
1 

 

Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 18/2017 - 76  pàgines 

Sessió ordinària del dia 28 de setembre del 2017 

 

El dia 28 de setembre del 2017, dijous, es reuneix a 

la Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 66/2017, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 

oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Gerard Alís Eroles  

M. I. Sr. Marc Ballestà Alias 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Antoni Fillet Adellach 

M. I. Sr. Jordi Gallardo Fernàndez 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sr. Carles Jordana Madero 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sr. Josep Majoral Obiols 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Antoni Missé Montserrat 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Víctor Naudi Zamora 

M. I. Sra. Judith Pallarés Cortés 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sra. Patrícia Riberaygua Marme 

M. I. Sr. Justo Ruiz González 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Cinca Mateos, Ministre de Finances; Maria Ubach 

Font, Ministra d’Afers Exteriors; Xavier Espot 

Zamora, Ministre d’Afers Socials, Justícia i Interior; 

Gilbert Saboya Sunyé, ministre d’Economia, 

Competitivitat i Innovació; Francesc Camp Torres, 

Ministre de Turisme i Comerç; Jordi Torres Falcó, 

Ministre d’Ordenament Territorial; Sílvia Calvó 

Armengol, Ministra de Medi Ambient, Agricultura i 

Sostenibilitat; Èric Jover Comas, Ministre d’Educació 

i Ensenyament Superior; Olga Gelabert Fàbrega, 

Ministra de Cultura, Joventut i Esports, Carles 

Àlvarez Marfany, ministre de Salut i Eva Descarrega 

García, ministra de Funció Pública i Reforma 

Administrativa. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny, secretari de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 15.32h) 

 

 

P R O J E C T E  
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El Sr. síndic general: 

Llegeix Joan Carles 

Bé, abans d’iniciar amb l’ordre del dia previst, us 

recordo que segons disposa l’article 130 del 

Reglament del Consell General, el temps total per 

substanciar una pregunta incloent també la rèplica i 

la dúplica, no pot excedir de vuit minuts dividits en 

parts iguals. I que finida la resposta del membre del 

Govern, si un conseller general ho sol·licita, el síndic 

general li concedirà la paraula per un minut per tal 

que formuli una repregunta estrictament sobre la 

mateixa matèria, i el membre del Govern disposarà 

per la resposta del mateix temps. 

Passem doncs a aquest primer i únic punt de l’ordre 

del dia: 

Preguntes al Govern amb resposta oral. 

Us informo que s’han presentat dos preguntes amb 

caràcter urgent, admeses a tràmit ahir per la 

Sindicatura i que figuren en el primer lloc del llistat. 

Procedirem doncs amb la primera pregunta. 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Pere López 

Agràs, president del Grup Parlamentari Mixt, 

per escrit de data 26 de setembre del 2017, 

relativa als informes sobre la reforma de 

competències i transferències. 

Fou registrada amb el número 1095 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 68/2017 del 27 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que en les reunions a tres bandes mantingudes 

en relació amb la reforma de competències i 

transferències es va manifestar, tant des de diversos 

comuns (com per exemple els d’Andorra la Vella, 

Sant Julià i La Massana) com des del PS, dubtes en 

relació a l’encaix jurídic i constitucional d’algunes de 

les reformes que es proposaven. Tinc aquí les dates 

d’algunes d’aquestes reunions. 

Vist que en la Junta de Presidents celebrada el 4 de 

juliol es va tornar a manifestar per part del PS alguns 

dubtes en aquest sentit. Tinc aquí l’acta també de la 

Junta de Presidents per si mai fos necessari recordar-

ho. 

Vist l’informe encomanat pel Comú de Sant Julià 

que ha ratificat aquests dubtes i fins i tot els ha 

ampliat, més quan aquest ve signat per una persona 

de molta reputació i gran coneixedora de la nostra 

Constitució. 

Vist que el Govern no ha lliurat encara a hores d’ara, 

tot i que també val a dir que hi ha uns informes que 

tinc aquí al damunt de la taula però en tot cas, en 

parlarem ara a continuació, cap informe que acrediti 

l’encaix jurídic i constitucional de les reformes que 

es proposen tot i haver anunciat en diverses ocasions 

que faria arribar aquests informes. 

Vist que aquesta situació no ha fet més que generar 

dubtes tant en relació a l’estat d’elaboració dels 

esmentats informes com del seu contingut. 

Es demana, i arribat en aquest punt tocava formular 

la pregunta, però entenc que vist que el Govern com 

tants altres cops, ha filtrat d’una banda als mitjans de 

comunicació, i no és cap crítica al mitjà de 

comunicació que té la informació, que té l’obligació 

evidentment de publicar-ho, però sí dir que el 

Govern ja ha filtrat bona part de la resposta, potser 

que anem per feina i expliquem ben bé què és el que 

ha passat amb aquests informes, informes que el cap 

de Govern ens deia el dia 13 de setembre, amb motiu 

del debat d’orientació política que ja els tenia i que 

estava en disposició de fer-los arribar i que d’alguna 

manera cal avui... 

El Sr. síndic general: 

Sr. López, esteu llegint la pregunta... 

Hi ha una pregunta formulada, hauríeu d’atenir-vos 

a la pregunta que vau entrar, després ja tindreu 

ocasió de poder fer la reflexió que s’escaigui. 

El Sr. Pere López: 

Estic substanciant-la. 

Sí, Sr. síndic. 

Jo entenc que el conseller té el dret de substanciar la 

pregunta i exposar-la, si hi han hagut elements com 

jo crec que s’han produït... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López si us plau, llegeixi la pregunta. 

Després podrà dir el que vulgui. 

El Sr. Pere López: 

Perfecte. 

Doncs com deia, el cap de Govern ens ha fet arribar 

avui aquests informes, la pregunta parcialment ja 

contestada, però en tot cas després ja n’opinarem és: 

Qui està elaborant els informes que el Govern ha 

encarregat en relació a la reforma de competències i 
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transferències? En quina data es van encomanar els 

informes? I, perquè el Govern no ha estat capaç de 

lliurar-los amb major anterioritat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern, respon el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Abans de tot perquè ha tingut una manera de fer la 

pregunta el Sr. López, diguem-ho poc ortodoxa.  

El Govern no filtra als mitjans de comunicació i 

evidentment el Govern respecta tots els mitjans de 

comunicació. I em sap greu però és la llibertat dels 

mitjans d’haver tingut aquesta informació. I em sap 

greu pel respecte que li tinc al Consell General. 

Aleshores, pel que fa a la seva pregunta Sr. López. 

La secretària d’Estat de relacions institucionals, la 

Sra. Consol Naudí va encomanar un primer informe 

de constitucionalitat el passat 11 de setembre al 

catedràtic de dret constitucional i degà de la facultat 

de dret de la Universitat de Barcelona, el Sr. Enoch 

Albertí. 

Aquest jurista va treballar en el projecte de llei de 

col·laboració que està pendent de votació i en el 

projecte de competències del Sr. ministre 

Riberaygua, que vostè tant defensava. 

El segon informe va ser encomanat el passat dilluns 

18 de setembre pel lletrat Joaquim Tornos, ex degà i 

catedràtic de dret administratiu de la Universitat de 

Barcelona, i com entendrà el Govern ha volgut 

agafar juristes que estiguin familiaritzats amb la 

legislació andorrana, que no és tan fàcil. 

Pel que fa a l’entrega dels informes, aquest matí hem 

rebut, aquest matí hem rebut, i jo quan vaig parlar 

en el debat d’orientació política vaig dir que en 

teníem un d’informe i no dos, i aquest matí hem 

tingut el segon. Aquest matí doncs hem rebut 

l’informe del doctor en dret, Joaquim Tornos. 

En aquest sentit, seguidament s’ha tramès, -i vostè ja 

ho deu tenir, per tant felicito la serietat de 

Sindicatura-, la carta al Sr. síndic adjuntant els dos 

informes que vostès pel que veig ja tenen. 

Aquests informes com poden observar, i això em 

sembla molt important, d’una banda, és evident que 

fan els apunts i contradiuen de forma clara els 

apunts d’una persona i que evidentment respecta el 

Govern d’Andorra, del lletrat designat pel Comú de 

Sant Julià de Lòria, però el Govern mantenia que 

havia d’anar molt més lluny que tot això. I aquests 

dos informes, no un sinó els dos, el que analitzen és 

amb profunditat tota la llei per si hi hagués algun 

indici d’inconstitucionalitat, que no s’ha trobat en 

cap dels dos informes. 

I doncs, arribats en aquest punt, evidentment no 

faltaria més, és la Comissió de Finances, per això de 

seguida ho he tingut,  i mantinc que ho he tingut a 

les 12h del migdia. S’ha tramès amb la màxima 

celeritat al Consell General, per què? Pel respecte 

que el Govern d’Andorra té al Consell General, 

perquè evidentment i en aquest cas la Comissió de 

Finances pugui llegir els informes i n’extregui les 

conclusions oportunes amb tota llibertat i després 

decideixi el que s’ha de votar. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé en relació al respecte als mitjans de comunicació, 

nosaltres sí que tenim respecte als mitjans de 

comunicació, tots els mitjans de comunicació. 

També evidentment per al mitjà de comunicació que 

ho publica, perquè evidentment si té aquesta 

informació, ben fet que fa, és la seva feina. 

Segurament també els altres mitjans haguessin 

disposat d’aquesta informació, però en tot cas vostès 

ho han facilitat al mitjà que ho han facilitat, i aquest 

mitjà ha fet com li pertoca fer la seva feina. 

Però és que a més això no passa de manera puntual 

avui. Ens hem trobat amb vàries preguntes 

formulades en aquest cas des del PS que aquesta 

mateixa situació s’ha produït. Jo no vull anticipar el 

que altres companys consellers puguin preguntar 

avui i que es trobaran, però em sembla que també hi 

haurà consellers d’altres grups parlamentaris que es 

trobaran una mica amb la mateixa situació que ens 

trobem nosaltres, i el que no li podem permetre Sr. 

Martí, ni als Srs. membres del Govern és dir a sobre 

que tenen respecte pel Consell General. Tot plegat 

sembla més aviat una presa de pèl en relació a la 

feina dels consellers. I només falta arribar a la sessió 

després de llegir el diari i trobar-se els informes 

demanats de fa setmanes al damunt de la taula. Però 

en tot cas és la seva forma de procedir, vostès han 

optat per aquesta manera de fer, nosaltres tenim el 

dret evidentment d’explicar-ho 
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als ciutadans i als mitjans de comunicació també, 

que al final són el vehicle per transmetre el que passa 

aquí als ciutadans. 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr Pere López: 

Sí. 

Un cop dit això, em sembla que el que ens han 

d’explicar és què és exactament el que ha passat. 

Què és el que ha passat perquè el Govern hagi trigat 

tant a tenir aquests informes? Què és el que ha 

passat quan vostè semblava el dia tretze de setembre 

que ja els anava a lliurar aquell mateix dia, perquè 

dos setmanes més tard a corre cuita doncs els hagin 

hagut d’enviar. Evidentment no els hem pogut llegir 

ni analitzar. Crec que els consellers també hi 

mereixerem un temps important per poder-los 

analitzar, igual que el Govern ha tingut moltes 

setmanes per poder-los elaborar, i per tant, es fa molt 

difícil pronunciar-se sobre el fons, com feia avui un 

mitjà de comunicació de manera contundent, però sí 

que vostè ens ha d’explicar quins problemes han 

tingut per no poder facilitar l’endemà mateix del 

debat d’orientació política, com semblava que es 

desprenia de les seves paraules aquests informes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, s’ha de parlar amb propietat Sr. Pere López. 

El Govern no fa els informes, s’encomana perquè en 

tota llibertat, doncs els juristes de renom que acabo 

de mencionar els facin amb tota llibertat, i diuen el 

que diuen. 

Avui el trobo molt incisiu però jo penso i em 

permetrà, i agafi-s’ho bé, el que és una presa de pèl 

Sr. Pere López és que vostè parli en nom dels 

comuns dient en la seva exposició de motius que els 

comuns van dir, no un comú, en cita tres, que 

havien dit en les diferents reunions.....sí, sí, em pot 

ensenyar....jo les he llegit totes, perquè jo dic que 

això és fals. Miri fixi’s bé què li dic i mirant-li la cara, 

és fals. Cap comú, en les reunions que vostè va 

assistir, i aquí hi ha també membres del Consell 

General, que no és el moment evidentment. Això és 

una pregunta i una resposta d’un conseller, en aquest 

cas al cap de Govern, poden afirmar amb la mateixa 

contundència que no falten a la veritat, que no la 

faltaran per començar. 

Segona presa de pèl en la seva exposició de motius. 

Quan vostè diu que jo mateix en l’acta i diu que me 

l’ensenyarà, i jo l’he llegit... mentida, ho dic així de 

clar Sr. Pere López perquè això sí que és una presa de 

pèl. Vostè mai el dia 4 em sembla de juliol, va fer cap 

insinuació a la Junta de Presidents tal com diu 

l’exposició de motius, que hi havia indici 

d’inconstitucionalitat. 

El que sí va fer vostè, i qual cosa cal saludar, és 

treballar de valent en la llei de competències, en què 

la seva aportació va ser molt important i vaig 

aplaudir, i a més ho vaig dir públicament. Perquè 

una cosa no treu l’altra, una cosa no treu que digui... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

Acabo Sr. síndic. 

...el que és molt de la seva manera de fer política, de 

dir mitges veritats, i aquí en tot cas falsedats 

completes, i altra cosa, que també li reconec, la seva 

capacitat de treball i també per interès nacional que 

va demostrar amb la llei de competències, que 

evidentment des d’aquí amb coherència, que la té i 

la tindrà segur, l’invito a votar-la una vegada així 

vistos els dos informes, que no ha elaborat el Govern 

sinó que ha encomanat el Govern a dos lletrats de 

renom internacional de fer el dictamen amb tota 

llibertat i el més de pressa possible...acabo Sr. 

síndic.... amb el respecte que ho he tramès al Consell 

General amb la màxima celeritat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Se’m fa complicat contestar pels comuns que no hi 

són, però les afirmacions tant del cònsol de Sant 

Julià, que avui reconeixia en una entrevista a la ràdio 

i televisió pública com del cònsol de la Massana, i 

també de la cònsol d’Andorra la Vella, del dubte en 

relació a varis dels aspectes i particularment a la 

qüestió de la sessió, crec que són públiques i notòries 

i no cal haver assistit a les reunions, ni haver-ne fet 

part, només llegint els diaris per veure que aquests 
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tres cònsols en diferents moments han manifestat 

dubtes sobre aquesta qüestió i sobre el seu encaix 

jurídic. 

Per tant insisteixo, no cal haver estat a les reunions, 

només cal haver llegit el que han publicat els mitjans 

de comunicació els dies posteriors a aquestes 

reunions. 

I a la Junta de Presidents del dia 4 de juliol, jo vaig 

dir i consta a l’acta que hi havia dubtes sobre 

l’encaix jurídic d’algunes de les propostes i fins i tot 

quan es va parlar del tràmit d’urgència, vaig dir que 

el tràmit d’urgència podria oferir dubtes en relació a 

què hi havia aspectes que calia analitzar amb major 

deteniment en relació entre altres qüestions als 

criteris a l’assignació dels punts per rebre més 

transferències. Així consta en l’acta... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Sí, estic contestant a algunes de les al·lusions que em 

feia el Sr. cap de Govern. En tot cas la pregunta que 

jo li he formulat o el que jo li deia és per què han 

trigat tant a tenir aquests informes? No me l’ha 

contestat. Penso que és interessant i sabent que hi 

havia aquestes qüestions que no vénen d’ara sinó 

que vénen del mes de juliol i del mes de juny, per 

què no van encomanar aquests informes des del 

principi, és a dir amb una reforma tan important com 

aquesta, i si es volen fer les coses ben fetes per evitar 

presses com les d’ara, que després en parlarem del 

calendari, doncs per què no van encomanar aquests 

informes? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, si em permet el Sr. síndic i anant de pressa perquè 

tenim el temps comptat. Al Sr. Pere López dir-li que 

amb deu segons ha fet la pregunta i després fa el que 

sap fer millor. I jo ho faig pitjor, però en tot cas miro 

d’ajustar-me a la veritat. 

Miri, li dic i miri’m bé, això que diu en l’acta no hi 

figura. Més li diré, amb els temes que ha dit vostè. 

Més, fixi’s bé, de la mateixa manera que en el debat 

d’orientació política vostè va portar un llistat de 

resolucions que no es complimentaven, que jo 

mateix vaig dir que n’hi ha moltes que vostè anuncia 

a la premsa, que no són veritat perquè s’han 

complementat. Escolti, ja que vostè té bon contacte i 

tots els tenim de tenir i per una bona comunicació i 

per més informació als ciutadans, doni l’acta a la 

premsa. Sí, sí i a veure si és veritat si s’ajusta a la 

seva exposició de motius. Doni-la, això per 

començar. 

En la seva pregunta, perquè podria contestar quin és 

el posicionament de la Massana, que l’honora i mai 

va dir res a les reunions de problemes 

d’inconstitucionalitat. Mai va dir res al cònsol de 

Sant Julià de problemes d’inconstitucionalitat, mai 

va dir res a la cònsol d’Andorra la Vella. I amb això 

miri totes les actes que vulgui. 

L’únic que va parlar una mica de temes 

d’inconstitucionalitat, per dir la veritat i no vostè, va 

ser el Sr. Víctor Naudi. 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

I miro cap als consellers generals. Ho dic perquè 

quan es formulen preguntes i es fan aquestes 

afirmacions, que ja el conec, potser que ensenyem la 

veritat. 

A la seva pregunta, la contesta. 

El Govern d’Andorra estava convençut de la 

constitucionalitat de la llei. A més a més, en algun 

tema en particular poden fer consultes amb el Sr. 

Enoch Albertí, en el seu moment perquè havia 

treballat amb una part de les lleis que hi figura en 

l’època del Sr. Riberaygua, la de cooperacions i 

d’altres temes. 

Quan hi va haver l’informe legítim del cònsol de 

Sant Julià de Lòria, doncs evidentment per clarificar 

la posició, pel respecte que devem al Consell 

General, vist que són lleis a més qualificades, doncs 

vam encomanar els diferents informes.  

I un dels informes el teníem abans, i el segon l’hem 

tingut aquest matí, i l’hem tingut no perquè haguem 

tardat setmanes i setmanes, perquè quan es treballa 

dins de la seriositat jo suposo que el Sr. Aparicio 

devia necessitar el seu temps com a lletrat de la 

categoria del Sr. Enoch Albertí o del Sr. Tornos que 

també necessita el seu temps. No hi ha res més que 

això, li dic amb tota la calma Sr. Pere López. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 
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Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Després facilitarem l’acta de la Junta de Presidents, 

cap problema, en tot cas i els assistents ho recorden 

perfectament, vam manifestar que mereixeria una 

anàlisi més exacta al tema de l’assignació de punts, i 

que hi havia diferents aspectes de la reforma de 

competències i de transferències, perquè és un tema 

que n’hem parlat sobre el tema de les assignacions 

dels criteris, i del criteri de pernoctacions entre altres 

que requeririen més temps per poder-los estudiar, i 

que el tràmit d’urgència segurament, i que ens 

oferien dubtes de l’encaix jurídic que tenia aquests 

elements. Això va ser així, a més jo estava al costat 

del Sr. Baró, sap perfectament que li vaig comentar, 

tampoc pretenc que el Sr. Baró digui res ara, però 

sap perfectament que vam dir que aquí hi havia 

algunes coses que potser s’havien de mirar amb més 

calma, i vostè va dir que sí que ja les mirarien amb 

calma i que si feia falta ens farien alguns estudis al 

respecte. 

En tot cas, ens sembla que no és una manera 

exemplar de fer. El dia 5 d’octubre hi havia un 

Consell General previst per votar la llei de 

competències i transferències, així es va acordar en 

la passada Junta de Presidents i segurament aquest 

Consell no es podrà celebrar. Haurem de parlar-ne 

dilluns vinent, però difícilment tenint els informes 

avui doncs aquest calendari que s’havia anunciat es 

podrà complir, per tant el Govern no pot estar molt 

satisfet d’haver-nos situat en aquesta situació i a més 

el Govern entendrà perfectament... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...que el Consell General necessitarà algun temps per 

poder analitzar aquestes reformes i que no es pot 

pretendre ara que amb una setmana doncs aquesta 

reforma s’hagi de ventilar de forma ràpida quan 

vostès han estat mesos a poder tenir aquests 

informes, perquè per molt que digui que aquests 

informes han estat encomanats aquests darrers dies, 

aquests informes fa més temps que els haguessin 

hagut d’encomanar veient el que s’estava anunciant. 

Per tant, li demano al Sr. cap de Govern si no li 

preocupa aquest canvi en el calendari, que un 

Consell General que ja estava fixat per Junta de 

Presidents s’hagi segurament, -no sé si vostè té més 

informació-, de modificar i segurament endarrerir i 

que vostè també entendrà que els consellers haurem 

de tenir un temps per poder estudiar amb els nostres 

assessors i nosaltres mateixos doncs aquest 

contingut. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Abans de donar la paraula al Sr. cap de Govern, per 

al·lusions, Sr. Baró. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sr. López, simplement esmentar davant del Consell 

General, vista l’al·lusió directa que m’ha fet, que és 

cert que vostè va fer una referència a determinats 

problemes que li semblava que es podien plantejar al 

voltant del Projecte de llei de transferències. En cap 

cas em va esmentar que poguessin ser problemes 

d’índole constitucional. Em va dir que hi havia 

determinats problemes i vaig dir: “Bé, si arriba 

l’ocasió ja ho comentarem”. Després, en el decurs de 

la negociació a la taula quan estàvem elaborant els 

projectes de llei, els dubtes que es van plantejar eren 

de distribució de recursos, de criteris de distribució, 

mai dubtes plantejats amb una eventual 

inconstitucionalitat... mai! Això és el que puc dir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, moltes gràcies Sr. síndic. 

No... Ja ho sap fer vostè Sr. López, eh? Ara vesteix 

aquella fórmula que surt en l’Acta de la Junta de 

Govern que diu que allò es podia interpretar que és 

vertaderament un clan a dir que era 

anticonstitucional... Bé, és un costum seu. 

No em preocupa, a mi el que em preocupa és la seva 

actitud... La seva actitud em preocupa però la tinc de 

respectar. El que no em preocupava gaire és la seva 

actitud molt constructiva en la Llei de competències, 

que encara tinc l’esperança que vostè la voti... per 

coherència! 

Miri, el Consell General decidirà el que tingui de 

decidir. El que li parla no ha fet dictàmens de 

constitucionalitat perquè estava convençut que eren 

constitucionals, amb tot el respecte amb altres 

dictàmens, vist que ha sorgit aquest problema o 

aquesta demanda que va fer el cònsol de Sant Julià, 
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em va semblar evident que hauria d’encomanar...  

-vist que el projecte l’havia tramitat mitjançant 

projecte de llei al Govern-, doncs, els informes 

escaients. No hi ha més preocupació que aquesta! 

I després, em giro cap els que podrien votar el dia 

que hem condicionat la Llei, el Partit Liberal 

Andorrà. Tant el Partit Liberal Andorrà com 

Demòcrates per Andorra entenem, -ja veurem com 

anirà la votació-, que aquesta Llei no és qualsevol 

llei. Aquesta Llei fa... perquè parlem clar del que 

estem parlant! 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’acabar, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, Sr. síndic. 

Però és que és molt fàcil el que fa el Sr. Pere López. 

Aquesta Llei és tan important que si al final el 

Consell General resulta que necessita cinc dies, ja ho 

decidirà amb tota llibertat, entre les quals vostè... 

Fixi’s bé. Però aquesta Llei va molt més enllà. 

Aquesta Llei el que fa, i és possible que hi estem tots 

d’acord, que els comuns tinguin els diners necessaris 

per poder gestionar els afers públics comunals que 

tendim, amb aquest acord amb els comuns, a 

continuar amb la política de Demòcrates per 

Andorra d’un equilibri pressupostari a nivell del 

Govern, aquest acord entre nosaltres fa possible que 

més enllà d’anar a fòrums internacionals i parlar del 

medi ambient, accelerem totes les polítiques 

mediambientals en aquest país i anem cap a energies 

renovables; tot això és el que ens hi juguem en 

definitiva. Aquest projecte també, amb les seves 

aportacions, també regula coses que no s’havien 

regulat anteriorment. 

Però vostè vol fer política de tot, i jo en canvi li 

contesto dins de la serenor: els informes, de seguida 

que he pogut, ho han tingut els consellers generals i 

el Consell General. Era evidentment primer, de 

reflexionar i que s’ho ha de mirar i, en tot cas, veig 

que vostè ha agafat una línia molt diferent de com 

van començar les negociacions i no ens pensa votar 

independentment del que diguin els informes. Això 

gairebé, vista la seva intervenció, n’estic convençut... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

I em giro cap a la resta de consellers perquè tenen 

altres partits polítics que també tenen solera i també 

tradició d’haver governat Andorra. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra pregunta, Sr. Pere López... 

El Sr. Pere López: 

Sí bé, és la mateixa repregunta que feia anteriorment 

però, en tot cas, la tornaré a formular ja que el Sr. 

cap de Govern doncs ha aprofitat per fer un meeting 

en relació a la reforma. 

Nosaltres, la votació de la reforma dependrà 

evidentment del contingut d’aquests informes, que 

encara no hem llegit, dependrà de les esmenes que 

hem presentat i quin tractament en vulguin donar 

perquè si vostès no han volgut aproximar posicions 

amb el PS en determinats moments, ho feien en un 

primer moment, però després com que van tenir el 

vot del Partit Liberal ens van deixar de banda i no 

van voler atansar posicions, per tant, el nostre vot no 

serà un vot en blanc sobre una cosa que nosaltres no 

hem pogut participar i no hem pogut modular. Vostè 

negociava amb nosaltres en una primera instància, 

després es va trobar amb un suport incondicional del 

Grup Liberal i, a partir d’aquí, ens va deixar de 

banda i no va fer cas a les nostres propostes. Per 

tant, si vostè volia el nostre vot doncs hagués hagut 

de treballar i intentar atansar posicions cosa que no 

va voler fer. 

Jo el que li preguntava abans en la darrera pregunta, 

aquests informes, -així ràpidament vistos-, fan 

quaranta-cinc pàgines escrites per catedràtics i, per 

tant, amb un contingut que és dens; jo només li 

demano quin temps prudencial creu vostè que els 

consellers hem de tenir per analitzar aquests textos? 

Ja sé que vostè té pressa i que el calendari 

l’incompleix vostè mateix perquè és vostè que no ha 

facilitat al Consell els informes per poder tramitar la 

Llei. És el que li demanava abans i vostè m’ha fet un 

speach de si votaríem o no votaríem la Llei... Home! 

Si es prenen en consideració... 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...les esmenes que hem presentat doncs, potser sí que 

votarem la Llei. El que no se’ns pot obligar és a una 

cosa que no encaixa en el nostre model tant de 

competències com de transferències. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, anem per parts: de l’última a la primera part de la 

seva intervenció. 

L’última part de la seva intervenció... A veure, si 

finalment som coherents i amb una llei que vostè 

s’aplaudien de competències i amb els informes que 

tenen, la voten. I després, el que no pot vostè 

pretendre és que vint-i-tres consellers, si finalment és 

això, es posin d’acord amb el posicionament exclusiu 

de tres consellers... Miri, a vostè el que li molesta és 

que finalment haguéssim arribat a un acord amb el 

Partit Liberal, però hem arribat a un acord amb el 

Partit Liberal amb algunes coses que el Partit Liberal 

també està d’acord amb molts suggeriments que va 

fer vostè. 

I després, acabo... Acabo si em permet, Sr. Pere 

López. Suposo que el Reglament del Consell General 

el coneix vostè. Ho dic perquè, és clar, no és el cap 

de Govern que li ha de dir quant temps els consellers 

necessiten; en tot cas, això ja es determinarà en 

Junta de Presidents, i en Junta de Presidents jo tinc 

veu però no hi tinc vot, m’entén? 

Moltes gràcies i potser ha de formular també les 

preguntes, miri’s una mica com funciona el 

Reglament del Consell, perquè en tot cas l’hauria de 

formular aquesta pregunta als seus col·legues 

parlamentaris i no al cap de Govern que no decideix. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una última repregunta... 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, només és una reflexió més que una repregunta. 

Jo només li demanava: quin temps creu vostè? Ho 

decidirà el president del Grup Parlamentari 

Demòcrata com moltes altres qüestions que es 

decideixen a la Junta de Presidents perquè són els 

vots que té el Grup Parlamentari Demòcrata, no per 

altra qüestió. Però, jo li demanava si vostè creu ara 

que això en unes poques hores o uns pocs dies els 

consellers ho hem de poder analitzar com vostès, 

amb tots els recursos que tenen, amb els diferents 

ministeris que tenen, persones dedicades en 

exclusiva i tenen tots els mitjans doncs, han trigat 

gairebé un mes o més a tenir aquests informes. 

Si li demanava la seva opinió? En tot cas seran el 

síndic, evidentment i el president del Grup 

Demòcrata els que ens diran què és el que hem de 

fer, però li demanava la seva opinió i si vostè creu 

que això, en pocs dies o en una setmana, els 

consellers ens ho haurem d’absorbir quan el Govern 

ha trigat més d’un mes a poder donar resposta a 

aquests informes jurídics i això a esperes que aquests 

informes no sorgeixin alguns altres nous dubtes en 

relació al que es disposa aquí. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passem a la segona... Si voleu contestar Sr. cap 

de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, jo entenc Sr. síndic que gairebé no em dóna ni 

per contestar perquè poca cosa hi ha a contestar, 

perquè semblen preguntes de nens petits això... La 

veritat. 

Doncs, no ho sé... M’entén? No ho sé. Vull dir, el 

que els consellers generals entenguin oportú. Escolti, 

jo sóc cap de Govern, mal li molesti molt! Si fos 

conseller i em fa una pregunta, i si a més el síndic 

permetés... -que el Reglament això no ho permet, per 

si no ho sap, que això segur que ho sap-, de fer-se 

preguntes entre vostès, doncs, llavors potser tindria 

la contesta amb una pregunta lògica i no aquesta 

pregunta entre cometes una mica “pueril”, perdó 

“infantil”. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a la segona pregunta presentada. 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M. I. Sr. Jordi 

Gallardo Fernàndez, conseller general del 

Grup Parlamentari Liberal, per escrit de data 

27 de setembre del 2017, relativa a la compra 

de Vall Banc. 

Fou registrada amb el número 1109 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 68/2017, del 27 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Gallardo. Teniu la 

paraula. 
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El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Pot informar el Govern quins imports a data d’avui 

ha satisfet la societat d’inversió JC Flowers & Co. a 

l’Agència Estatal de Resolució d’Entitats Bancàries 

corresponents a l’import d’adquisició de Vall Banc? 

Pot informar el Govern en quines dates s’han produït 

els pagaments? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, efectivament podem informar del que ens 

demana el conseller Gallardo. 

D’una banda, l’import percebut fins a la data per 

l’AREB, per part de JC Flowers & Co. és de 

3.473.263,50 euros i correspon a un únic pagament 

realitzat amb data 20 de juliol del 2016. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en primer lloc voldria deixar la meva constància, 

o voldria deixar constància de la meva queixa 

reiterada, per avui ja pública, per l’incompliment 

constant per part de l’AREB i entenc jo que per 

extensió, per part del Govern també, de la Llei 

general de les finances públiques en allò establert en 

l’article 49 referit a la informació de la comptabilitat. 

Aquest article que vostè, Sr. ministre, coneix molt 

bé però pel que sembla, poc li importa el seu 

compliment, obliga a presentar els tancaments 

trimestrals dintre del trimestre següent cosa que 

l’AREB no ha complert d’ençà de la seva creació. 

Això limita, i molt, la feina de control dels 

parlamentaris. 

La Llei està per complir-la. Les institucions 

demanem als ciutadans que compleixin la Llei però 

han de ser exemplars també en el compliment de la 

mateixa. Altrament seríem un mal exemple pels 

nostres conciutadans. 

Aquest fet m’ha obligat a fer la pregunta perquè, una 

vegada més, tot ja de fet en diverses ocasions a 

demanda del tancament trimestral que corresponia, 

a data d’avui no hem rebut el tancament del primer 

trimestre del 2017 que l’AREB hauria d’haver 

entregat... Una vegada més! Tot i que a finals de 

l’any passat o quan es va complir el termini fixat 

perquè l’AREB presentés el darrer trimestre de l’any 

2016 i ja va haver-hi un retard, -jo vaig poder parlar 

amb vostès extraoficialment-, i li vaig comentar que 

davant la impossibilitat de complir els tancaments el 

que trobava normal és que hi hagués alguna 

explicació per evitar cartes demanant emparament a 

Sindicatura o per evitar el que avui ens trobem. 

Però, pel que veig això no ha fet efecte i, una vegada 

més, el tancament de l’any no el tenim. 

Si això s’hagués produït una sola vegada, podria 

entendre que és un defecte de forma. Entenc que la 

primera vegada que havia de presentar tancaments 

l’AREB pel fet de què es va presentar amb una certa 

urgència havien de donar una flexibilitat, però 

després de dos anys de funcionament... que en cap 

ocasió l’AREB hagi entregat els tancaments a 

termini, és inacceptable i mereix la reprovació 

d’aquesta Cambra. 

L’única qüestió que em falta o que tinc dubtes per 

saber és si el que es pretén és escapar-se del control 

parlamentari, i per aquest fet no s’entreguen els 

tancaments amb termini. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

La veritat és que quan vam rebre ahir la pregunta em 

costava entendre l’objecte de la mateixa. Ara ja 

l’entenc. En tot cas es tractava, suposo, de posar de 

relleu per part del Sr. Gallardo i, suposo, precedit 

pels compliments que històricament hi ha hagut 

sempre amb els informes trimestrals, semestrals i 

anuals per part de totes les institucions que han de 

rendir comptes al Consell General, doncs posar de 

relleu que per primera vegada a la història aquests 

terminis no s’estaven complint. En tot cas, és veritat, 

l’AREB no els ha complert, la raó per la qual no es 

van entregar a temps els comptes del tancament del 

2016 està expressada per carta de l’AREB als 

consellers generals arreu d’una pregunta o d’una 

demanda d’informació, -no recordo ara exactament-, 

que va fer, en aquest cas, el Grup Parlamentari 

Liberal i allà hi havia l’explicació. 
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Posteriorment, quan es van resoldre aquests 

inconvenients o aquests fets que privaven de poder 

fer un tancament ajustat al que preveu el Pla 

comptable doncs, es van enviar els comptes i, 

efectivament doncs hi ha hagut aquest retard. Per 

tant, una cosa no excusa l’altra. 

D’altra banda també, li he de dir que com a ministre 

de Finances sense estar plenament satisfet, perquè 

mentre hi hagi una sola institució que no els entregui 

a temps doncs no podrem estar satisfets, sí que tinc 

la satisfacció de, amb molta diferència, ser el ministre 

que ha pogut entregar trimestralment i regularment 

els comptes de qualsevol institució de manera més 

ajustada al que preveu la Llei de les finances 

públiques. 

Però insisteixo, això no és suficient. Caldria que tots 

els organismes presentessin aquests informes 

trimestrals, de fet, aquesta setmana mateix 

començaran a rebre ja els del segon trimestre de les 

diferents entitats públiques i parapúbliques, però el 

nivell de compliment en aquest sentit és notori en 

relació a qualsevol període anterior que es vulgui 

repassar. I insisteixo, això no és suficient; altra cosa 

és que potser també ens haurem de fer alguns 

plantejaments sobre quins són els mecanismes 

millors de control d’aquestes entitats, perquè s’enviïn 

o perquè s’obliguin a fer tancaments amb més 

regularitat hi haurà millor control, i el que hem de 

fer és que les coses tinguin certa proporcionalitat a la 

dimensió de cada una de les institucions, i 

possiblement això no és exactament ajustat; hi ha 

institucions molt petites a les quals se’ls hi fa molt 

complicat mantenir el ritme d’exigència que preveu 

la Llei de les finances públiques, i altres doncs que 

ho faran sobradament perquè tenen molts mitjans. 

Però, en tot cas, aquest és un altre debat i insisteixo, 

torno a dir-ho, excusa el fet de què és cert que 

l’AREB en aquest cas no ha entregat els comptes en 

els terminis, la qual cosa res té a veure amb el fet de 

no voler ser controlat. Els comptes de l’AREB són 

controlats pel Tribunal de Comptes, són i poden ser 

analitzats pel Consell General i posteriorment, a més 

a més, les liquidacions en el transcurs de l’any 2018 

seran debatudes i aprovades si s’escau en aquesta 

Cambra. Per tant, les possibilitats de control hi seran 

totes. 

I en relació a la pregunta concreta que ens feia ahir 

el Sr. Gallardo amb aquesta pregunta urgent, de fet, 

la resposta que li he donat avui fins aquella data, -en 

aquest cas: abril del 2017-, ja la tenia perquè així se 

li va informar en la compareixença que van tenir els 

membres de l’AREB en la Comissió especial on ja 

van donar resposta a una pregunta en el mateix 

sentit. 

Però, en tot cas, entenc que una cosa és el 

compliment de la Llei de les finances públiques i una 

altra cosa és el que formulava la pregunta que es va 

entrar ahir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament després parlarem de la xifra en alguna 

de les repreguntes que la resta, o la majoria, o la 

totalitat excepte una sola institució compleixi el que 

fixa la Llei, doncs, és per felicitar-se però és la seva 

obligació. Que hi hagi una institució que 

reiteradament no compleixi, repeteixo, penso que és 

inacceptable i més sense donar cap tipus 

d’explicació. 

Vostè ha comentat que han fet un pagament, 

efectivament, 3.400.000 i llargs, però ens consta que 

ara un any després de l’adquisició s’haurien d’haver 

produït d’altres. I per això jo li demanava, en la 

meva pregunta inicial, en quines dates s’havien 

efectuat els pagaments i per això parlava de dates i 

no d’una única data perquè pel que se’ns ha explicat 

en alguna compareixença de l’AREB, doncs en el 

termini de sis mesos i el termini de dotze mesos JC 

Flowers & Co. hauria d’haver efectuat algun 

pagament. 

Per tant... -algun pagament més enllà de l’inicial-, 

per tant, torno a produir la pregunta i potser la faig 

més concreta: a banda del pagament inicial, els altres 

dos pagaments que s’haurien d’haver efectuat als sis 

mesos i als dotze mesos de l’adquisició, s’han 

efectuat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Òbviament, ja està implícita en la primera resposta. 

Vostè m’ha preguntat... Ja he entès i ja sé llegir la 

pregunta pels pagaments, jo ja li he dit el pagament 

que s’ha produït, és aquest únic i exclusivament. Si 

ara el que vol és que analitzem quins altres 

pagaments s’haurien tingut de fer doncs, 

efectivament, ho sap perquè així se’ls ha explicat. El 
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que estava previst és que des de la data del primer 

pagament, -el primer pagament s’havia de fer en el 

moment del tancament de l’operació, en el moment 

en què es signés la mateixa-, és aquest pagament dels 

3.473.000 euros als que m’he referit. A partir 

d’aquell pagament tindria d’haver-hi dos pagaments 

més: un al cap de sis mesos i un al cap de dotze 

mesos. 

Per tant, a hores d’ara, que estem a finals del mes de 

setembre, -i agafant com a referència el pagament 

del 20 de juliol del 2016-, ja s’haurien d’haver 

produït aquests dos pagaments. I tal com ja quedava 

clar en la meva primera resposta, no s’han produït. 

Per què no s’han produït, com també es va explicar 

ja en la compareixença de l’AREB? Perquè el 

contracte de venda preveia que aquest segon i tercer 

pagament tenien d’anar referenciats al conjunt dels 

actius, passius, drets i relacions jurídiques 

traspassades a Vall Banc per ajustar... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Vaig acabant Sr. síndic. 

...per ajustar la quantitat a pagar en funció de si el 

valor del banc, passats aquests sis i dotze mesos, era 

igual al que era en el moment que es va fer la 

transacció. Bàsicament, perquè tothom ens entengui, 

el que es tractava era de què els compradors 

tinguessin doncs, uns paràmetres que poguessin 

veure si allò que havien comprat en el pas d’aquests 

primers dotze mesos no es veia substancialment 

reduït en el seu valor. 

Com tothom sap, per poder fer aquest càlcul, doncs 

cal tenir en compte tots els actius que es tenien de 

traspassar i com també és ben notori hi ha una part 

d’aquests actius que no poden estar per avui 

gestionats per Vall Banc, són els actius de renda 

variable que estan custodiats per Crèdit Suís i, per 

tant, es fa difícil fer aquest càlcul. Amb la qual cosa, 

pel que s’ha optat és perquè s’endarrereixi aquest 

pagament fins a poder fer el càlcul de quin és el 

volum d’actius que realment han acabat sent 

traspassats i han romàs dins de Vall Banc, i per tant, 

completen el preu que... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca:  (0.40’.18’’) 

... en aquest cas JC Flowers pagava per Vall Banc. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, Sr. ministre perquè jo ho entengui, segons 

tenia entès jo per les conclusions que vaig extreure 

de la compareixença de l’AREB, hi havia un primer 

pagament fixe i un segon pagament variable en 

funció dels dividends que pogués donar l’entitat i 

que s’havia de pagar en diferents anys. 

Si no recordo malament a 5 anys. Però la primera 

part del pagament era fixa. I aquesta primera part 

s’esglaonava en tres pagaments. Un primer pagament 

que és el que vostè em comenta, i el 50% d’aquest 

pagament dividit 25% als sis mesos, 25% als dotze 

mesos. Però ara vostè, pel que entenc, m’està dient 

que no és així, que hi havia un primer pagament que 

és el que s’ha efectuat de manera fixa. I llavors la 

pregunta és, i la resta d’aquest primer pagament 

inicial de 7 milions, que m’està dient vostè ara que és 

variable en funció del bloqueig de la renda variable? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

Sr. ministre, perdó. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Perdó, Sr. síndic. 

Sens dubte, i a més entenc que sigui així, no m’he 

explicat prou bé, perquè el tema és prou complicat. I 

entenc, sens dubte també, que els membres de 

l’AREB que ho van explicar a la comissió, doncs, ho 

van fer amb molt més detall i també amb més 

mitjans, ni que sigui de suport visual, perquè en 

aquell moment es pogués entendre correctament. 

Efectivament hi ha un primer tram que es divideix 

en tres pagaments: un a la signatura el 50%, i dos 

pagaments més, 25 i 25 als sis i dotze mesos. Però 

aquest primer pagament no és una quantitat fixa, és 

una quantitat ajustable en funció dels actius que 

queden en l’entitat durant aquests primers dotze 

mesos. 
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El que es cobreix amb aquest tipus de clàusula és 

l’eventualitat que venguessis una entitat que 

gestiona -és igual la quantitat, perquè s’entengui-, 

1.000 milions d’euros, i que al cap de tres mesos, 

aquests 1.000 milions d’euros ja no hi fossin, doncs, 

perquè han marxat o pel que sigui. Al final qui 

compra, el que vol és comprar un negoci que tingui 

continuïtat i, per tant, s’apliquen fórmules 

d’ajustament d’aquestes quantitats. 

El primer pagament es fa, doncs, a la signatura. Són 

aquells 3.473.000 i la xifra restant s’ajusta en base a 

l’evolució del negoci. D’acord? 

I aquesta... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Vaig acabant Sr. síndic. 

Per poder ajustar aquesta quantitat, doncs, cal poder 

tenir la dada exacta dels actius que gestiona, en 

aquest cas l’entitat comprada, i sobretot, també, 

poder avaluar, doncs, quin ha estat el comportament 

dels clients en relació als actius que tenia en aquesta 

entitat. 

Això és el que a hores d’ara es fa difícil de fer, doncs, 

per aquesta quantitat que, com li deia, doncs, i com 

és sabut, a hores d’ara encara està retinguda per 

l’entitat Suïssa. 

El variable, li resoldré... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Si li sembla bé al Sr. síndic, en una següent pregunta 

o amb una següent repregunta, és una altra qüestió. 

És veritat que hi ha uns trams variables, però no són 

res del que estem comentant fins ara. Són uns altres 

pagants, unes altres variables, vinculats a dividends i 

a una hipotètica venda de Vall Banc per part dels 

compradors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo:  (0.44’.15’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre no dubto del que vostè em diu, però el 

dia que hi va haver la compareixença del Sr. 

Goyache i del Sr. Hinojosa no van explicar ben bé la 

manera o el procés de pagament d’aquesta manera. I 

per tant, doncs, no dubto del que em diu, però ho 

haurem de verificar d’alguna manera. Perquè en 

aquell moment se’ns va dir que hi havia una part fixa 

de 7 milions d’euros dividida en tres pagaments, un 

primer pagament al 50% que es va efectuar, i els 

altres dos pagaments, 25 i 25, no se’ns va comentar 

en aquell moment que anés subjecte als actius que hi 

hagués o que tingués el banc que es comprava 

durant els dotze mesos següents. 

Aquesta informació la porta vostè ara. En aquell 

moment no se’ns va facilitar. També li he de dir que 

quan he intentat tenir accés al contracte de compra-

venda, de l’escriptura, físicament no se m’ha donat, 

se m’ha deixat l’oportunitat de poder-la consultar en 

presència del president del consell d’administració al 

meu costat. No sé si per desconfiança que el 

conseller pogués fer alguna cosa, però la vaig poder 

consultar, no en el rigor ni en el detall que requereix. 

Per tant, la meva pregunta seria, partint de la base 

que el que se’m va explicar aquell dia vull creure que 

també és veritat, si hi ha 7 milions com a preu fixe, 

aquests 7 milions que se’ns va explicar en el seu dia 

haurien d’aparèixer en el balanç de l’AREB com a 

deutors, en la part de passius haurien d’estar aquests 

7 milions que en el seu dia se’ns va explicar en 

presència del president del consell d’administració, i 

del Sr. Goyache que era la part fixa a pagar en el 

moment en què es va fer la compra, repeteixo, el 

50%, i l’altre 50% en dos pagaments posteriors. 

Per tant, repeteixo, aquests 7 milions d’euros no 

haurien d’aparèixer al balanç de l’AREB? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

D’aquests 7 milions d’euros, de fet concretament 

6.946.527 euros, com li deia, la meitat, ja han estat 

cobrats i, per tant, ja figuren segurament, com haurà 

vist en el tancament que vostè disposa de 31 de 

desembre del 2016. 

La resta és el que queda pendent i, insisteixo, i no 

tinc cap dubte del que, en més o menys fortuna, jo o 

els representants de l’AREB estem explicant el 
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mateix, i segur que vostè, doncs, si hagués tingut el 

temps suficient hauria pogut llegir a l’escriptura a la 

que fa referència, perquè està explicat allà. I li he dit, 

també, li reconec que d’una primera lectura no és 

fàcil entendre el mecanisme d’aquestes operacions. 

Però a l’escriptura hi figuren tots aquests passos que 

li he esmentat abans i que li he intentat explicar 

abans. 

Per tant, el dia que va consultar l’escriptura o 

qualsevol altre dia que la vulgui consultar, doncs, 

podrà comprovar tot el que li acabo d’explicar, que 

insisteixo, no tinc cap dubte, coincideix plenament 

en el que també van explicar el president de l’AREB 

i el conseller César Goyache. 

Per tant, no hi ha cap disfunció en aquest sentit. I 

efectivament, doncs, aquest... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

... aquest deute, podria quedar reflectit en el balanç 

amb les excepcions convenients. És a dir, aquests 

ajustos que s’han de fer en base a uns paràmetres que 

ja li he explicat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo:  (0.47’.56’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo li parlava només d’aquests 7 milions, -preu 

màxim de venda, tan de bo hi arribem, és de 29- si 

fóssim molt puristes, potser, des d’un punt de vista 

financer, hauríem de posar com a deutors els 29 

milions. Però ja li accepto que com que això és el 

preu màxim que es pot arribar i està molt 

condicionat, doncs, no hagin d’aparèixer aquests 29 

milions en el balanç de l’AREB. 

Però és que en el balanç de l’AREB, almenys els que 

ens han arribat fins ara, que és el tancament del 

2016, no apareixen ni els 29, no apareixen ni els 7. 

Sí que hi ha l’apunt com ingrés extraordinari 

d’aquest primer pagament. Però en el balanç no 

apareix el que jo entenc que hauria de ser un dret 

adquirit per part de l’AREB per la venda d’un actiu 

financer que és Vall Banc. 

Per tant, li faig una altra pregunta. Aquest actiu 

financer que ven en el seu dia l’AREB que és Vall 

Banc, hauria d’aparèixer el seu preu de possible 

cobrament en el valor que s’estimi, almenys la part 

fixa, al balanç. I si és així, per què no apareix en el 

tancament del 31 de desembre del 2016? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Li torno a dir el mateix. Aquesta quantitat està 

subjecte a una sèrie de condicionants, i jo el criteri 

que ha seguit l’AREB a l’hora de fer les seves 

anotacions al balanç, doncs, no el conec. Però en tot 

cas, una de les moltes coses que feia que impedia el 

tancament, era precisament ajustar aquestes 

qüestions amb normativa de comptabilitat 

internacional. 

El contracte preveu quin és el preu, i preveu que 

aquest preu hagi de ser ajustat en funció d’una sèrie 

de paràmetres que es poden anar produint al llarg 

dels dotze primers mesos des que s’ha tancat 

l’operació. El 50% del primer pagament és 

inqüestionable, no està subjecte a res. Són aquests 

3.473.000 euros. A partir d’aquí, entren en 

funcionament aquests mecanismes. Aquests 

mecanismes no poden ser calculats en aquest 

moment perquè hi ha una quantitat, que és la de la 

renda variable, que no permet aplicar-los. I per tant, 

el que s’ha fet és, com li deia, parlar i negociar amb 

els compradors, doncs, fórmules que garanteixin que 

es produirà el pagament en el moment en què es 

pugui fer aquest càlcul. 

I això és el que es farà a l’extrem que... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

... per una qüestió de garanties, l’entitat, doncs, està 

predisposada i així ho ha fet saber a l’AREB, si convé 

dipositar aquests diners a l’espera que no es faci el 

pagament efectiu fins que no es pugui fer el càlcul 

correctament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 
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Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo:   (0.50’.50’’) 

Sí, la darrera repregunta. 

És a dir, que tenim una entitat que ha comprat un 

banc, que ha pagat 3.400.000, que ha declarat uns 

beneficis al cap de l’any del primer semestre d’11 

milions, però que pel moment només ha pagat 

3.400.000. Penso que de moment el negoci que 

s’entengui, entre cometes, pel Govern no és massa 

bo, esperem que quan hagi arribat el moment, 

puguem cobrar el màxim del preu, és a dir, els 29 

milions que es va fixar. 

A mi em sorprèn! Jo no sóc especialista, no sóc 

economista, no sóc financer, però jo crec que si 

tenim un actiu financer que podem vendre, primer 

l’hem de reflectir com a tal al nostre balanç, i 

després, en el moment que es ven, hem de tenir el 

valor de la venda com a deutors també en el balanç. 

No hi és. Això no surt en el balanç de l’AREB, de 

moment als que he pogut tenir accés, a 31 de 

desembre del 2016. I per tant, doncs, això, jo sense 

ser especialista, el sentit comú em diu que massa clar 

no és. Però potser hi ha criteris que en el seu dia 

se’ns explicaran. 

La repregunta seria: perillen els pagaments pendents 

per part de JC Flowers, o podem tenir la tranquil·litat 

que arribarem a cobrar en el que el seu dia es va 

fixar? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Els criteris justament del sentit comú als que vostè 

feia referència, el que diuen és que sempre has 

d’intentar comptabilitzar des de la prudència. I la 

prudència el que diu és que si hi ha pagaments que 

tenen components variables, no series prudent si te’ls 

atribuïssis sense saber si aquests variables es podran 

complir. Valgui això pels hipotètics cobraments si 

Vall Banc acaba repartint dividend durant els 

primers cinc anys, valgui això per una hipotètica 

compra, venda en aquest cas per part de JC Flowers 

de Vall Banc passats aquests cinc anys, i valgui 

també per aquells pagaments que han de ser ajustats 

en base a uns paràmetres i que poden fer variar la 

quantitat. 

I per tant, en base al que li acabo de dir, doncs, 

entenc que el balanç de l’AREB reflexa el que ha de 

reflectir. 

I en relació a la seva repregunta, doncs, no perillen 

en res. No perillen en res. Sense que jo li pugui dir 

quina serà la quantitat, perquè insisteixo, està 

subjecta a una sèrie de paràmetres que posa el propi 

contracte, i que ara per ara no tenim la capacitat de 

calcular. 

Un cop es puguin calcular, doncs, Vall Banc farà el 

pagament amb el màxima rigor que va fer el de 

3.473.000 euros. No tenim en aquest sentit cap 

mena de dubte. 

Però en tot cas, i valgui... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

... pels propis gestors de Vall Banc per posar de 

relleu, també, la seva incomoditat davant d’aquesta 

situació, que és una situació que no depèn ni de Vall 

Banc ni en aquest cas de l’AREB, que és la venda 

variable que encara està a Suïssa, doncs, el mateix 

Vall Banc ha posat a disposició fórmules que l’AREB 

està analitzant per ja dipositar una quantitat que no 

hauria d’estar comptabilitzada a l’AREB fins que no 

es fes efectiva, però ja dipositar-la en el que es 

coneix com un compte escrow fins que es pugui fer el 

càlcul. Però almenys que hi hagi allà els diners. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, Sr. Pere López, era una repregunta... 

El Sr. Pere López: 

No és una breu intervenció per al·lusions i sense 

voler polemitzar, però... 

El Sr. síndic general: 

Per al·lusions en el context d’aquesta pregunta... 

El Sr. Pere López: 

Sí. 

És que el Sr. Jordi Cinca em sembla que en un 

exercici de defensar-se ha fet referència que era el 

ministre de Finances que de llarg havia complert més 

amb els terminis de presentació de comptes. Jo no 

vull polemitzar sobre aquest tema, però em sembla 
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que vostè té tot el dret de defensar-se de les 

preguntes que li puguin fer d’incompliments, però 

d’aquí a dir que vostè ho ha fet millor que altres 

ministres, em sembla que és anar molt lluny. Jo no 

recordo que el Govern del Partit Socialdemòcrata 

tramités cap dels tancaments oficials fora de termini. 

Per tant, entendrà sense ànim de polemitzar i sense 

entrar si vostè ha fet alguns incompliments que 

nosaltres no hem fet i que cap Govern ha fet. Però 

em sembla que vostè té dret a justificar els retards 

que pugui haver-hi, però d’aquí a dir que els altres 

governs ho feien molt malament, em sembla que és 

un exercici una mica gratuït i entendrà que no li puc 

permetre, però no tinc cap gana... simplement de dir 

que el nostre Govern no va incomplir amb cap 

tramitació ni amb cap tancament de comptes al llarg 

de... 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Passem a la tercera pregunta. 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Pere López Agràs, 

president del Grup Parlamentari Mixt, per 

escrit de data 19 de setembre del 2017, 

relativa a les polítiques d’habitatge per part 

del Govern. 

Fou registrada amb el número 1047, i s’ha publicat 

en el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Vista la important problemàtica existent al nostre 

país en relació a l’escassetat de pisos de lloguer. 

Vist el preocupant augment en el preu experimentat 

els darrers temps pels lloguers d’habitatges. 

Vist que aquesta situació realment greu està acabant 

d'ofegar el poder adquisitiu dels joves, dels 

treballadors amb salaris més ajustats, de les famílies 

monoparentals, així com les possibilitats reals 

d'emancipació dels joves i també de persones grans i 

pensionistes. 

Es demana: 

Quin és el departament del Govern que s’ocupa de 

les polítiques d’habitatge i quines mesures s’han 

aplicat en els darrers anys? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Les polítiques d’habitatge són polítiques de caràcter 

transversal i, per tant, hi ha diversos departaments 

del Govern que se n’ocupen. 

El Ministeri d’Afers Socials s’ocupa dels ajuts al 

lloguer d’habitatges per a persones amb pocs recursos 

o amb situació de risc d’exclusió social. 

El Ministeri de Medi Ambient s’ocupa dels ajuts i 

dels préstecs per a la rehabilitació d’edificis, amb 

criteris d’eficiència energètica. 

El Ministeri de Finances s’ocupa de les exempcions 

fiscals relacionades amb l’habitatge. 

I el Ministeri d’Ordenament Territorial s’ocupa de 

tot allò relatiu a les condicions d’habitabilitat del 

parc d’habitatges del país. 

Aquests són, doncs, els quatre ministeris que tenen 

una relació directa amb les polítiques d’habitatge; i 

que, per tant, adopten mesures relatives a 

l’habitatge. Dit això, hi ha altres ministeris que d’una 

forma menys directa també incideixen en les 

polítiques d’habitatge. 

Vist que en l’enunciat de la pregunta es posa èmfasi 

en la dimensió social de la qüestió de l’habitatge, 

detallaré algunes accions empreses en els darrers 

anys des del Ministeri d’Afers Socials. Precisament, 

en la darrera convocatòria d’ajuts a l’habitatge, hem 

ampliat aquests ajuts i els seus beneficiaris. 

Perquè hem fet compatible rebre un ajut a 

l’habitatge de lloguer amb el fet de tenir un habitatge 

de propietat a Andorra o a l’estranger fins a una 

determinada quantitat. Abans la incompatibilitat era 

absoluta. 

Perquè també hem ampliat els col·lectius prioritaris a 

l’hora de rebre ajuts a l’habitatge: incloent-hi les 

dones víctimes de la violència de gènere i les dones 

en una situació econòmica desfavorable que viuen a 

llars desestructurades. 
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I perquè hem fet compatible rebre un ajut a 

l’habitatge amb el fet de rebre ajuts econòmics 

ocasionals. La qual cosa abans tampoc era possible. 

Per tant, avui, hi ha més persones que es poden 

acollir als ajuts a l’habitatge. Uns ajuts que, d’altra 

banda, poden ser més importants, perquè es poden 

compatibilitzar, com he dit, amb els ajuts ocasionals. 

A més, ja estem treballant en la convocatòria de 

l’any vinent, que es promourà en les properes 

setmanes, i que aprofundirà en les directrius que he 

esmentat, ja que: 

Se suprimirà el requisit de no tenir deutes amb 

l’Administració pública per tenir dret a rebre un ajut 

a l’habitatge, tenint en compte que sovint la gent 

que més necessita els ajuts tenen deutes contrets 

amb l’Administració; 

També es permetrà que els treballadors per compte 

propi que tenen més d’un empleat puguin rebre els 

ajuts, la qual cosa fins ara mai havia estat possible, 

perquè el que compta, en definitiva, és la situació 

financera dels autònoms i no el nombre d’empleats 

que tenen; 

I finalment es flexibilitzaran i es facilitaran les 

exigències documentals, especialment pel que fa als 

extractes bancaris i als títols de propietat, per poder 

tenir accés als ajuts a l’habitatge. 

Per tant, l’any vinent seguirem ampliant l’abast i 

millorant la gestió dels ajuts a l’habitatge. 

D’altra banda, vista l’actual manca d’habitatges de 

lloguer i els problemes socials i econòmics que se’n 

deriven, el Govern va acordar, tal com ja va explicar 

el cap de Govern durant el passat Debat 

d’Orientació Política, crear una comissió 

interministerial ad hoc integrada pels ministeris de 

Finances, Afers Socials, Medi Ambient, Turisme i 

Ordenament Territorial, per abordar aquesta 

qüestió. Una comissió que ja s’ha posat a treballar en 

l’adopció de mesures per pal·liar i, si és possible, 

resoldre aquesta situació, que el cap de Govern va 

començar a detallar durant el passat Debat 

d’Orientació Política, i que després puc ampliar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller, per la rèplica. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, el Sr. Espot m’ha contestat totes les ajudes 

socials en relació al tema de l’habitatge on 

principalment la qüestió són les ajudes socials. Avui 

la pregunta no anava en aquest sentit, potser com 

que tot sovint li faig preguntes en aquesta 

perspectiva, potser ho ha interpretat en aquest 

sentit. La voluntat era una voluntat molt més àmplia 

de qui s’encarrega de les polítiques d’habitatge, no de 

les situacions socials complicades igual que passa en 

d’altres països. Per exemple a Catalunya se n’ocupa 

l’Agència Catalana d’Habitatge o a Luxembourg hi 

ha un Ministère du Lôgement o a Mònaco que hi ha 

la Direction de l’Habitat. El que nosaltres volíem 

saber és qui s’està encarregant d’establir una 

estratègia de l’habitatge a nivell general? És a dir qui 

s’encarrega de tenir un inventari del parc immobiliari 

del nostre país? Quines són les mesures per 

mobilitzar aquest parc immobiliari? Si sap el Govern i 

després tindrem ocasió de saber quants pisos estan 

buits al nostre país? On estan aquests pisos? Quines 

són les problemàtiques que els afecten, que deuen ser 

diferents amb el que pugui passar al Pas de la Casa, 

el que pugui passar al centre d’Andorra la Vella o el 

que pugui haver-hi a diferents llocs, és això el que 

volíem saber. També altres qüestions que sovint es 

vinculen a l’habitatge com pot ser l’accessibilitat més 

pensada per exemple, per diferents col·lectius com 

puguin ser les persones grans o persones amb 

discapacitat. Al nostre entendre no hi ha 

absolutament ningú al Govern que s’encarregui 

d’aquestes qüestions. A l’hora de parlar de les 

decisions ha obviat una decisió que ens sembla que 

avui era rellevant que era que es va decidir suprimir 

el departament d’habitatge, ja no li parlo que com en 

altres petits països com els que he mencionat que 

tenen problemes d’habitatge, hi hagi un ministeri 

específic o una direcció específica, sinó que a 

Andorra no hi ha cap departament que s’ocupi 

d’aquesta estratègia d’habitatge i en aquest cas, 

lamento dir-li que la qüestió de les ajudes socials és 

un problema col·lateral, segurament derivat 

d’aquesta absència d’estratègia de política 

d’habitatge que fa que molts ciutadans doncs no 

poden arribar a final de mes i evidentment el seu 

govern ha de donar-los-hi sortida. 

Per tant, espero que ens expliqui qui és el qui 

s’encarrega d’aquesta estratègia global d’habitatge i 

no avui en concret sobre el tema de polítiques 

socials? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 
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Jo he incidit més, tot i que he donat resposta a 

aquesta pregunta que vostè formula, i per aquest 

motiu li he parlat de la comissió inter ministerial, 

però jo he incidit més en la dimensió social de les 

polítiques d’habitatge. Potser si em permet per 

defecte professional i d’altra banda, perquè només 

cal llegir l’exposició de motius de la seva pregunta. 

Vostè connectava la seva pregunta a tota una sèrie 

de problemàtiques socials i és per aquest motiu que 

jo he incidit més en aquelles millores que hem 

introduït en relació amb els ajuts per als habitatges 

de lloguer. 

En qualsevol cas Sr. López, a mi em sembla que 

perdem la perspectiva si centrem aquest debat en 

l’existència o no d’un departament d’habitatge 

perquè l’important no és qui fa les coses sinó les 

coses que es fan. 

L’antic departament d’habitatge es dedicava a 

l’atorgament d’ajuts a l’habitatge de lloguer i d’ajuts i 

préstecs per a la rehabilitació d’edificis, a la gestió de 

la borsa d’habitatge i a les exempcions fiscals en cas 

d’adquisició d’un primer habitatge o del canvi de 

l’habitatge que constitueix primera residència. 

El 2015, el nou Ministeri d’Agricultura, Medi 

Ambient i Sostenibilitat que lidera la ministra Calvó, 

amb unes competències ampliades es va fer càrrec 

dels ajuts i préstecs per a la rehabilitació 

d’habitatges. I, al mateix, temps, el Departament de 

Tributs i de Fronteres, creat poc temps abans, i 

adscrit al Ministeri de Finances va passar a gestionar 

les exempcions fiscals a què he fet referència abans. 

Unes accions que es continuen portant a terme a dia 

d’avui. 

D’altra banda, a principis del 2016 i vostè ho sap, el 

Ministeri d’Afers Socials que encapçalo va passar a 

encarregar-se dels ajuts per a l’habitatge de lloguer, 

atès que no deixen de ser una prestació econòmica 

social més, i convenia que totes aquestes prestacions 

fossin gestionades de forma centralitzada i 

harmonitzada, no només per ser més eficients, però, 

sobretot, per prestar un millor servei als ciutadans, 

els quals no cal que interactuïn amb departaments 

de l’Administració diferents segons si han d’obtenir 

una prestació familiar per fill a càrrec, una pensió de 

solidaritat, un ajut econòmic ocasional o un ajut per 

a l’habitatge de lloguer. A més, això fa possible que 

nosaltres, el Govern tinguem un coneixement més 

complet i precís de les persones destinatàries de les 

prestacions i de les seves necessitats. 

Per tant, es continuen fent les mateixes polítiques 

que es feien quan existia el departament d’habitatge. 

I si em permet, crec que es fan millor perquè com he 

explicat abans arribem a més gent i som més flexibles 

del que érem abans. 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

Des de la meva perspectiva l’important no és qui ho 

fa sinó què es fa.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller, per les repreguntes. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Volíem saber quina és l’estratègia d’habitatge de 

l’actual Govern i on es pot consultar aquesta 

estratègia? És a dir en quina pàgina web o en quin 

document es pot consultar la política o l’estratègia 

d’habitatge per part de Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Me la pot consultar a mi avui si vol. L’estratègia 

d’habitatge del Govern és com li dic, continuar amb 

totes aquelles polítiques a favor de l’habitatge que 

s’han dut a terme en els darrers anys, però seguir-les i 

si pot ser millorar-les com ho estem fent i a més a 

més, tenint en compte que tenim una problemàtica 

sobrevinguda que no existia fa dos anys perquè és 

una problemàtica nova que porta causa de la millora 

de la situació econòmica, el que hem fet doncs és 

constituir una comissió inter ministerial composada 

pels ministeris que li he dit, amb l’objectiu d’abordar 

noves mesures que tinguin com a finalitat pal·liar o 

resoldre si és possible les problemàtiques a les quals 

hem de fer-hi front. I el cap de Govern ja s’hi va 

començar a referir durant el darrer debat 

d’orientació política. Rebaixar les sessions 

urbanístiques per a les noves promocions d’edificis de 

nova construcció que es destinin a l’habitatge de 

lloguer. En aquest sentit, doncs el cap de Govern ja 

ha demanat de comparèixer en la pròxima reunió de 

cònsols per poder discutir aquesta proposta amb els 

cònsols. Aplicar la nova llei d’allotjaments turístics 

que aquest Govern ha promogut i que frenarà la 

reducció dels darrers anys de l’oferta de pisos de 

lloguer residencial, en concret doncs reforçant la 
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inspecció amb la finalitat de garantir que els pisos 

turístics i legals tornin al mercat de lloguer. També 

modificar la llei d’arrendaments de finques urbanes, 

en aquest sentit és una modificació que ja tenim 

molt avançada per introduir noves mesures 

concretes de protecció dels drets dels llogaters. I en 

darrer terme, i també connecta amb una de les 

qüestions a les quals vostè hi ha fet referència, iniciar 

converses amb les entitats bancàries del país per a 

esbrinar quin és el volum de pisos que són de la seva 

propietat i que es troben buits i valorar les mesures 

que escaiguin per fomentar que aquests pisos al 

mercat de lloguer ni que sigui temporalment. I en 

aquest sentit em consta que el ministre de 

Finances... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

...la setmana passada ja va tenir converses en aquest 

sentit amb les entitats bancàries del país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, em sembla molt poc seriós l’exercici 

d’improvisació que fa el Govern. Em sembla molt 

preocupant que no existeixi una estratègia 

d’habitatge i que en cap lloc es pugui consultar i que 

ara la gran estratègia és crear una comissió i 

començar a fer mesures que potser d’aquí 10 anys en 

un pis d’habitatge en el qual ara es farà una cessió i 

s’aconseguirà una reducció potser d’aquí 10 anys qui 

ho sabrà, potser hi haurà un preu de lloguer una 

mica més baix del que hi ha ara, però és que el 

problema és ara Sr. Espot, hi ha gent que no troba 

pis d’habitatge. Hi ha gent que el pis és caríssim per 

les seves possibilitats. A més ha coincidit en un 

moment en què els salaris en algunes empreses han 

decidit d’ajustar, i si el que vostè els està proposant 

és que crearà una comissió i a partir d’aquí estudiarà 

de canviar no sé quines lleis, i d’unes cessions d’uns 

projectes hipotètics, no sé si això els tranquil·litzarà 

massa saber que el Govern no té cap mesura 

concreta ni cap cosa concreta per donar-los solució 

per la seva problemàtica de l’endemà. 

Li volia demanar, i aquest estiu també s’ha publicat 

en diferents mitjans de comunicació, si el Govern 

sap quants pisos es troben avui buits al nostre país? 

Quin és el volum d’aquests pisos? I si té un estudi 

relatiu a quines són les problemàtiques que els pugui 

afectar? I per què aquests habitatges estan buits? 

Però abans d’entrar en la problemàtica, una 

quantificació, -ja sé que no pot ser exacta però 

aproximada-, del total de pisos buits que existeixen 

al nostre país i d’on obté aquesta dada.... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

Sí. 

....aquesta quantificació per part d’aquests pisos 

buits? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

A mi el que no em sembla seriós és que davant de 

l’explicació que li faig jo, en què li desgrano mitja 

dotzena, i si sumem aquelles mesures que ja s’estaven 

adoptant amb anterioritat, gairebé deu mesures, 

vostè l’única contesta que tingui és denunciar i no 

fer cap altre tipus de proposta alternativa. És a dir si 

vol per què no ens ajuda, ja que hi ha aquesta 

problemàtica i que vostè és tan bo denunciant-la, per 

què no aporta solucions? Tenint en compte que 

vostè es planteja com a alternativa de govern, crec 

que seria útil que a tot aquest llistat de propostes i de 

mesures que jo li formulo, vostè en pugui afegir 

alguna més. El que no sé és si serà capaç de fer-ho.  

En qualsevol cas, en la pregunta concreta que vostè 

fa, el Govern no té determinat de forma exacta quin 

és el nombre d’habitatges buits però és cert i vostè 

sap també perquè es va encarregar durant un temps 

del departament d’habitatge que aquesta qüestió no 

és fàcil de resoldre, però sí que li puc garantir que ja 

ens hem posat a analitzar dades, a parlar amb 

entitats i amb departaments que estan indirectament 

o directament relacionats amb aquesta qüestió per 

tal de poder tenir una aproximació el més exacta 

possible d’aquest nombre d’habitatges buits. Amb el 

benentès que tenint en compte també que hi ha 

comuns que no han finalitzat el cadastre també és 
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una eina que pot ser molt útil per obtenir aquesta 

dada, doncs és molt difícil de disposar d’una resposta 

exacta a la seva pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sr. Espot, vostè ni tot el seu Govern no poden 

defugir de la seva responsabilitat de governar sempre 

amb aquesta excusa fàcil de què l’oposició ha de fer 

propostes, més quan el seu Govern es caracteritza 

per rebutjar totes les propostes que vénen de 

l’oposició.  

Nosaltres hem fet propostes, hem fet propostes en 

relació als preavisos dels contractes de lloguer. Fa 

anys que el nostre partit defensa que hi ha d’haver 

un registre de la propietat, són propostes que podrien 

ser interessants per algunes de les problemàtiques 

que tenim avui en dia. Però vostès sempre s’hi han 

negat de rotund, aquestes i d’altres. Però el que és 

molt preocupant i vostès no poden defugir la seva 

responsabilitat és que sis anys i mig de govern, una 

problemàtica enorme en relació als pisos de 

l’habitatge i vostès no tenen cap estratègia i 

improvisa, -perquè el que ha fet avui és improvisar-, 

una sèrie de mesures, de coses que es faran i que ja 

veurem quan produiran aquest efecte. 

Ha d’entendre que és molt decebedor, perquè cap 

govern no té un departament fort d’habitatge que 

vagi aquesta problemàtica però especialment com li 

deia al principi, els petits països allà on hi ha 

dificultats importants amb l’habitatge tenen una 

estratègia d’habitatge que es pot consultar a la 

pàgina web dels diferents ministeris o departaments i 

que en el nostre país doncs... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...no es pot fer. 

Sí. 

Vostè em deia que no saben quants pisos buits 

existeixen. Tenen almenys alguna noció de quines 

són les problemàtiques o per què pot haver-hi o 

quines són les motivacions del volum elevat que 

vostès no tenen quantificat? I després faré alguna 

reflexió en aquest sentit de perquè hi ha tants 

habitatges buits en el nostre país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, Sr. López, celebro que l’única mesura que sigui 

capaç d’aportar és la creació d’un registre de 

propietat. A més a més fa referència al fet que fa 

anys que vostès en parlen, però quan van governar 

no crec que presentessin, almenys no em consta cap 

projecte de llei per regular un eventual registre de la 

propietat. En qualsevol cas, jo em quedo amb el que 

li he dit abans. És a dir, davant de la seva absència 

de propostes perquè vostè és molt bo denunciant i 

fent de caixa de ressonància mediàtica, doncs davant 

d’això nosaltres hem estat capaços d’oferir-li avui i 

d’explicar-li tota una sèrie de mesures, algunes més a 

curt termini, algunes més a mitjà i a llarg termini 

efectivament perquè és una solució, és una qüestió 

que no es podrà resoldre del tot en qüestió de mesos, 

que nosaltres entenem que poden ser bones a fi i 

efecte de pal·liar i a terme resoldre aquesta situació. 

Pel que fa a la seva pregunta concreta, és a dir 

quines són les raons per les quals hi ha tants 

habitatges buits? Això ja és una afirmació que vostè 

fa sense cap mena de suport documental. Perquè 

justament li he dit fa un moment que no som 

capaços avui en dia amb els instruments de què 

disposem, de saber exactament quin és el nombre 

d’habitatges buits al nostre país. Per tant, no sabem 

del tot exactament si el problema és un problema de 

molta oferta de pisos però que estan buits i que no es 

posen al mercat de lloguer, o si en canvi el problema 

rau en el fet que hi ha efectivament una escassetat 

de pisos de lloguer. 

Jo en qualsevol cas el que sí que li puc dir és que 

aquest Govern ha pres mesures, continuarà prenent 

mesures per revertir aquesta situació. M’he referit 

per exemple a la modificació de la llei d’allotjaments 

turístics que farà sortir molts més habitatges en el 

mercat de lloguer i totes les altres mesures que li he 

anunciat van precisament en aquesta direcció. I això 

no vol dir que... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 
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El Sr. Xavier Espot: 

...paral·lelament no treballarem amb l’objectiu però 

també li he dit que és difícil perquè tampoc depèn el 

100% de nosaltres, per una qüestió de distribució 

competencial és difícil disposar d’aquesta dada 

exacta a fi i efecte també d’afinar aquestes polítiques, 

i en aquest sentit estic d’acord amb vostè que si 

disposéssim d’aquesta dada podríem ser molt més 

precisos a l’hora d’adoptar decisions polítiques al 

tomb de l’habitatge. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una altra repregunta i després passaríem a la 

pregunta del Sr. Víctor Naudi, que també va sobre el 

mateix tema més o menys. 

Sr. Pere López: 

El Sr. Pere López: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

Bé, sembla realment difícil que aquest Govern pugui 

aportar alguna solució en relació al tema de 

l’habitatge. Si vostès no coneixen la magnitud de la 

tragèdia, és a dir que no saben ni quants pisos buits 

hi ha, si no saben on són aquests pisos, ni quines són 

les problemàtiques que els afecta. Tot això respostes 

del Sr. ministre en relació a la problemàtica de 

l’habitatge. No hi ha estratègia d’habitatge, només 

s’espera que hi pugui haver algun habitatge que 

s’incorpori de la modificació de la llei d’allotjaments. 

Home, molta esperança de què el problema es pugui 

solucionar, difícilment pot arribar quan no se sap ni 

quin és el problema, ni per on es poden trobar les 

solucions, ni hi ha propostes concretes més enllà de 

coses que potser d’aquí deu anys produiran algun 

efecte. A més aquesta problemàtica es veia venir per 

diferents qüestions tant des de la crisi econòmica, les 

qüestions vinculades a l’intercanvi de dades fiscals, 

etc. Per tant, vostès han estat negligents en la seva 

gestió d’aquesta problemàtica. Jo fins i tot dubto si 

alguns ja no els hi pot anar fins i tot bé aquesta 

problemàtica... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...molts ciutadans estan patint, és evident que hi ha 

alguns ciutadans que se’n beneficien d’aquesta 

problemàtica perquè els preus dels lloguers doncs 

n’hi ha un que el paga, i n’hi ha un que el cobra. Per 

tant, potser vostès han deixat créixer aquí una 

problemàtica prou important i gran com està 

afectant sense haver pres cap ni una decisió.  

Jo, la meva pregunta era: quin departament fixa 

aquesta estratègia d’habitatge? I quines decisions han 

pres en el darrer temps? I vostè m’ha parlat de les 

ajudes socials però no m’ha parlat de cap mesura que 

hagi servit en els darrers anys... 

El Sr. síndic general: 

Sr. conseller, hauríeu de posar la pregunta, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

Sí, ja acabo Sr. síndic. 

Quines mesures ha pres el Govern en els darrers dos 

anys, quan aquesta problemàtica s’intuïa, destinades 

a mobilitzar el parc de pisos buits existents o aquells 

pisos que pel que sigui no estan en el mercat de 

lloguer? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Òbviament les insinuacions que fa el Sr. López, és 

que no em molestaré ni deu segons en contestar-li 

perquè penso que diuen molt poc a favor seu. 

En qualsevol cas a la pregunta o a la repregunta que 

fa, perquè crec que ja l’ha formulat diverses vegades i 

he intentat contestar-li el millor possible, li diré. Les 

mesures que hem adoptat amb la finalitat que vostè 

anuncia és millorar els ajuts als habitatges de lloguer, 

millorar els ajuts a la rehabilitació d’edificis, 

continuar amb aquelles polítiques d’habitatge que 

s’estaven portant a terme i concretament amb les 

exempcions fiscals en cas de primera residència o de 

canvi d’una primera residència, promoure la llei 

d’allotjaments turístics per treure més pisos, ser més 

rigorosos amb la inspecció i treure més pisos en el 

mercat de lloguer, i noves mesures que ara s’hi 

afegiran, com a conseqüència doncs del fet d’aquesta 

problemàtica nova. Perquè és una problemàtica nova 

i vostè sap perfectament que fa dos anys, que fa un 

any, aquesta escassedat de pisos de lloguer no existia. 

I per tant doncs, aquestes noves mesures, les 

repeteixo per si no m’ha sentit són doncs: parlar amb 

els cònsols per fer modificacions de la llei 

d’urbanisme que fomenti que la llei faci més 

promocions destinades a l’habitatge de lloguer i les 
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altres mesures que he tingut a bé enunciar-li de 

forma reiterada. 

En qualsevol cas, el que queda clar és que davant de 

totes aquestes propostes vostè no és capaç d’aportar-

ne cap altra que s’hi afegeixi i que per tant doncs... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

...vostè és molt bo denunciant problemes però no és 

gens bo aportant solucions. I no es preocupi perquè 

nosaltres seguirem treballant en trobar solucions i li 

deixem a vostè les escenificacions perquè cadascú 

s’ha de dedicar a allò que sap fer millor. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a la quarta pregunta. 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Víctor Naudi 

Zamora, conseller general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a la previsió de 

mesures immediates per pal·liar l’augment de 

preus i l’escassetat dels habitatges de lloguer. 

Fou registrada amb el número 1052 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017 del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

En el debat sobre l’orientació política global del 

Govern dels passats dies 13, 14 i 15 de setembre, el 

cap de Govern anunciava la voluntat d’emprendre 

mesures per pal·liar la manca d’habitatges de lloguer 

i revertir la situació de l’augment dels preus. Així 

avançava, estudiar canvis a la llei d’arrendaments de 

finques urbanes, o en concertació amb els comuns 

desenvolupar una política urbanística que incentivi 

l’habitatge de lloguer, entre altres. 

Donat que els resultats de la implementació de les 

mesures citades pot donar resultats a llarg termini i 

que entenem que el que convé és donar una resposta 

a la problemàtica en un curt termini de temps, es 

demana al Govern: 

Té previst el Govern un pla d’accions immediates 

per pal·liar l’augment de preus i l’escassetat dels 

habitatges de lloguer? Si és el cas, quines mesures té 

previst adoptar a curt termini? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part de Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Deixi’m dir-li d’entrada Sr. Naudi que reconegui 

l’encert de la seva pregunta.  

En primer lloc perquè la manca d’habitatge de 

lloguer és un problema real, tal i com va assenyalar el 

cap de Govern en el Debat d’Orientació Política i en 

segon lloc, per les paraules que fa servir, a diferència 

de qui l’ha precedit en la paraula. 

Perquè ens parla de pal·liar la situació, i em sembla 

molt adequat perquè davant d’una problemàtica com 

aquesta, el que es pot fer si més no a curt termini, és 

mitigar-ne els efectes però evidentment és molt 

difícil revertir-ho de forma immediata. 

Jo en aquest sentit no vull reiterar-me perquè és cert 

que el tenor de la seva pregunta s’apropa molt de la 

del Sr. López, i per tant si vol que incidim en alguna 

d’aquestes mesures que jo he desgranat abans d’una 

forma més detallada en la millora dels ajuts a 

l’habitatge de lloguer, en la persecució dels ajuts per 

a la rehabilitació d’edificis, en la modificació de la 

llei d’allotjaments turístics, en la modificació de la 

llei d’urbanisme pel que fa doncs a les cessions 

urbanístiques, en la modificació de la llei 

d’arrendaments de finques urbanes o en les 

converses que el ministre de Finances està 

mantenint amb les entitats bancàries doncs, 

evidentment estic a la seva disposició per respondre-

li. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Sr. conseller, teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé doncs, abans d’entrar més en el detall com deia el 

Sr. ministre amb les possibilitats o possibles 
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solucions, per centrar una mica la qüestió al tema, 

explicaré la rèplica. 

L’article 32 de la Constitució diu que: “L’Estat pot 

intervenir en l’ordenació del sistema econòmic, 

mercantil, laboral i financer per fer possible, en el 

marc de l’economia de mercat, el desenvolupament 

equilibrat de la societat i el benestar general”. 

Si a més, això s’emmarca dins d’una economia de 

lliure mercat, estem davant d’uns dels principis 

essencials que defensem els progressistes, cosa que 

puc entendre que no comparteixi el Govern. 

Per altra banda, tota acció de bon Govern, sigui del 

color que sigui, ha d’anar encaminada a anticipar els 

seus problemes i adoptar mesures prèvies per no 

actuar a cop passat quan la situació s’ha desbordat. 

Doncs bé, la qüestió que debatem avui sobre la 

problemàtica de l’habitatge de lloguer hem de 

constatar que els dos preceptes citats han estat 

seguits pel Govern. Una vegada més el Govern 

desvesteix un sant per vestir-ne un altre. 

Amb l’aprovació recent de la Llei d’apartaments 

turístics regularitzant de forma massiva bona part 

dels apartaments destinats a ús turístic s’ha acabat 

generant una manca de pisos de lloguer i de retruc, 

per l’efecte de l’oferta i la demanda, la conseqüent 

inflació de preus. Aquesta no és l’única causa però sí 

que cal reconèixer que en bona part existeix una 

relació directa que ha contribuït a accelerar el 

procés. 

Puc compartir que la Llei dels apartaments turístics 

era necessària però, com ja vaig dir al moment de la 

seva votació, es va voler donar resposta en una sola 

llei a unes problemàtiques diferenciades. 

Aquella Llei és el resultat d’una política 

d’exclusivitat que dóna resposta a les pressions 

d’alguns sectors contràriament al que diu l’article 32 

de la Constitució quan recomana que cal un 

desenvolupament equilibrat de la societat i el 

benestar general. 

Les propostes que avanceu poden ser interessants 

però no suficients perquè la problemàtica ja la tenim 

a sobre. 

No podeu dir que estem davant d’una situació 

sobrevinguda, ja que tots recordarem que encara no 

fa pas un any quant per la temporada d’hivern 

passada es van posar de manifest les mancances per 

poder allotjar els treballadors de temporada. 

Enguany tot fa preveure que la situació serà pitjor. 

Però el Govern ha estat més ocupat a publicitar allò 

de l’Andorra va bé, que no pas a escoltar la 

ciutadania. I ara tenim un problema i cal actuar.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. Sr. Francesc Camp teniu 

la paraula. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, com que molta part de la seva intervenció ha fet 

referència a la Llei d’allotjaments turístics, no 

d’apartaments turístics Sr. Naudi, contestaré jo. 

Sí que és cert que aquesta Llei el que ha volgut, 

evidentment, és posar ordre en el sector; llei que, 

d’altra banda, ni vostè ni el partit socialdemòcrata 

(ni el Grup Parlamentari Socialdemòcrata) han 

votat, vull recordar-ho. 

I què volia fer aquesta Llei? El que vol fer justament 

és posar una mica més d’ordre al que hi havia al 

sector, i l’ordre evidentment passava per sobretot 

posar el focus sobre el sector dels apartaments 

moblats per a vacances que vull recordar que han 

crescut més d’un 130% des del 2010, val? I ningú pot 

negar, jo crec, en aquesta Cambra que el fet de què 

hi hagi hagut aquest creixement d’apartaments 

dedicats a turistes ha fet minvar l’oferta 

d’allotjaments de lloguer, això és evident. 

Segurament hi ha altres causes, altres causes que 

analitzarem dins d’aquesta Comissió inter ministerial 

i que, a partir d’aquí, tots confiem que puguem tenir 

mesures a curt termini per donar solució a aquest 

problema. 

Però, en referència a la Llei és indiscutible que, a 

més de moltes altres regulacions de molts altres 

sectors, està clar que hem detectat un problema greu 

amb un creixement desbocat del sector dels 

apartaments moblats per a vacances i hi volem posar 

remei. I, si això no és anar a favor de què no minvi 

més l’oferta d’apartaments de lloguer per residents, 

expliquin-m’ho perquè no ho entenc! Justament 

vostès aquesta Llei no la van votar. 

I només donaré una... per posar un exemple d’un 

article d’una norma de la Llei, senzilla i d’aplicació 

immediata: les comunitats de propietaris poden, si 

volen, prohibir que en la seva comunitat s’hi posin 

pisos de lloguer, apartaments de lloguer per a 

turistes. Això és d’aplicació immediata. Si això no 

afavoreix a què aquella comunitat, si hi ha algun pis 

buit, es pugui llogar a partir d’ara només a residents 

perquè han prohibit que hi vagin apartaments 

turístics, doncs digui’m-ho si això no és una norma 

positiva. És a dir que aquesta Llei, entre altres coses, 

ajuda. I si quan diu vostè que nosaltres hem rebut 

pressions d’alguns sectors per fer aquesta Llei... A 

veure, de cap manera! Ja sé que es refereix 
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segurament al sector hoteler, val? Però, no és perquè 

han fet aquests canvis per rebre pressions de ningú 

perquè no ho hem rebut per ningú; potser n’han 

rebut més alguns de vostès que nosaltres, de 

pressions, i per això van votar en contra de la Llei 

perquè potser era una llei dura de fer passar, una llei 

que realment intentava solucionar un problema lligat 

al sector dels allotjaments turístics, i han posat fil a 

l’agulla. 

Llavors aquí, és clar, aquí diu vostè que estem anant 

a favor d’un sector..., a veure, el que intentem és 

anar a favor del sector turístic en general i en 

particular, aquí de retruc també, que hi pugui haver 

una certa oferta d’apartaments de lloguer per 

residencials que això no treu que hi ha un problema 

i, que com he dit, intentarem posar-hi solució. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé doncs, és normal i entenc que el ministre defensi 

la Llei dels allotjaments turístics, però com sabrà el 

Sr. ministre, hi ha diferents casuístiques. Pel que fa a 

les comunitats a part del canvi de percentatges 

doncs, hi ha comunitats amb les quals de vegades, o 

sovint, una sola persona, o societat jurídica, o 

persona jurídica, ostenta un gran número 

d’apartaments i, per tant com ja vaig dir en la meva 

intervenció, pot crear molts perjudicis a aquelles 

persones que van comprar unes determinades 

condicions. Però bé, aquest és un dels problemes. 

En tot cas, vostè nega que hi ha una causa efecte 

amb el tema de la posada o de la regularització 

d’aquests apartaments o allotjaments turístics, jo li 

citaré doncs una part de l’exposició de motius de la 

Llei -no sé si vostè va participar, o no-, en tot cas, 

diu: “Els rams de la construcció i immobiliàries s’han 

vist àmpliament perjudicats també a causa d’una 

bombolla especulativa sense precedents, fins a tal 

punt que l’excés de parc immobiliari construït la 

darrera dècada, lligat a una reducció tant de la 

demanda interna com externa en habitatges de 

compra i de lloguer, ha trobat una sortida de lloguer 

d’apartaments als turistes”, això ho diu la vostra llei. 

Bé... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, vaig avançant Sr. síndic. Bé, en tot cas, em 

guardo les intervencions per després. 

Abans el ministre Espot ens deia, en una pregunta 

del Sr. López, que no tenien les dades reals o dades 

fidedignes sobre el nombre d’habitatges tant de la 

venda com de lloguer. 

Bé, en sentit paral·lel, jo parlava abans també de la 

problemàtica que podem tenir aquesta temporada 

amb el tema de l’esquí, i la pregunta seria: s’ha posat 

en contacte el Govern amb Esquí Andorra i les 

pròpies estacions d’esquí per saber si preveuen tenir 

mancances per allotjar els treballadors de temporada 

per enguany? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Francesc 

Camp. 

El Sr. Francesc Camp: 

No, no ens hem posat en contacte de moment. S’ha 

de dir que tampoc ens han fet arribar les estacions 

d’esquí, de moment, cap tipus d’inquietud però, a 

veure, no crec que sigui el tema de debat i el 

problema; el tema està en què hi ha una Comissió 

inter ministerial. És que... Aquí sembla que 

l’oposició, tant el Partit Socialdemòcrata com vostè 

mateix, no tenen gens de marge en aquesta 

comissió... Deixi-la treballar una mica! Unes 

setmanetes... Segur que trobarem encara potser una 

mica algunes accions addicionals sobre les que ha 

explicat el ministre Espot i, temps al temps, potser en 

el proper Consell de preguntes ens faran una 

pregunta i veurem aquí si ens pot recriminar si no 

hem pres cap acció, però temps al temps, deixi 

treballar una mica a aquesta comissió. La voluntat de 

trobar una solució o trobar solucions tant a curt com 

a mig termini hi és, i a partir d’aquí... a veure, si 

també hem de parlar amb les estacions d’esquí 

perquè evidentment tenen molts temporers, també 

ho farem. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Naudi teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 
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Bé doncs, constato que el Sr. Camp està més ocupat 

explicant el resultat de la campanya turística del Circ 

du Soleil que no pas a avançar-se, com deia abans. Jo 

crec que la responsabilitat de tot el Govern és 

avançar-se als problemes que hi puguin haver. 

Contesta que no s’ha posat en contacte i que li fa 

l’efecte que no hi ha problemàtica de cara als 

allotjaments temporers per la temporada d’esquí... Jo 

li recomanaria al Sr. Camp que surti una mica al 

carrer o que parli amb els sectors perquè realment jo 

crec que estan bastant preocupats. 

Bé, tornant... o plantejant una repregunta. El Sr. 

Espot abans parlava de mesures a llarg termini que 

les podem compartir. Jo crec que totes aquestes 

mesures, el resultat: si s’han de rebaixar cessions, 

s’ha de parlar amb els comuns, s’ha de canviar la Llei 

d’arrendament de finques urbanes jo crec que els 

resultats, una vegada feta aquesta feina, no baixaran 

d’un termini inferior a un any, fins i tot bastant més. 

Per tant, la resposta... la pregunta, perdó, que 

plantejava abans amb mesures immediates, de 

moment no se m’ha respost sobre cap mesura 

immediata; el Sr. Camp tampoc ho ha fet ara per la 

temporada d’hivern... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la repregunta. 

El Sr. Víctor Naudi: 

La repregunta: quines mesures immediates en 

concret té previstes el Govern per influir en 

l’augment dels preus dels pisos de lloguer i la seva 

escassetat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, crec que ho he respost. Jo crec que ampliant 

l’abast i millorant o flexibilitzant els ajuts per 

l’habitatge de lloguer, estem intentant pal·liar la 

problemàtica. Continuant, diguem, o prosseguint, o 

millorant també els ajuts als préstecs per a la 

rehabilitació d’edificis també estem millorant la 

problemàtica, doncs millorem també les condicions 

d’habitabilitat dels nostres lloguers. Altrament, el fet 

de parlar de modificacions normatives tampoc vol dir 

que aquestes modificacions normatives tinguin 

efecte d’aquí cinc o deu anys. Vull dir, jo penso... i 

ho he dit abans que la modificació de la Llei 

d’arrendaments de finques urbanes la tenim gairebé 

enllestida i per tant doncs, molt properament podrà 

entrar a tràmit parlamentari i, en aquest cas també 

dependrà de vostès que pugui tramitar-se amb una 

relativa celeritat, i pel que fa a la modificació de la 

Llei d’urbanisme en cas que es vulgui fer la reducció 

de la cessió obligatòria, crec que es tracta d’una cosa 

molt puntual i un cop doncs convinguda o acordada 

amb els comuns, si és el cas, podria posar-se en 

aplicació d’una forma relativament ràpida. 

Pel que fa a les conseqüències positives a les quals ha 

fet referència el ministre Camp de la Llei 

d’allotjaments turístics, es veurà aquesta aplicació 

pràctica, es plasmarà d’una forma també immediata. 

Dit això li reitero el que li he dit al Sr. López, és a 

dir, si vostès creuen que hi ha altres mesures 

immediates o no tan immediates que puguin 

contribuir a millorar aquesta situació, evidentment 

totes les propostes o tots els suggeriments que vostès 

ens puguin fer arribar seran benvinguts. I també 

estarem molt atents als diferents sectors implicats... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

Amb l’AGIA i amb tots els altres sectors implicats, 

amb Esquí Andorra, i totes aquelles propostes que 

ens puguin fer doncs, també si estan fetes amb bon 

criteri, -que crec que ho seran-, doncs també les 

tindrem en compte com no podria ser d’una altra 

manera. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo crec que avui estem assistint a un nou exercici 

d’impotència del Govern, d’aquell Govern que un 

dia es va anomenar el “Govern dels millors” i que ara 

demana auxili a l’oposició a veure si té algunes 

propostes per una problemàtica que no ha sabut 

veure venir... incomprensiblement, perquè tothom 

ho estava veient venir. Alguns retrets cap a si 

l’oposició vota, o no, lleis com la llei de l’allotjament 

turístic, no farem aquí debat, vostès recordin que 

vam fer 44 esmenes, que vostè ens va dir que estaven 
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molt bé, que no es va aprovar cap d’aquelles esmenes 

i, per tant, és que em sembla increïble que ens 

retregui l’actuació dels consellers quan fan la seva 

feina i vostès van a pinyó fixe, van amb les seves 

polítiques i quan s’està veient, llavors aixequen els 

braços i miren a veure si algú de l’oposició els hi pot 

donar una ajuda en recerca de solucions. 

Bé, em sembla perfecte. A més, hi ha retrets que pel 

Partit Socialdemòcrata, jo crec que el Partit Liberal 

tampoc va votar aquella llei. Ja sé que vostès estan 

en una fase de flirteig i els atacs... 

El Sr. síndic general: 

Hauria de posar la pregunta, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

...van cap aquesta bancada, però no acabo 

d’entendre que té que veure aquí recriminar les 

votacions que s’han fet a una llei com és la Llei 

d’allotjaments turístics. 

El Sr. Espot parlava ara del tema de les cessions... 

El Sr. síndic general: 

Sr. conseller hauríeu de posar la pregunta. 

El Sr. Pere López: 

Sí, sí, anava a fer la pregunta Sr. síndic. 

...mesures prop dels propietaris novament, però vostè 

no ens parla de cap mesura prop de les persones que 

no tenen prou ingressos, -i vostè sap que hem fet 

propostes com l’increment del salari mínim i d’altres 

propostes. És a dir, totes les propostes que vostè fa 

són mesures prop del camp dels propietaris, que em 

sembla legítim, però no es desvetlli de la seva acció 

de Govern. És important recordar que vostès no 

tenen definida una estratègia d’habitatge per donar-

hi solucions i per fixar quines són aquestes línies, 

però no hi ha cap mesura de la banda dels llogaters, 

és a dir, totes les mesures que estan... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López, té 20 segons per posar la pregunta. 

El Sr. Pere López: 

Sí, quines mesures el Govern, -i cap d’aquestes 

mesures de modificacions de lleis i de reduccions de 

cessions econòmiques ho són-, van destinades a la 

banda dels llogaters i no a la banda dels propietaris 

per tal de què puguin fer front als pisos d’habitatges? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Xavier Espot teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Probablement el Sr. López, a mi em sembla que quan 

parlo ja no escolta perquè llavors el seu cinisme no té 

límit, perquè quan jo li parlo de la millora de les 

ajudes als habitatges de lloguer, que jo sàpiga això no 

beneficia als propietaris. 

Quan jo li parlo d’una modificació de la Llei 

d’arrendaments de finques urbanes per millorar els 

drets i reforçar els drets dels arrendataris, que jo 

sàpiga això no va en benefici dels propietaris. 

Jo em quedo amb el que he dit abans, una vegada 

més vostè no fa cap proposta, només sap denunciar... 

Sí, fa una proposta: promoure un registre de la 

propietat, una llei que la ministra Mateu, 

anteriorment a vostè, ja havia gairebé finalitzat que 

vostè tenia sobre la taula i que hagués pogut entrar a 

tràmit parlamentari. 

Nosaltres no ho hem fet, però vostès tampoc i, en 

canvi vostè aquesta és la proposta que ens fa avui. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, estem veient doncs que estem davant d’un 

Govern cansat, mancat d’idees i encara falta 

pràcticament un any i mig de legislatura. 

Bé, jo crec que està bé ampliar els ajuts i 

evidentment amb la responsabilitat de Govern, però 

abans caldria també resoldre la problemàtica perquè 

si no podem anar pujant els ajuts, però al final 

eixugarem la caixa de l’Estat. 

Simplement, Sr. Espot molt breument, li puc donar 

dos idees: els temes dels deshabitatges o dels 

allotjaments pels treballadors temporers de l’hivern, 

possiblement doncs aquesta modificació que 

planteja, la Llei de finques urbanes podria ser més 

urgent dins del pressupost reduint els terminis 

possiblement, evidentment, per a certes franges 

d’apartaments del que és el contracte rebaixar-lo a 

menys de cinc anys i podria ser una mesura ràpida i 

urgent. 
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Pel que fa a posar més apartaments de lloguer, 

podrien haver-hi ajudes en el sentit de què quan s’ha 

d’establir una garantia. Si l’arrendador baixés el preu 

per sota uns preus raonables de mercat, potser el 

Govern podria aportar una ajuda dins del que és la 

garantia... 

El Sr. síndic general: 

Hauria de posar la pregunta, si us plau. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Jo crec que de mesures n’hi ha. En un altre ordre de 

coses hi ha un cert nombre o un gran nombre 

d’apartaments que continuen tancats i una 

problemàtica que és col·lateral, i és aquell nombre 

d’apartaments de persones estrangeres que per 

qüestions de fisc en el seu país no han pogut 

regularitzar la situació i això és un número important 

d’apartaments. 

Pensa el Govern trobar alguna solució a aquesta 

problemàtica? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el ministre, Sr. Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El Sr. Naudi ha parlat de dos mesures concretes que 

requeririen una modificació de la Llei 

d’arrendaments de finques urbanes i totes dos em 

semblen bé. De fet, nosaltres ja les hem contemplat 

en aquest avantprojecte que estem treballant. 

Efectivament, com diu vostè, potser el fet de reduir 

el termini mínim o la duració mínima dels contractes 

de lloguer, pot facilitar que per exemple en el cas de 

les entitats bancàries doncs, després les puguem 

forçar una mica més també a posar en el mercat de 

lloguer ni que sigui temporalment fins que tenen la 

capacitat de vendre aquests edificis, o quins pisos 

puguin posar en el mercat de lloguer. 

Després vostè, ha apuntat una altra qüestió que 

també em sembla molt interessant i de fet ja l’havíem 

contemplat que és reforçar els drets dels 

arrendataris... -i n’he parlat abans, malgrat el Sr. 

López no m’ha escoltat-, reforçar els drets dels 

arrendataris especialment pel que fa a la qüestió de 

la garantia. És veritat que ara estem constatant des 

del Departament d’Afers Socials que alguns 

arrendataris estan molt pressionats i, de vegades 

doncs a més a més de les dos mensualitats que en 

teoria la Llei d’arrendaments de finques urbanes diu 

que com a màxim es pot repercutir a l’arrendatari, 

algunes immobiliàries, no totes, els hi repercuteixen 

també en la comissió d’intermediació; la qual cosa no 

és de rebut perquè entenem que aquesta comissió 

d’intermediació, que es converteix en una tercera 

mensualitat molt sovint, qui se n’ha de fer càrrec en 

tot cas, és la part arrendadora. I també hem adoptat 

mesures en aquest avantprojecte de llei per resoldre 

aquesta situació. 

Com veu, mesures a favor dels llogaters i no dels 

propietaris. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi i després Sr. Pere López. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El Sr. Espot abundava en aquest debat que és 

interessant i hi ha moltes altres mesures a prendre, 

però la meva repregunta anava en un altre ordre de 

coses. Jo entenc que potser les polítiques transversals 

dins del Govern potser no les vol abordar el Sr. Espot 

i m’agradaria que se’m respongués a la pregunta: amb 

aquest número d’apartaments de titulars estrangers 

que no han pogut regularitzar la seva situació fiscal 

al seu país d’origen i, per tant, si el Govern té 

prevista alguna actuació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Naudi, jo crec que el primer que li he de dir 

és que en relació amb aquesta qüestió el que ha 

d’imperar és la prudència. 

Vostè posa de relleu una qüestió de la qual 

difícilment en pot tenir dades i que acaba afectant a 

terceres persones, que em sembla que el que menys 

els hi convé i el que menys desitgen és que hi hagi 

aquest debat sense el rigor necessari i, per tant, des 

de la imprudència que vostè el planteja. 

Però també deixi’m que li digui una cosa, les 

persones que puguin tenir pisos aquí, doncs, el que 

han de fer, perquè res té a veure el fet de tenir pisos 



Sessió ordinària del dia 28 de setembre del 2017 Núm. 18/2017 Diari Oficial del Consell General 

27 

a Andorra amb el compliment de les seves 

responsabilitats fiscals en els seus països de 

residència, és regularitzar la seva situació. I un cop 

fet això, possiblement podran llogar els pisos o 

vendre’ls o fer allò que creguin convenient. 

Però, en tot cas, li insisteixo, segons quins debats fets 

des de la frivolitat em sembla que són molt perillosos 

i acaben, no en tingui cap dubte, perjudicant a les 

pròpies persones que avui en dia en puguin haver 

trobat afectades per aquesta qüestió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi, teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  (1.40’.52’’) 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Simplement per al·lusions. No puc acceptar, doncs, 

que el Sr. Cinca parli de frivolitat en aquesta qüestió 

o se m’acusi de frivolitat. Jo entenc doncs, que el 

criteri de prudència és, una vegada més, el Govern 

s’ha d’anticipar als problemes i aquesta qüestió que 

és una qüestió delicada que ens pot afectar a tots, i 

ens afecta evidentment, doncs, a aquella qüestió que 

sempre trec i critico al Govern sobre la manca de 

seguretat jurídica, jo crec que una vegada més aquí 

el Govern s’havia d’haver anticipat i evitar aquesta 

problemàtica. 

No he dit res més que per una qüestió de prudència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el conseller, Sr. Pere López i després la 

Sra. Sílvia Bonet i acabem el debat d’aquesta 

pregunta. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, que als sis anys i mig després de governar, el 

Partit Demòcrata l’únic que troba excuses sempre és 

en què en els dos anys del Govern del PS van ser 

totes les maldats, potser va sent hora ja que vagin 

buscant la porta de sortida. 

És a dir, si vostès a sis anys i mig de governar no 

saben explicar més que el que va fer el PS en aquells 

dos anys, és la causa de tots els mals, si vostès no han 

sabut veure una problemàtica com aquesta, que jo 

intueixo que l’han sabut veure, però que ja els hi ha 

anat bé, veure com anaven augmentant els preus del 

lloguer i no prendre absolutament cap mesura i que 

mentre moltes persones estan patint, doncs, com els 

hi deia abans, n’hi ha alguns que s’estan beneficiant i 

molt. Vostè em recriminava que nosaltres no vam fer 

el registre de la propietat. És conegut i públic que el 

nostre partit sempre ha sigut favorable a un registre 

de la propietat. 

De la mateixa manera que és conegut i públic que 

vostès han estat en contra d’aquesta reforma i que 

aquesta reforma s’ha colat amb calçador dins de la 

reforma de la llei de competències. I vostè es troba 

ara que no sap que fer amb l’habitatge perquè no sap 

ni quants pisos buits té, ni de qui són, ni quina 

problemàtica tenen, si hi ha problemes amb les 

comunitats, si hi ha problemes del tipus que sigui. I 

vostè creu que la culpa és perquè el PS no sap que 

no va fer fa set anys, quan la problemàtica ha nascut 

fa tres o quatre anys... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, Sr. conseller. 

El Sr. Pere López: 

Jo li demano Sr. Espot, que fa sis anys i mig que el 

seu partit governa i que vostè és membre d’aquest 

Govern, o bona part d’aquest temps ha sigut membre 

d’aquest Govern, saber els pisos buits, el nombre 

exacte, un per un, el propietari i quina problemàtica 

té aquell pis, no seria la millor de les solucions, o 

com a mínim l’anàlisi de partida perquè tinguéssim o 

que vostès poguessin tenir una estratègia d’habitatge. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

(Se senten veus) 

Si em permet Sr. ministre, teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies. 

A mi em dóna la sensació que responc a preguntes ja 

reiterades i ja formulades. Ja he dit abans que, 

efectivament, disposar d’aquesta informació ens 

permetria molt més afinar les polítiques, però també 

li dic si tan públic i notori és que vostès són 

favorables al registre de la propietat, vostè tenia un 

projecte de llei enllestit en l’última etapa liberal 

sobre la seva taula i no el va entrar a tràmit 

parlamentari. En canvi nosaltres no hem portat mai 

en el nostre programa electoral la creació d’un 
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registre de la propietat. Per tant, tothom ha de ser 

coherent amb els seus actes. Jo no em remunto a la 

seva etapa de Govern perquè si, m’hi remunto 

perquè és l’única proposta que vostè ha formulat i 

que malauradament estava al seu abast posar-la en 

aplicació i no ho va fer. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Sílvia Bonet teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet:  (1.44’.10’’) 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Jo en tota aquesta discussió que hi ha en aquests 

moments, em voldria centrar única i exclusivament 

en els temporers que el mes que ve començarem a 

tenir aquí. Perquè vostè ha comentat, Sr. ministre, 

que s’estan donant ajuts a l’habitatge de lloguer, que 

entenc que és així però que pel que entenc, aquest 

col·lectiu no es veuria beneficiat. Aleshores, 

probablement, podria ser una mesura intentar, per 

una banda, o bé que puguin ser inclosos fins que no 

s’implantin altres mesures més a llarg termini aquest 

col·lectiu, o de quina manera intentarem pal·liar 

aquest col·lectiu que el mes que ve ja tindrem aquí, i 

que entenc que la taula de treball ha de treballar i 

que, ja ho respecto que ha de treballar, però que el 

temps se’ns ha tirat a sobre i alguna solució els hi 

hauríem de donar. perquè no només són els que 

havien d’anar a treballar a les pistes d’esquí, són els 

que havien d’anar a treballar al comerç, són els que 

havien d’anar a treballar als hotels, són els que 

havien d’anar a treballar a tots els serveis destinats al 

turisme, tenint en compte que començarà la 

temporada alta de manera molt propera. 

I clar, jo entenc que els ajuts econòmics a aquest 

col·lectiu no s’hi poden acollir, si vostè considera que 

hi ha alguna fórmula d’una manera ràpida, doncs, 

intentar que s’hi puguin acollir. Aquesta seria la 

meva pregunta. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Li agraeixo la pregunta Sra. Bonet. 

Efectivament les persones que vénen durant la 

temporada d’hivern, i que per tant, doncs, no tenen 

l’estatus de residents permanents, no es poden acollir 

pròpiament al catàleg d’ajuts per a l’habitatge de 

lloguer, que estan vinculats, no només a la residència 

permanent, sinó també estan vinculats a un 

contracte d’arrendament amb vocació definitiva o 

permanent en el temps. 

Dit això, sí que vam fer en el passat reglament de 

prestacions econòmiques de serveis socials i 

sociosanitaris, vam introduir una nova modalitat o 

una nova excepció a la concessió dels ajuts 

econòmics ocasionals, que no estan vinculats a 

criteris de residència permanent. Abans totes les 

prestacions no contributives requerien un temps 

mínim de residència, i nosaltres, malgrat a vegades, 

doncs, se’ns acusa injustament de no prioritzar els 

col·lectius més desafavorits. Nosaltres vam introduir 

precisament aquesta mesura com a novetat, és a dir, 

que determinats ajuts d’urgència i ajuts econòmics 

ocasionals es puguin prestar a les persones que no 

tenen la condició de resident permanent. I això ha 

permès ja l’any passat, perquè estava en vigor aquest 

nou reglament, i aquest any també ho permetrà, 

permet, doncs, facilitar molt les coses a aquests 

temporer que a vegades, i és ben sabut, i no és una 

qüestió d’ara o de fa un any, sinó que a vegades 

arriben amb una situació econòmica i fins i tot amb 

una situació personal molt complicada. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Gilbert Saboya. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, algunes referències, ja que se’ns critica la manca 

de transversalitat, doncs, avui tindran quatre 

ministres responent a les preguntes. El Sr. Naudi 

estarà content per això i referint-me al Sr. Naudi, el 

ministre Cinca us ha advertit de fer-ho amb 

prudència. Jo crec que també hauríem d’advertir-li 

de no fer-ho des de la ignorància. Perquè en cap 

punt no hi podia haver cap anticipació per part de 

polítiques de Govern sobre el fet de l’obligació 

personal que té cadascú de complir amb les seves 

obligacions fiscals a casa seva. Cap ni una! O és que 

vostè llavors es referiria a què no haguéssim hagut 

d’avançar amb les mesures d’intercanvi d’informació, 

quan vostè les ha votat. I jo crec que amb encert. Per 

tant, si nosaltres no hem anticipat que era 

impossible, en tot cas, vostè no l’ha vist ni venir. 
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Perquè vostè ha votat totes i cadascuna de les 

mesures que han condit en aquesta situació. I 

aquesta situació és única i exclusivament 

responsabilitat de cadascú que faci les declaracions 

fiscals on pertoquen. 

Segona consideració que m’agradaria fer i dirigida en 

aquest cas una mica a les consideracions... 

El Sr. síndic general: 

Demanaria brevetat si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Molt ràpidament. 

Miri, si vostès pretenen fer mesures d’activació del 

mercat via demanda, que és el que he sentit avui des 

de les files del PS, és que vostès no tenen un bon 

coneixement de com es gestiona una crisi o una 

situació econòmica, quan el que fa falta són 

polítiques del costat de l’oferta, que és el que el Sr. 

Espot us ha vingut proposant. L’únic que he sentit 

des del seu rang, Sr. López, han sigut propostes des 

del cantó de la demanda, i per tant, esteu 

absolutament esbiaixat en aquesta consideració. 

I tercera, i abans que... i així no cal que gesticuli, 

perquè després encara li’n posaré una miqueta més, 

també avui hem assistit a una cosa que és 

espectacular, des del rang del PS i també d’SDP se’ns 

ha dit que era previsible la situació que es produïa 

ara. Que aquesta situació no és res més que el fruit 

de la recuperació econòmica, hi ha més gent que ve 

a treballar a Andorra, hi ha més gent que té llocs de 

treball, i això és així. Si no ja m’explicarà vostè com 

és que falten pisos. Perquè serà que hi ha demanda, 

dic jo, eh! 

Si era tan previsible, com pot fer-ho vostè, que ha 

negat per passiva i per activa de forma reiterada 

qualsevol indici d’aquesta recuperació durant els 

darrers dos anys. Ja m’explicarà quina previsió havia 

fet. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, molt breument per al·lusions, Sr. Víctor Naudi i 

Sr. Pere López. 

Però els hi demano que siguin breus, si us plau. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Però entendrà que, doncs, he de contestar al Sr. 

ministre Saboya tot i que s’ha despertat tard. Bé, no 

li puc acceptar tampoc allò de la ignorància. Jo 

entenc que vostè està molt centrat en captar inversió 

estrangera, que realment veiem que tampoc acaba 

d’arribar. Jo crec que abans de captar la inversió 

estrangera potser valdria la pena que féssiu un esforç 

en conservar aquelles persones que fa molts anys que 

van fer confiança en aquest país i a un sector 

financer. 

Jo crec que aquest problema que comentava abans i 

des de la prudència, com remarca el Sr. Cinca, 

doncs, jo crec que és una qüestió que no afecta 

directament a Govern, però sí que Govern sabedor 

del que venia a sobre, hagués pogut fer unes gestions 

del que venia a sobre, hagués pogut fer unes gestions 

a aquestes persones que van fer confiança moltes 

vegades, i gent gran hi va fer confiança a aquest país 

en el seu dia, perquè les podia haver informat 

prèviament amb antelació de quina problemàtica hi 

havia i per evitar els problemes que avui dia ens 

trobem i que estan, diguéssim, disgustats amb el 

nostre país. Simplement Sr. Saboya. 

I quant a allò de la recuperació econòmica, ja torno 

a dir, hi ha alguns més, no per tots els sectors, però 

les xifres, i Govern hauria de disposar d’aquestes 

xifres o preocupar-se per disposar de les xifres del pac 

immobiliari, o si més no, de forma aproximada, però 

jo crec que hi ha els mitjans per saber-ho, i les xifres 

que s’anunciaven fa uns anys amb l’excedent 

d’apartaments, no quadren gens amb les persones 

que han accedit, que han vingut a residir aquí al 

país... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant Sr. conseller, si us plau. 

El Sr. Víctor Naudi: 

... i l’augment de la població vegetativa o d’aquelles 

persones joves que es volen emancipar. 

En tot cas les xifres no es corresponen amb el que 

vostè pretén. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López:  (1.51’.05’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, com que aquí ningú s’ocupa de l’habitatge, aquí 

tothom agafa la paraula i diu el primer que li ve al 

cap. Els diferents ministres van contestant i cadascú 

diu el que se li ocorre. I la intervenció del Sr. Saboya 
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ha sigut ja la definitiva. Vostè sí que infla la 

demanda via les ajudes que permeten que els pisos 

siguin més cars. 

Nosaltres hem parlat de mobilitzar el parc mòbil, és a 

dir de la problemàtica dels pisos buits i per tant 

d’incrementar l’oferta. Que vostè diu que no fem 

nosaltres, el que vostès no han fet. Vostès han fet 

reduir la demanda per diferents qüestions. Potser hi 

haurà qüestions fiscals, jo ho desconec, o d’altres 

tipus de qüestions o problemes amb les comunitats o 

el que sigui que és el que fa que hi hagi menys pisos 

de lloguer i per tant puja el preu i les persones no 

poden pagar-ho. 

I vostès, l’únic que fan, l’única solució que té el 

ministre és donar ajudes perquè es puguin pagar 

aquests preus cars amb el qual el salari no s’hi arriba. 

Són vostès els que inflen la demanda i això permet 

encara pujar més els preus. 

Nosaltres hem parlat del registre de la propietat, 

saber quins pisos buits, saber quina problemàtica 

tenen, posar-los al mercat i això és el que farà baixar 

el preu. Justament al contrari del que vostès fan i que 

no han sabut fer. Jo crec que tampoc ho han volgut 

fer, han tingut altres prioritats, però nosaltres no 

hem parlat en cap moment d’inflar la demanda, sinó 

al contrari, de mobilitzar el parc mòbil, i per tant, 

d’incrementar l’oferta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem a la cinquena pregunta. 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Víctor Naudi 

Zamora, president suplent del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a la previsió d’un 

pla de mesures de foment del transport públic 

per reduir les emissions de CO2. 

Fou registrada amb el número 1053 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  (1.52’.44’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

En el debat sobre l’orientació política global del 

Govern dels passats dies 13, 14 i 15 de setembre el 

cap de Govern avançava que una de les principals 

fonts d’emissions de CO2 és la mobilitat. 

També anunciava la creació d’un projecte més global 

com la plataforma de mobilitat, integrant els mitjans 

de transport públic, redefinint les línies de bus amb 

criteris d’eficiència, sostenibilitat i itineraris adaptats. 

Ateses aquestes consideracions es demana al 

Govern: 

Quines són les mesures concretes del Govern per 

fomentar l’ús del transport públic i quin és el 

calendari previst per la seva implementació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Gilbert Saboya. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, és cert i jo crec que vostè ha ressaltat amb 

encert, doncs, l’èmfasi que el cap de Govern va posar 

en el debat d’orientació política sobre l’impuls a 

polítiques per una mobilitat integrada i que és una 

aproximació una mica més ampla que la que vostè fa 

exclusivament del transport públic, però li contestaré 

amb detall el que vostè diu. 

Però permeti’m una petita prèvia, com que el 

mecanisme ja permetrà entrar més en detall, són 

dades importants jo crec de tenir. La dependència 

que nosaltres tenim en matèria energètica és del 

95%, és a dir, tenim una dependència altíssima 

respecte a necessitat d’energia de la qual el 74% és 

energia fòssil. I per tant, aquesta és una situació que 

ens ha de preocupar, com vostè bé ha entès la 

pregunta perquè és la que contribueix, doncs, a la 

generació de CO2, i és cert que el transport 

representa el 50% d’aquesta part. I per tant, doncs, 

centrar avui en dia les polítiques de millora de lluita 

contra el canvi climàtic en el sector del transport jo 

crec que és una prioritat. 

Des d’aquest punt de vista m’agradaria puntualitzar 

que, no només hauríem de veure la mobilitat com 

una capacitat de lluitar contra el canvi climàtic, i per 

tant, contra les emissions de CO2 que ja em permet 

el debat de tornar-hi amb més detall, sinó també 

com a element de competitivitat. I aquest jo crec que 

també és un fet important. Jo crec que el fet de 

millorar la mobilitat és una millora per la qualitat de 

vida pels residents, i això fa que siguem també més 

atractius a part de tot per treure talent aquí a 

Andorra, i també per una millora de l’experiència 
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dels nostres visitants, que tots segurament ens 

podem posar d’acord amb això. 

En tot cas, el que sí li puc dir és que el conjunt de 

mesures que nosaltres impulsem, el que pretenen, 

també, és accelerar dos eixos de transició. Una la 

transició energètica més enllà, doncs, del que és 

transport i transport públic en general, hi ha d’haver 

tot un conjunt de mesures que després li indicaré 

que han d’afavorir aquesta acceleració de la transició 

energètica. I també, aprofitant la transició digital, 

anar cap a una mobilitat integrada. 

Deixi’m de totes maneres que li apunti una mica els 

eixos estratègics i després, segurament, em donarà 

temps a fer, -perquè sabem que el format és una mica 

més encorsetat-, de cara a una estratègia dedicada a 

què el transport o la mobilitat sigui un dels elements 

essencials, hi ha cinc eixos de treball que hem de 

treballar. 

El primer, la part d’electrificació de la mobilitat, 

després li’n faré cinc cèntims, però va tant des del 

punt de vista del que és la planificació i execució 

d’una xarxa de punts de càrrega i la seva gestió, 

perquè no només és quants punts de càrrega, sinó 

també, que aquests permetin una gestió en doble 

sentit i que permetin també fer front a l’evolució del 

consumidor d’energia cap a un prosumidor d’energia. 

Les llars i els edificis públics passaran a ser no només 

consumidors però també productors, i això ja hi ha 

plans que la ministra Calvó s’encarrega d’impulsar. I 

les polítiques de promoció de la compra de vehicle 

elèctric. Primer. 

Segon eix. La mobilitat com un servei. Hem 

d’incloure la mobilitat més enllà de la propietat d’un 

cotxe o més enllà de la propietat d’un vehicle. Hem 

d’anar cap a polítiques de vehicle compartit i aquest 

serà un altre eix que li explicitaré. 

Tercer eix. La transició cap als vehicles de 

conducció autònoma. Possiblement això podria 

sonar a ciència ficció fa només dos o tres anys, però 

recentment hem tingut l’oportunitat d’acollir aquí a 

Andorra experts en aquesta qüestió que ho posen 

realment, doncs, com un element important i que sí 

que a demés pot tenir grans efectes de competitivitat 

també amb la part turística, ja hi tornaré més tard. 

Quart eix. Limitar les necessitats de mobilitat, i això 

té molt a veure amb el desenvolupament 

d’urbanisme. I aquí també els indicaré algunes 

mesures més concretes. 

I cinquena, tota la part de finançament de les 

iniciatives de transport sostenible, que hauran de 

veure tant amb mesures pressupostàries com fiscals. 

Si em permet em limitaré aquí, i segurament el debat 

ens permetrà contestar més en detall amb el 

calendari de les mesures, però totes s’inscriuran en 

aquests cinc eixos que li acabo de dir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi:  (1.57’.46’’) 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, la resposta sobre els cinc eixos que parlava el 

ministre és interessant, en tot cas tenim ocasió de 

debatre-ho. 

En tot cas, la meva pregunta o les meves preguntes 

anaven més centrades sobre el transport públic. Bé, 

llegiré la meva rèplica. 

La principal causa d’emissions de CO2 a l’atmosfera 

prové, doncs, com ja sabem tots, de la mobilitat i per 

tant tots convindrem que cal actuar. 

En la seva resposta el ministre Saboya com també ho 

va fer el cap de Govern en el passat debat 

d’orientació política, ens confirmen la voluntat del 

Govern de continuar fent esforços per fomentar els 

vehicles elèctrics, l’ús de la bicicleta i també de posar 

en funcionament una plataforma integrada 

transversal. 

És indubtable que tots ells són avenços que ajudaran 

a reduir les emissions, però on cal, al meu entendre, 

avançar de forma decidida és en el foment del 

transport públic. 

En aquest aspecte més enllà d’una redefinició de les 

línies de bus públic, amb criteris d’eficiència, 

sostenibilitat i itineraris adaptats, o inclús l’esforç 

que estan fent les companyies en l’adquisició de 

vehicles elèctrics o de gas, es troba a faltar una 

política decidida per al foment i l’ús del transport 

públic destinada a la ciutadania. 

En aquest sentit si no s’introdueixen mesures per 

establir un preu dels tiquets de viatge moderats tant 

pels ciutadans com per als turistes que ens visiten, i 

alhora es respecti una freqüència de viatges 

relativament seguida i, fins i tot, amb horaris 

nocturns més amplis, que doni servei a les zones 

urbanes centrals i a les parròquies altes, difícilment 

s’aconseguirà l’objectiu.  

Per això si volem un transport públic eficient, amb 

vocació de servei i no simplement de transport, cal 

una implicació directa de l’Administració tant en la 

gestió financera com en la gestió del servei. Són dos 

models diferents. 
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Sense això difícilment la gran majoria de la població 

abandonarà el vehicle propi en favor del transport 

públic. I no és pas substituint el cotxe per la bicicleta 

que invertirem la tendència. Cal tocar de peus a 

terra, i deixar-se de floritures. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre, li demanaria brevetat. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El més breument possible, i em limitaré, doncs, a 

apuntar-li el calendari de mesures que ha d’ajudar a 

millorar el transport públic en aquest context. 

Això sí, des d’una òptica multimodal que va molt 

més enllà segurament de l’àmbit que vostè sembla 

apuntar, que el veig molt més reduït i molt més 

reduccionista en tot cas.  

Però en tot cas des d’un primer punt, la licitació del 

concurs de bicicleta elèctrica que el Ministeri de 

Medi Ambient ja va llençar i que haurà de ser licitat 

en el període d’aquests dos mesos màxim que han de 

venir, per tant a l’octubre, novembre. 

Al mateix temps, la licitació del concurs públic de les 

línies d’autobusos que ahir vaig anunciar que 

quedava desert i que em vaig comprometre també a 

presentar el concurs abans de finals de novembre. 

Aquest és un element importantíssim, jo crec que en 

això segurament hi podem estar d’acord, podem 

discutir sobre preus. També podríem veure si els 

preus comparatius del transport aquí és molt més o 

molt menys car que en altres llocs, podem fer menys 

màrqueting en això, no és tan evident. En tot cas, en 

el que sí ens podem posar d’acord segur és que pel 

preu que es paga el servei ha d’evolucionar. Jo crec 

que el que motiva la gent a tenir una utilització més 

intensiva del servei és saber amb tota precisió quan 

passen les línies, quins itineraris, que aquestes 

propostes siguin a més fetes per part d’aplicacions 

que avui en dia ja s’estan desenvolupant, i per tant el 

fet que hi hagi una plataforma de mobilitat integrada 

amb l’aspecte tecnològic és un element essencial, i si 

vol després hi tornarem. 

Durant aquest 2018 el que anirem treballant és... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

...és l’anàlisi de tota la part de vehicle compartit, ha 

de ser vehicle compartit elèctric i també l’anàlisi de 

la incorporació sobre aquesta idea de plataforma 

tecnològica liderada per FEDA, també de la part de 

gestió d’aparcaments, perquè sense la gestió 

d’aparcaments és molt difícil definir polítiques de 

mobilitat. 

En aquest sentit, i ja m’hi he referit, FEDA ja està 

treballant en l’elaboració del concurs públic per la 

plataforma tecnològica. El grup de treball, hi 

participem també des del ministeri que em plau 

encapçalar, el ministeri doncs de la ministra Calvó, 

l’oficina d’energia i lluita contra el canvi climàtic i ja 

hem vist algunes de les solucions existents que hi ha 

especialment al nord d’Europa.  

En el pressupost del 2018, si tenim present que hi 

haurà aquest retard d’un any pràcticament amb la 

implementació que havíem previst tenir un partida 

per la retolació amb les marquesines informatives 

perquè és evident que avui en dia no estan 

adequades, i això ja està previst en el pressupost del 

2018. Ahir també es va licitar el pla de mobilitat 

integral per la vall central ja que des d’un punt de 

vista urbanístic, hi he fet referència a uns dels eixos, 

hi ha canvis importants. Meritxell, amb l’anàlisi de 

tota la part de vianants però també tota la 

urbanització del Clot d’Emprivat, etc. I finalment 

també, m’agradaria fer referència als primers treballs 

que estem fent en quant a l’exploració d’experiències 

amb el vehicle autònom, que anirà des de la part 

reguladora. El ministre Torres doncs ja té 

pràcticament tancat la modernització del Codi de 

circulació, i s’haurà de veure ja quines regulacions 

podem incloure perquè siguem capaços aquí de fer 

passos en aquest sentit, i després valorar amb alguns 

partners industrials les possibilitats que realment en 

el nostre territori podríem oferir perquè poguéssim 

esdevenir un lloc on aquestes iniciatives poguessin 

veure la llum. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem a les repreguntes. 

Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs tot aquest ventall de mesures que penso 

que podem compartir que cal avançar cap aquesta 

orientació, però bé jo em vull centrar més cap al 
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transport públic, la utilització del transport públic en 

si. Evidentment si volem reduir la circulació de 

vehicles, la contaminació que produeixen els 

vehicles particulars per qüestions de millora de 

mobilitat, de qualitat de vida, de sanitat, de menys 

contaminació, doncs jo crec que hem de fomentar el 

transport públic. Avui dia doncs, el transport públic 

qui l’utilitza majoritàriament doncs és gent gran, els 

estudiants, famílies monoparentals o persones que no 

disposen de vehicle propi, i per tant, aquestes 

persones ja es beneficien d’alguna mena d’ajuda. 

Evidentment doncs, el preu del tiquet si entréssim en 

una comparativa amb d’altres ciutats, doncs jo crec 

que és difícil d’establir certament, però jo crec que el 

transport aquí ens surt bastant més car en proporció, 

i tot i que està en part subvencionat. 

Jo crec que si volem incidir i que realment la gent 

agafem més el transport públic, doncs aquesta 

vocació de servei públic s’ha de reforçar. I per tant, 

doncs la meva repregunta aniria encaminada cap 

aquí. 

S’ha plantejat Govern més enllà de les subvencions 

actuals al transport escolar, la gent gran i els bitllets 

corrents, establir un nou replantejament del 

transport públic amb una veritable vocació de servei 

públic i participant a la seva gestió? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el ministre, Sr. Gilbert Saboya. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, és evident que quan vostè torna a fer aquesta 

pregunta, bàsicament perquè deu tenir un guió escrit 

i no se’n surt però escolti, jo ja li he explicat i suposo 

que tampoc és molt difícil d’entendre. 

L’element essencial, si vostè com a transport públic 

es refereix únicament als autobusos, que és el que 

entenc perquè aparentment doncs a vostè li interessa 

poc les alternatives de bicicleta elèctrica perquè 

inclús els ha menystingut així una mica amb bon 

humor. Però escolti, poden ser un element molt 

important de primer i últim quilòmetre. Si vostè es 

pensa que a través només de les línies d’autobusos 

pot suplir tota l’inter modalitat que és necessària de 

cara al desplaçament de qualsevol persona que viu a 

Andorra, sabent el que és Andorra que té un nucli 

urbà que és molt restringit i després té una quantitat 

de carreteres que van a les parròquies, etc., si vostè 

pensa que només arribarà a donar solucions a través 

del transport públic via línies d’autobusos, 

francament crec que vostè necessita un 

replantejament més modern de la situació. 

Per tant, la plataforma tecnològica que justament ha 

d’impulsar FEDA, el que ha de permetre és que 

justament l’usuari tingui tota la informació 

necessària per poder planificar les seves rutes en cada 

moment. I no només l’usuari que avui a força de fer-

ho cada dia, que són els treballadors que cada dia... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

...l’han d’utilitzar perquè ja hi estan acostumats, si no 

té tots aquells que ens visiten, que també ho tinguin. 

Això passa primer, perquè hi hagi una capacitat de 

plataforma tecnològica que sigui capaç de donar-li a 

l’usuari totes aquetes eines, que sigui capaç després 

de gestionar tota la part de preus en els diferents 

possibles guanyadors de les diferents línies 

d’autobusos en aquest cas, perquè això també podria 

quedar obert en el concurs. I per tant, llavors 

aquesta plataforma és el que permetria una bona 

política de tarifes i sobretot perquè en aquell 

moment disposaríem de dades, cosa que avui, vostè 

sap Sr. Víctor Naudi perquè ha estat a Govern, que 

dades del transport públic amb autobusos no les 

tenim a part les del bus expres que és l’única 

concessió que ha fet el Govern el 2006 amb el 

govern liberal. I per tant, sense dades... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

...vostè entendrà que és molt difícil de fer aquest 

plantejament que vostè fa ara. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi, per la repregunta. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, Sr. Saboya jo crec que això de la bicicleta s’ho 

hauria d’agafar més seriosament. Jo, la veritat, no me 

l’imagino pujant des de Sant Julià anant cap el 

ministeri amb bicicleta amb un maletí cada dia, per 

molt que aquesta bicicleta sigui electrificada. Jo crec 

que la gent jove la pot agafar, però la gent, -i no 
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l’estic taxant que tingui una certa edat-, però certes 

professions, certes edats, difícilment en un país de 

muntanya, una majoria de gent agafarà la bicicleta. 

L’ús del vehicle compartit pot estar bé, però per 

aquelles persones que tenen temps. La gent que 

treballa i que té uns horaris i unes necessitats, vol 

uns horaris, unes línies regulars i uns preus reduïts. I 

en aquest sentit doncs, una altra repregunta seria: 

pensa el Govern incidir perquè es rebaixi el preu del 

tiquet ordinari? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

El plec de bases del concurs públic preveia que es fes 

en base a les tarifes vigents, i per tant, aquestes estan 

publicades i aquesta serà també la dinàmica del nou 

plec de bases, si vostè es refereix únicament als 

busos. 

El que sí que és evident i suposo que al final ho 

acabarà podent entendre, és que si vostè disposa de 

diferents modalitats que van complementant-se per 

anar més enllà del que el percentatge que avui 

utilitza l’autobús pugui fer l’últim quilòmetre i el 

primer quilòmetre, perquè sinó vostè no resoldrà mai 

els problemes d’aparcament. Vostè no resoldrà mai si 

vostè només pensa que el bus és l’única solució per 

transportar la gent en les hores de màxima afluència. 

Ho és, però la resta del dia hi ha gent que es mou tot 

el dia. I després, aquest país és un país que es mou no 

només per la gent que vivim aquí sinó per la gent 

que ens visita. I són molts, perquè com a mínim això 

segurament que les xifres les deu saber. I la gent que 

ens ha de venir també en el futur segurament ens 

arribarà sense cotxe propi perquè si arribem a 

millorar la connectivitat d’Andorra via els aeroports 

o heliports, que són projectes que segurament poden 

compartir, probablement les necessitats d’oferir un 

sistema integrat de moure’s que faciliti nous 

visitants, saber d’on ve, i on va. Que pugui 

contractar des del propi mòbil el bitllet i el bitllet 

que no sigui no només el bitllet d’autobús sinó el 

bitllet que li permet passar del cotxe compartit cap a 

l’autobús per fer l’últim tram i que permet fer-li 

potser amb la bicicleta elèctrica l’últim quilòmetre. 

Si no som capaços de dotar-nos des d’una 

perspectiva d’inversió pública, és a dir que el Govern 

canviï els criteris d’inversió pública. És a dir que el 

Govern canviï els criteris d’inversió pública... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

...de fer de cara a una gestió intel·ligent de la 

mobilitat, si no som capaços de fer-ho ara, jo crec 

que arribarem tard en el tren de la mobilitat. Jo crec 

que tenim una oportunitat ara molt bona que també 

consisteix en el fet que FEDA ha dissenyat una línia 

estratègica de negoci lligada a la prestació de serveis 

perquè va íntimament lligada a la gestió de xarxes 

elèctriques. Per tant, tenim una oportunitat única 

per realment haver de redissenyar el plec de bases en 

concret del transport públic perquè justament els 

prestadors de serveis tinguin d’aquesta manera una 

certesa absoluta que el proveïdor de la solució és un 

proveïdor capaç d’integrar solucions en el futur que 

permetin una concepció integral i no una concepció 

tancada que pertany al segle vint. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Víctor Naudi. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo crec que amb aquesta nova cartera que està 

assumint, jo crec que vostè té moltes idees i és una 

bona cosa, i en aquest govern que està una mica 

desgastat jo crec que pot donar un nou impuls en 

aquest final d’etapa. 

Bé, això de la plataforma integrada pot ser 

interessant, és una bona qüestió però el que no 

acabo d’entendre és que les idees hi són però potser 

també cal reflexionar. 

Per molta plataforma integrada, que jo crec que és 

una bona solució, però el resultat d’aquests treballs 

pot trigar un cert temps i per altra banda, m’està 

dient que tornaran a treure immediatament com qui 

diu, un nou plec de bases per licitar les línies de bus.  

Bé, se’m fa difícil entendre que les companyies 

puguin participar en aquest concurs sense tenir els 

resultats d’aquesta plataforma integrada, que com bé 

dieu ha de tenir en compte situació d’aparcaments, 

el tema de les bicicletes i per altra banda, una 

qüestió molt important que no ha acabat d’estar 

resolta, doncs el lligam entre les avingudes centrals 

Carlemany, que és per a vianants totalment i 

Meritxell que ho seria en part. 
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Doncs jo el que no entenc és com algú seriós, alguna 

companyia seriosa pugui licitar sense saber què 

acabarà esdevenint amb un plantejament d’accessos, 

de circulació, dels aparcaments, tot aquest treball 

que vostè diu que faran, doncs jo crec que 

prèviament a la licitació s’hauria de... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, si us plau. 

El Sr. Víctor Naudi: 

...disposar. 

Bé, la pregunta en tot cas és la següent: ahir vèiem 

als mitjans o en roda de premsa del Govern que 

s’havia declarat desert el concurs de línies. 

Quins són els motius que han dut a prendre aquesta 

decisió? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, està bé perquè la pregunta em permetrà també 

contestar-li una reflexió que ha fet en la prèvia. De 

fet, la reflexió principal és la que li he dit i la que el 

cap de Govern va avançar en el debat d’orientació 

política. El concepte de mobilitat ha de ser un 

concepte de mobilitat integral, la capacitat que avui 

tenim de què justament a través de la innovació 

tecnològica siguem capaços de gestionar-ho des 

d’una plataforma tècnica. És una oportunitat que 

crec que hem d’aprofitar i el fet que FEDA vulgui 

des del seu punt de vista empresarial assumir el 

lideratge de la proposta i desenvolupament d’aquesta 

solució, jo crec que se’ns presentava una oportunitat 

única per desenvolupar aquesta possibilitat dins de la 

re definició del plec de bases. 

Escolti, en quant a qui es presentaria en un plec de 

bases sense saber quina serà aquesta plataforma? De 

moment en el plec de bases anterior, que l’obligació 

de fer el desenvolupament havia de ser dels 

guanyadors del plec de bases, se n’hi van presentar 

quatre. I ells tenien l’obligació de tirar endavant la 

implementació, això sí, restringida a la política de 

busos. Mentre que ara estem parlant d’una 

plataforma que serà capaç d’integrar la  resta. Per 

tant, jo crec que des d’un punt de vista dels propis 

postulants eventuals o potencials, la decisió que 

prenem és una decisió que els ha de generar més 

certesa, perquè en tot cas tindran un proveïdor... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

...tindran un proveïdor d’un servei que fins ara 

havien de prestar ells. 

Per tant, doncs aquest el primer. 

Pel que ha dit vostè en el tema de Meritxell, etc., ja 

li he dit també, ahir es va licitar el pla de mobilitat 

per un valor de 130.000 euros, que també s’ha de 

desenvolupar de forma ràpida i que ens ha de 

permetre de cara a l’any que ve de tenir també tota 

la planificació necessària especialment amb la vall 

central, que és el que tant vostè li preocupa, i que 

mencionava el fet de fer per a vianants l’Avinguda 

Meritxell com un dels seus plantejaments. 

M’agradaria afegir una cosa, que és que durant 

aquests mesos que han passat de cara a declarar 

desert, s’ha continuat treballant. Primer, perquè hi 

ha hagut una feina de contestar recursos que 

s’havien plantejat en l’antic plec de bases i que per 

tant també, han obligat a feina. I també hi ha una 

part important i no me l’ha mencionat vostè però 

segurament és perquè possiblement no hi ha caigut, 

però hi ha un element important que s’ha produït en 

aquests darrers mesos que és la posada en marxa de 

l’estació nacional d’autobusos, una iniciativa 

impulsada pel ministre Torres. El que sí li puc dir, 

aprofitant que avui parlem d’aquests temes és que el 

diàleg que es va instaurar des del Ministeri 

d’Ordenament Territorial i en el qual he tingut la 

possibilitat de sumar-me en aquests darrers mesos, el 

diàleg amb el Comú d’Andorra la Vella propicia que 

avui també puguem anunciar el fet de què ja tenim 

pactada amb el Comú d’Andorra la Vella, -avui he 

parlat amb la Sra. cònsol i m’ha donat també el 

vistiplau-, perquè ho pugui fer... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

...de què hi hagi la instal·lació de parades 

d’autobusos en una zona absolutament propera que 

permetrà desplaçar-se a peu amb tota garantia de 

seguretat a les persones que arriben a l’estació 

nacional d’autobusos per poder connectar amb les 

línies nacionals. I per tant jo crec que aquesta és una 

bona notícia i que ha de contribuir a aquesta 
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capacitat de generar millor mobilitat també a 

Andorra la Vella. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una darrera repregunta, Sr. Víctor Naudi. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, el Sr. ministre deia que s’havien presentat quatre 

companyies en aquest anterior plec de bases, amb la 

responsabilitat seva d’establir els traçats o les línies. 

Però ja hem vist també que això ha acabat com el 

rosari de l’aurora, amb un seguit de plets. I per tant, 

torno a posar la meva repregunta que no m’ha 

contestat. 

Quins són els veritables motius perquè Govern hagi 

declarat desert aquest concurs? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Gilbert Saboya: 

Ja li he comentat, la base vuit del concurs, -no sé si 

vostè ha vist el concurs-, però la base vuit del 

concurs que és la que defineix totes les obligacions 

que ha de fer front la societat gestora que havia de 

resultar de sumar tots aquells guanyadors potencials 

dels tres lots perquè podien ser guanyats per 

empreses diferents, aquesta societat gestora s’havia 

de fer càrrec de tota la gestió de les línies i també en 

particular del desenvolupament de la solució tècnica 

i tecnològica que ha de permetre la integració 

tarifària, que ha de permetre la informació als 

usuaris, etc. És evident que si avui ens trobem en 

una situació que ens permet tenir una solució, que 

no només ens dóna una solució pels busos sinó que 

ens permetrà integrar tota la part de bicicleta 

elèctrica, de vehicle compartit, però que a més ens 

permetrà gestionar la xarxa de punts de càrrega com 

deia abans i també ens pot permetre integrar totes les 

problemàtiques de gestió de pàrquings en un futur, jo 

crec que ha arribat el moment de fer aquesta opció i 

si tenim un partner de qualitat i de prestigi, -que 

segur que vostè estarà d’acord amb mi-, com és 

FEDA que ens ofereix totes les garanties per fer això 

en les millors condicions. Que això faci que el nou 

concurs, aquesta incertesa que els podia generar en 

els guanyadors haver de desenvolupar una 

plataforma tecnologia que no crec que sigui la seva 

principal ocupació perquè són empreses de 

transports i empreses en què la seva especialitat és 

assegurar que el transport es faci en bones 

condicions, jo crec que permet albirar que en el nou 

concurs també tinguem la capacitat de tenir ofertes 

competitives i que per tant, puguem millorar també 

la situació de la mobilitat a Andorra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, abans de passar a la següent pregunta 

presentada, suspenem la sessió durant mitja hora. 

Se suspèn la sessió. 

(Són les 17.50h) 

Es reprèn la sessió. 

(Són les 18.28h) 

El Sr. síndic general: 

Reprenem la sessió. 

Passem a la sisena pregunta presentada. 

6- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Víctor Naudi 

Zamora, conseller general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a l’estat per a 

construir un edifici multifuncional i una font 

de colors. 

Fou registrada amb el número 1054 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017 del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Víctor Naudi. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

En el debat sobre l’orientació política global del 

Govern dels passats dies 13, 14 i 15 de setembre, el 

cap de Govern va defensar la necessitat d’avançar en 

la construcció d’un heliport nacional, i de l’edifici “El 

Núvol”, obviant de parlar de la construcció d’un 

recinte multifuncional o de la font de colors, dos 

projectes emblemàtics del Govern demòcrata i 

defensats en els debats d’orientació política dels anys 

anteriors. 

Ateses aquestes consideracions es demana al 

Govern: 
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Ha desestimat el Govern la construcció futura d’un 

recinte multifuncional i d’una font de colors? Si fos 

el cas, per quins motius? O bé pel contrari si pensa 

dur-los a terme, en quin estat es troben els projectes 

actualment, i quines són les previsions de 

construcció i els respectius emplaçaments? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Francesc Camp. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Centraré la meva resposta sobretot en el recinte 

multifuncional atès que en el debat del pressupost 

del 2016 ja es va parlar extensament de la font de 

colors en una reserva d’esmena, tot i que 

evidentment també li contestaré per la part de la 

font de colors. 

Pel que fa al recinte multifuncional, el que voldria en 

primer lloc és recordar que aquest projecte neix fruit 

d’una consultació molt evident que encara ens falta, 

oferta turística en temporada baixa. 

En el seu moment, en aquesta legislatura, vam 

considerar que era una prioritat potenciar activitats 

turístiques en l’entorn de la cultura per aconseguir 

posicionar-nos a nivell internacional en aquest 

àmbit. 

Cal tenir en compte que una gran part dels 

desplaçaments turístics arreu del món no es fan per 

visitar emplaçaments... perdó, es fan per visitar 

emplaçaments d’interès cultural i no podem deixar 

escapar aquesta oportunitat de captar una part 

d’aquest mercat. 

En temporada baixa, són molt freqüents els 

anomenats city-breaks (estades curtes sovint de cap 

de setmana en què els visitants es desplacen a ciutats 

que han aconseguit un bon renom per la seva oferta 

cultural). És aquest mercat el que volem captar amb 

l’ampliació amb la nostra oferta cultural. La 

inauguració del Museu Carmen Thyssen el passat 

mes de març persegueix aquest objectiu, com també 

el persegueix tots els esforços que s’estan fent des del 

Ministeri de Cultura per posar en valor el nostre 

patrimoni cultural al qual ja va fer esment el cap de 

Govern en el seu discurs d’Orientació Política. 

El recinte multifuncional també s’emmarca dins 

d’aquesta estratègia. Si volem ser un país amb un 

posicionament cultural fort, estem convençuts que 

necessitem la creació d’un espai d’aquestes 

característiques que pugui acollir espectacles, 

concerts, festivals alguns d’aquests de primer nivell 

mundial al llarg de tot l’any però especialment 

sobretot, com acabo d’explicar, amb temporada 

baixa. 

Convindrà amb mi que és una iniciativa que mai s’ha 

vist a Andorra, amb unes característiques tant 

constructives com de gestió gens habituals. Per 

aquest motiu aquesta iniciativa requereix, abans de 

decidir-ne la construcció, d’una estimació acurada 

tant del seu cost de construcció com del cost anual 

del recinte i de la cartellera d’espectacles que s’hi 

pugui organitzar, com també de l’impacte que 

generarà anyalment, o que podria generar 

anyalment, en termes de noves entrades de turistes i 

d’increment de la despesa dels mateixos al país. 

A hores d’ara el que li puc dir és que ja disposem de 

gran part d’aquests estudis i creiem que el que 

caldria fer, el que caldria dur a terme en els propers 

passos abans de prendre una decisió definitiva sobre 

la construcció d’aquest recinte seria, d’un costat o 

d’una banda llençar un concurs d’idees per 

determinar les característiques urbanístiques tant de 

l’estructura del recinte com del seu interior. I en 

paral·lel, també dins d’aquestes fases que ens queden 

pendents, determinar també quines podrien ser les 

fonts de finançament d’aquesta construcció. 

Pel que fa al projecte de fonts de colors -que ja ho 

vam dir el dia del debat a la reserva d’esmena-, és 

una instal·lació al riu Valira per fer espectacles, 

fonts, llums i so -crec que s’ajusta més a la realitat 

d’aquest projecte i no senzillament a una font-, el 

que volem dir aquí és que si bé la voluntat d’aquest 

Govern era de dur-la a terme aquest any, finalment 

no es va pressupostar per al 2017, però sí que es van 

acotar uns plurianuals pel 2018 i pel 2019. En aquest 

moment el que estem treballant és en el pressupost 

pel 2018 i estem avaluant realment si mantenim, o 

no, aquesta inversió per al 2018. 

Però també vull dir, per acabar, que des del Ministeri 

de Turisme entenem perfectament que aquest any 

no s’hagi pogut dur a terme i s’hagin hagut de 

prioritzar altres inversions dins d’un context d’un 

pressupost total d’inversions en infraestructures que 

si bé ha anat creixent en els darrers anys, encara no 

pot donar cabuda a tots els projectes que voldríem 

impulsar des de molts ministeris sobretot tenint en 

compte que la voluntat d’aquest Govern sempre -i 

ho hem demostrat els darrers anys i des de l’inici de 

la legislatura-, és contenir al màxim els dèficits 

pressupostaris anuals. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, ara el ministre ens contestava a aquests dos 

projectes emblemàtics de Govern que eren 

recurrents; sembla ser que s’allarguen, ja no són 

prioritaris. Veiem, doncs, com aquests projectes dels 

quals feien bandera i que ara fins i tot veiem que el 

pressupost d’un eix serveix per tapar forats amb 

suplements de crèdit destinats a finançar un Pla 

integral de mobilitat, això eren dos cavalls de batalla 

que ara no són prioritaris, semblaria ser, pel qual es 

volia fomentar l’activitat econòmica i el turisme, 

defensats a capa i espasa pel ministre de Turisme, i 

ara sembla ser que ja no són tan transcendents. El 

que era vàlid ahir, ja no ho és avui. Les promeses 

fetes a les peticions de la Cambra de Comerç i la 

CEA durant les eleccions del 2011 juntament amb la 

construcció d’un heliport i un aeroport, formen part 

d’un paquet d’accions que en dues legislatures no 

haureu estat capaços de complir. 

Difícilment creieu en els vostres actes perquè no 

teniu un projecte sòlid. Llenceu idees al vol sense els 

oportuns estudis de necessitats i de viabilitat. Ara, 

Sr. ministre, ens acaba de dir que ara s’han posat a 

fer aquests estudis perquè això, s’havia de començar 

per aquí i no començar la casa per la teulada. 

Si el mateix Govern no és capaç de materialitzar les 

infraestructures anunciades i publicitades, com voleu 

captar inversió estrangera? 

Puc entendre la necessitat de disposar d’un 

equipament que doni resposta a esdeveniments 

esportius, musicals, culturals i grans certàmens 

congressuals en complement, si escau, d’un gran 

recinte firal però, abans cal comptar amb la 

implicació dels comuns especialment el de la capital i 

d’Escaldes per poder establir un programa de 

necessitats i de viabilitat i clarificant prèviament 

quin ha de ser el sistema de gestió públic o en règim 

de concessió privada, però això són figues d’un altre 

paner. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo diferenciaria molt bé els dos projectes perquè... 

El Sr. síndic general: 

Li demanaria brevetat. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, Sr. síndic. 

Diferenciaria molt bé els dos projectes perquè vostè 

diu que són dos projectes emblemàtics. Emblemàtic 

crec que és un projecte quan realment la seva 

ambició és, amb el cas que ens ocupa a Turisme, ser 

el punt d’atracció per captar turistes. I 

reiteradament, i em remeto a les diferents 

intervencions amb els diferents debats i 

presentacions que s’han fet sobre aquesta qüestió, 

podem considerar d’emblemàtica i multifuncional 

però la font de colors, o el projecte d’espectacle de 

llums, de colors i aigua no és emblemàtic, sempre 

hem dit que era un complement a l’oferta comercial 

de l’avinguda Meritxell perquè s’ubicava dins de la 

part del riu Valira que toca al pont de la rotonda. 

Llavors, que quedi clar que els dos no són 

emblemàtics. 

No sé d’on va treure això de què va ser una promesa 

al 2011 a la Cambra de Comerç i a la Confederació 

Empresarial Andorrana, en cap cas!... en cap cas! Va 

ser una proposta pel que fa al projecte de font de 

colors, va ser una proposta que va sorgir d’una 

empresa privada que es dedica a això i ens la va fer 

cap a finals de la legislatura passada, ens va semblar 

interessant i vam abordar la qüestió i vam treballar, i 

pel que fa al projecte multifuncional de recinte, 

justament una anàlisi acurat després de quatre anys 

de fer molts canvis en el sector turístic per créixer i 

sortir de la crisi vam considerar que teníem aquest 

punt feble de temporada baixa i ens va semblar molt 

adient treballar sobre un projecte amb el qual es 

podria rebre aquí a Andorra esdeveniments musicals 

sobretot, culturals i també si cal esportius, i a partir 

d’aquí vam posar fil a l’agulla. 

Miri, jo el que li puc reconèixer és que anem lents en 

aquest projecte, li puc reconèixer però, en cap cas li 

puc acceptar que em digui que aquest projecte l’hem 

apartat o ja no li donem el pes que tingui. 

És un projecte molt difícil d’abordar per això ens ha 

costat tant poder avançar amb els estudis que hem 

fet i encara hem de fer per acabar de veure si té 

viabilitat. És un projecte costós llavors, és clar, al ser 

costós el que hem de fer realment és tenir molt clar 

abans de prendre una decisió definitiva sobre la seva 

construcció, és realment si l’Estat andorrà el pot 
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assumir. Ja he dit abans que tenim un pressupost 

d’inversió limitat, un pressupost d’inversió que s’ha 

liquidat aquests darrers... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Francesc Camp: 

...des de què estem al Govern menys de la meitat 

anteriors èpoques on segurament hi havia més 

pressupost que ara a nivell d’inversió, amb la qual 

cosa està clar que hem de ser conscients que no es 

pot fer tot, però això no treu que crec que el que 

hem de fer des de Turisme és continuar treballant 

amb l’estudi d’aquest projecte per a veure si és 

viable. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Mireu Sr. Camp, jo no li poso en qüestió doncs que 

Govern tingui la voluntat de fer aquests projectes. És 

una decisió de Govern i la seva política, com dieu, 

per reforçar i per captar turisme. 

Jo, el que poso en qüestió és el procediment. En tot 

cas ara em parla de què no són emblemàtics quan, 

durant els diferents debats d’Orientació Política, el 

Sr. cap de Govern en els darrers anys reiteradament 

feia bandera d’aquests projectes. Bé, jo ara veig que 

això ja s’ha desinflat. 

Jo del que em queixo és d’aquesta forma d’actuar, de 

llençar idees al vol sense tenir prèviament estudis de 

necessitats, estudis de viabilitat; ho hem vist també 

amb l’heliport... aquests estudis de moment encara 

no els hem vist. L’edifici El Núvol també, que respon 

a un caprici, sense tenir realment uns estudis acurats 

de viabilitat econòmica, de necessitats, -fins i tot 

hem vist que s’havia canviat, en un moment donat, 

part del programa volent-hi ubicar un casino-, i bé, 

jo crec que això són experiments amb gasosa. 

En tot cas, la repregunta seria doncs: fins a data 

d’avui, quants diners s’ha gastat el Govern en estudis 

en aquests dos projectes, tant per la font de colors 

com pel recinte multifuncional? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, pel que fa a la instal·lació al riu Valira per fer-hi 

espectacles d’aigua, llum i so, l’única despesa va ser 

el concurs d’idees. Estava revisant les meves notes 

per si tenia aquí els imports que vam dedicar als 

guanyadors del concurs, sí, va ser un premi de 12.000 

euros al primer, de 6.000 euros el segon i de 3.000 

euros el tercer. És la despesa que ens hem gastat. 

Pel que fa als estudis que hem dut a terme fins ara al 

projecte multifuncional, estem parlant d’un import 

de, si no recordo malament, d’uns 50.000 euros -no 

tinc la xifra exacta-, però rondarien aquests 50.000 

euros amb els estudis que hem fet fins ara. 

Aquesta és la xifra que ens hem gastat fins ara. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, en relació pel que fa al recinte multifuncional, 

abans ens avançàveu de què estàveu fent uns estudis 

justament de viabilitat, d’oportunitat, doncs crec que 

s’ha de començar per aquí abans de fer res. En aquest 

sentit li demanaria doncs, com pensa o pensava el 

Govern gestionar el recinte: amb concertació amb 

els comuns, amb capital públic, amb capital privat o 

amb règim de concessió? Quina és la modalitat que 

preveu el Govern? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, hi ha diferents... Amb el que és gestió de recintes, 

-que també és una novetat per a nosaltres perquè no 

és evident gestionar un recinte on realment les bases 

a nivell del que estàs gestionant amb ofertes de 

cartellera d’espectacles durant tot el llarg de l’any-, 

hi ha diferents models i hi ha diferents combinacions 

però, bàsicament els dos models més importants o 

que es dibuixen més a nivell de gestió d’aquest tipus 
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de recinte, un és un recinte en el qual l’equip que el 

gestiona el que fa és llogar el recinte a promotors 

musicals, promotors d’esdeveniments que fan els 

esdeveniments, i l’altre model és que el mateix equip 

que gestiona el recinte el que fa és organitzar ell 

mateix aquests tipus d’esdeveniments. 

A partir d’aquí si el que em pregunta és si aquest 

equip que ha de gestionar aquest recinte ha de ser un 

equip que ve d’una empresa pública, parapública, de 

Govern o que s’ha de concessionar amb règim 

privat... Jo crec que és massa prematur ara per parlar 

d’això. Nosaltres ens centrem més, més que en qui 

ha de fer les coses en com s’han de fer les coses en 

aquest moment, i sobretot els costos que implica tot 

això. A partir d’aquí després si es decideix tirar 

endavant el model que es triarà per tenir un equip 

que gestioni aquest edifici, si ha de ser en concessió o 

ha de ser en un equip, per exemple Andorra 

Turisme, o un equip de Govern que ho faci, no hem 

arribat a aquesta qüestió encara. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta, Sr. conseller... 

El Sr. Víctor Naudi: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Doncs bé, per les explicacions veig que això encara 

sembla que estigui bastant verd. En aquest sentit i 

per clarificar: disposa el Govern en l’actualitat 

d’algun terreny disponible per fer aquesta 

infraestructura, o està pendent encara de què 

realment es modifiqui la Llei d’ordenament del 

territori i prèviament doncs, la modificació de les 

lleis de competències i transferències? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

De fet, tenim en estudi dos terrenys. El que 

busquem, o l’objectiu que busquem és que es 

construeixi en un espai de cessió obligatòria per a 

equipaments públics d’alguna unitat d’actuació. És a 

dir, que no tinguem un cost de compra o de lloguer 

d’aquest terreny; que sigui la part de cessió 

obligatòria que ens permeti fer aquest equipament 

que hem xifrat amb una superfície d’entre 6.000, jo 

diria, i 8.000 m², i estem treballant en aquestes dos 

possibilitats, en aquests dos terrenys. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, si no hi ha més repreguntes, passem a la següent 

pregunta que és la número 7. 

7- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Mixt, per escrit de data 19 de setembre del 

2017, relativa als canvis en l’oferta televisiva 

d’Andorra Telecom. 

Fou registrada amb el número 1055 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili. Teniu la 

paraula. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Fa pocs dies, el director general de negociació 

estratègica d’Andorra Telecom anunciava canvis en 

l’oferta televisiva de la companyia. 

Entre aquests canvis, es deixarà d’oferir el paquet 

Cinema (amb 6 canals) conjuntament amb 

l’abonament Movistar + Familiar. De fet, a partir de 

l’1 de gener del 2018, el paquet Cinema passarà a 

tenir un cost addicional de 10 euros mensuals. 

Així, demanem: quines raons han portat Andorra 

Telecom a efectuar els canvis en la seva oferta 

televisiva? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Jordi Torres. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, abans d’entrar directament en el fons de la 

qüestió, m’agradaria aportar alguna dada per 

contextualitzar la resposta. 

En primer lloc, vull precisar que el paquet familiar té 

actualment 12.000 clients, el que representa 

aproximadament el 40% de les llars del país. La 

política d’Andorra Telecom, avalada pels diferents 
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consells d’administració des de la creació de la 

plataforma de televisió, ha estat la de mantenir els 

preus perquè el client gaudeixi de l’oferta més 

complerta als preus més competitius. Només sota 

aquesta premissa es pot explicar que el preu que no 

s’hagi apujat en deu anys. 

També resulta interessant precisar que Andorra 

Telecom es distribuïdora a Andorra dels continguts 

de Movistar + com abans ho era de Sogecable. 

Precisament amb el canvi de propietat del Canal +, 

amb l’adquisició per part de Telefónica i la conversió 

en Movistar Televisión, es va produir un canvi 

fonamental, imprescindible per entendre la situació 

actual. 

El setembre del 2015 Movistar + va llançar la seva 

nova oferta que representava un canvi notable en la 

configuració dels continguts de la plataforma. El 

paquet familiar perdia gran part de la seva oferta de 

“cinema”, “sèries” i “el partidazo” del cap de 

setmana. La decisió en aquell moment d’Andorra 

Telecom, per minimitzar l’impacte sobre els clients, 

va ser mantenir, tot i la reducció dels marges que 

comportava, el paquet CINE, els continguts del qual 

són apreciats pels nostres clients, dins de Movistar + 

Familiar. Així mentre que a Espanya la contractació 

del paquet cine plus tenia un cost addicional de 9 

euros en aquell moment i de 10 euros ara, a Andorra 

s’ha ofert durant dos anys sense cost suplementari. 

Des de llavors, no obstant, la situació ha canviat de 

manera notable. El nostre proveïdor de continguts 

ha aplicat tant a nosaltres com als seus mateixos 

clients pujades successives, la darrera de les quals, el 

mes de juny passat, ha comportat un increment de 

costos que ja no resulta possible assumir més. Per 

aquest motiu, es va decidir en lloc d’aplicar una 

pujada general sobre el paquet familiar, 

comercialitzar apart el paquet CINE per donar als 

clients la possibilitat de mantenir el paquet familiar 

al mateix preu. Cal afegir a més que el paquet 

familiar inclou des d’aquest mes de setembre dos 

nous canals: el canal “series extra”, -en el qual hi ha 

la famosa sèrie “Juego de Tronos”-, que fins ara es 

comercialitzava en el paquet series, i el canal “Gol 

TV”. 

Perquè es faci una idea dels preus a què em referia i 

amb una simple comparació amb els preus amb 

Espanya, la suma del paquet familiar i CINE de 

Movistar + té un preu de 40 euros, mentre que el 

nostre ara té un preu de 20 euros i a partir del gener 

serà de 30 euros. 

Som conscients que una mesura d’aquestes 

característiques impacta sobre el client però el 

mercat de continguts televisius incrementa de 

manera periòdica els preus i nosaltres ens hem vist, 

tard o d’hora, obligats a repercutir-los. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Per la rèplica, Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Davant la sorpresa de molts usuaris, doncs, a 

principis d’aquest mes Andorra Telecom ens 

anunciava aquest canvi en la seva oferta televisiva. 

Aquest canvi ha provocat un gran enuig en molts 

contractants de les cadenes televisives que ofereix la 

companyia i més concretament, -i ja ho ha explicat 

el Sr. ministre-, degut a l’eliminació del paquet 

Cinema a partir de l’1 de gener 2018. 

De fet, les modificacions d’Andorra Telecom 

obligaran a qui vulgui poder continuar gaudint de 

l’oferta televisiva que tenia fins ara, a desemborsar 

un suplement de 10 euros mensuals en la seva 

factura. 

Les explicacions donades pel director general de 

negociació estratègica d’Andorra Telecom mereixien 

ser completades i desenvolupades -i ara ho ha fet el 

Sr. ministre, ha anat, entenc, més enllà i per això ens 

felicitem d’haver plantejat aquest tema. 

Perquè, a veure, aquests canvis amaguen de manera 

clara el que pot suposar per a molts un incompliment 

del contracte per part d’Andorra Telecom. Els 

termes del contracte no semblen permetre i, per tant 

validar, la capacitat d’Andorra Telecom per fer 

aquestes modificacions de manera unilateral. 

Efectivament en cap moment es va avisar als 

contractants de què les cadenes televisives que 

venien en el contracte tenien una durada limitada 

en el temps. Per aquesta raó, tots aquells que en 

gaudeixen ara tenen tot el dret de sentir-se 

enganyats. 

A més, partint de la base de què fins ara l’oferta 

televisiva que incloïa el paquet cinema costava 20 

euros, ja que la totalitat de la tarifa era de 69 euros al 

mes, incloent les trucades nacionals i internacionals, 

internet i el paquet Movistar i CINE, afegir ara 10 

euros més a la part televisiva de l’oferta constitueix 

un augment del 50% per tots aquells contractants, 

passant de 20 euros a 30 euros mensuals si volen 

mantenir les cadenes que tenien. 

No ens sembla correcte aquest increment de la tarifa 

sense que el client hi guanyi res, sense que se l’hagi 

informat de què la seva oferta podia no ser perenne i 
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que podia canviar, quan ja sabem que les nostres 

tarifes telefòniques i d’internet són cares ja de per si, 

aquí al país. I de fet hi ha moltes queixes. 

No disposem del contracte entre Andorra Telecom i 

Movistar i ja anuncio avui aquí que el demanarem.  

De fet, ara ens ho ha explicat una mica el ministre, 

però nosaltres desconeixíem si telefònica havia exigit 

algun canvi, però entenem que al nostre país 

s’ofereixen els serveis de la companyia espanyola a 

través d’Andorra Telecom, que és la nostra i única 

companyia telefònica. 

És a dir que així, tenim clar que qui és responsable 

en última instància davant dels usuaris és Andorra 

Telecom i no considerem correctes aquests canvis en 

les tarifes. 

Gràcies Sr. síndic 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres:  (2.40’.53’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, bé, aquí s’ha de tenir en consideració que 

nosaltres Andorra Telecom som un revenedor de 

serveis, i el fet de ser revenedor de serveis les tarifes 

ens vénen imposades pel nostre proveïdor principal, 

doncs, que en aquest cas és Movistar +. El que fa 

Movistar + en els diferents casos és sempre 

augmentar directament als seus clients les tarifes. A 

tall d’exemple, li podria dir que a baix a Espanya el 

paquet familiar al 2015 valia 20 euros més, el de cine 

9 euros, és a dir que aquí ja era 9 euros més barat. Al 

2016 es va apujar el paquet familiar a 25 euros més 

10 euros, que feia 35 euros. I aquest any, com bé li 

he comentat, serà de 30 euros més 10 euros. 

El que no podem permetre nosaltres com a empresa 

és tenir o està venent el producte per sota del nostre 

cost. És a dir, fins aquest moment s’havia assumit 

perquè fèiem, d’alguna manera, per dir-ho 

planerament, fèiem la pau. I ara a partir d’aquest 

últim canvi que hi ha hagut, ens hem vist en 

l’obligació de repercutir, doncs, aquest increment. 

Després també em parlava de la legalitat que podia 

tenir canviar el producte contractat. Les condicions 

generals del producte de la televisió IP sobre fibra 

òptica preveuen que Andorra Telecom podrà 

adequar lliurement la composició dels canals de 

televisió integrats en cada paquet contractat així 

com les restants prestacions que pugui oferir en el 

marc del servei de la televisió IP fixa, així la 

composició de dits paquets, com el contingut 

pròpiament dit, podran ser suprimits, substituïts o 

modificats en la seva totalitat o en part. 

Com comprendrà, l’oferta de televisió és tan 

complexa i en permanent canvi que és 

imprescindible que els operadors tinguin aquest 

marge per poder empaquetar-lo com calgui. 

Els revenedors de l’oferta Movistar + estem 

supeditats a les negociacions de Movistar amb les 

majors indústries de contingut. Bé ha dit que 

s’havien eliminat 6 canals, però com bé li he dit 

també s’integra en el paquet familiar el Series + i el 

Gol TV. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Per les repreguntes, perdó. 

La Sra. Rosa Gili: 

S’agraeixen les respostes del Sr. ministre, perquè 

clarament ha anat més enllà de les explicacions que, 

pel que jo he llegit en premsa, no vaig assistir, 

evidentment, directament a les explicacions del 

director estratègic d’Andorra Telecom, i per tant, 

s’agraeix el complement d’informació. 

Però a veure, a mi m’ha semblat deduir-ho de les 

seves explicacions, però m’agradaria que m’ho digui 

clarament, és a dir, aquests canvis que han fet vostès 

amb les tarifes, hi ha algun tipus d’obligació per part 

de Movistar o correspon únicament a una decisió 

pròpia d’Andorra Telecom? 

M’ha semblat entendre-ho, però m’agradaria, si us 

plau, que ens ho deixi ben clar. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, Sra. consellera, no tenim nosaltres cap 

obligació, no ens marquen el nostre preu de venda, 
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el que sí ens marquen i són ells és el seu preu de cost. 

Llavors nosaltres en funció dels preus de cost que ens 

apliquen, nosaltres fem els càlculs per calcular el 

preu dels paquets que nosaltres podem oferir. 

Com bé sap, i aquest està integrat dins del paquet de 

69 euros, que és el paquet que integra les dades, la 

fibra, la veu i la televisió, i vostè sap que si només 

agafa dades i veu el paquet val 49 euros. És a dir, que 

són 20 euros que s’apliquen. 

Llavors nosaltres calculem el marge que tenim en 

funció del nostre cost de proveïdor i el qual ara 

actualment, amb aquestes noves condicions que ens 

ha posat Telefònica, supera de llarg els 20 euros 

aquests que tenim de preu de venda. Així doncs, 

nosaltres ens veiem amb l’obligació d’aplicar aquest 

increment al servei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili:   (2.44’.57’’) 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, alguna precisió més, segons el que he pogut 

veure en premsa també, el director estratègic 

d’Andorra Telecom va explicar en aquell moment 

que els canvis corresponien a la necessitat d’alienar 

l’oferta de televisió amb Movistar Espanya. Ens pot 

explicar exactament que hi ha al darrera d’això? És a 

dir, què volia dir concretament? Perquè jo llegint, 

com he dit abans, en premsa les explicacions que 

havia donat aquesta persona, francament no havia 

quedat massa clar. Per tant, voldria que m’expliqués 

si aquestes paraules corresponen a alguna cosa 

concreta que potser ara no ens hagi dit? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres:   (2.45’.50’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, el fet d’alienar potser el que volia dir és que 

s’havien de començar a separar els paquets que hi 

havia, en els quals nosaltres oferíem aquest el de cine 

inclòs en el paquet familiar. 

Més enllà d’aquí no entenc el que podia mencionar 

el director d’Andorra Telecom. És a dir que aquí és 

una miqueta la qüestió, doncs, és aquesta que li 

comento. Nosaltres hem de repercutir aquest cost 

perquè penso que és, fins i tot, la nostra obligació. 

No ho hem fet durant aquests dos anys, doncs, per 

poder mantenir un preu correcte del servei. S’ha de 

dir a demés que amb Andorra Telecom hem fet tot 

el canvi de fibra mantenint els mateixos preus, és a 

dir canviant totes les ONT perquè la gent pugui 

navegar a una velocitat màxima de 300 megabytes. 

És a dir, que s’està fent moltes inversions en aquest 

sentit, estem donant molt bon servei entenc. S’ha 

rebaixat molt el que són les queixes dels usuaris, i 

nosaltres intentem que els nostres productes siguin 

rentables com una empresa d’aquestes 

característiques ha de tenir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passem... 

Una darrera repregunta, Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

Em sembla que només n’he fet una o dos potser. 

A veure, jo el que li voldria ara comentar al Sr. 

ministre, és a dir, han quedat clares les explicacions 

que han donat, però jo crec que, a veure, sabem tots 

que Andorra Telecom té uns beneficis importants. 

De fet, de manera regular va donant dividends que 

s’utilitzen pels comptes de l’Estat, i per tant, una de 

les reflexions que ens podríem fer és potser aquesta, 

és a dir, marxant d’aquesta base, potser vostès 

podien haver compensat una mica més aquest 

increment que els hi ve obligat per part de Movistar. 

Més que res, a nosaltres ens preocupa el fet que ja hi 

han hagut molts altres serveis públics que hem vist 

un encariment de tarifes. Bé, i en aquest cas ho deia 

abans, jo puc entendre que si vostès des de fa cinc 

anys o deu anys no han apujat les tarifes que ho 

vulguin fer en un moment donat, però entenc que 

un 50% és molt, no? I això és el que li voldria dir. 

Considera el Sr. ministre que augmentar de cop un 

50% és una actuació correcta, que els ciutadans 

puguin acceptar? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 
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El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Cregui’m Sra. Gili que no és fàcil de pujar tarifes, i 

no és una mesura popular, però a vegades arriben 

moments que s’han de prendre decisions. Nosaltres, 

doncs, al 2016 quan hi va haver aquest increment de 

tarifa per part de Movistar, ja no la vam repercutir, 

tot i rebaixant el nostre marge que teníem sobre el 

paquet de cine. El que passa és que aquest any s’ha 

superat el cost, el preu de venda nostre, el que no 

podíem permetre és de no aplicar aquest increment. 

Vostè parla que la societat Andorra Telecom té 

molts beneficis i que l’Estat els fa servir, però entenc 

que l’obligació d’Andorra Telecom és gestionar 

l’empresa realment com una empresa, tot i ser una 

empresa pública, com una empresa treure la 

rendibilitat d’una empresa privada, i els beneficis que 

s’hi destinen, al cap i a la fi, es destinen a tots els 

andorrans, a tots i cadascun dels andorrans. El 

paquet familiar ja ofereix més de 96 canals, el fet de 

reduir aquests 6 canals o bé de fer un pagament extra 

per aquests canals, jo penso que no hauria hagut de 

ser objecte d’una pregunta parlamentària. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Bé, no sé què pensar de la recomanació última del 

Sr. ministre. Entenc que fins aquí podríem arribar. És 

a dir, gràcies per l’observació però  ja considerarem 

nosaltres si és adient fer una pregunta o no. 

A veure, jo el que li voldria demanar, lligat amb el 

fet aquest que per a mi és un moment molt 

conseqüent, bé per a mi i per a tots els usuaris que 

ho hauran de pagar. 

Jo el que voldria que ens digués perquè ens ajudaria 

segurament a entendre una mica tots, és a dir, ens 

pot dir quin és el cost real d’aquest servei, el preu de 

cost? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

L’últim comentari que li he fet, l’he fet amb un to 

una miqueta més baix, l’he fet igual però perquè 

penso que entrem en uns detalls que potser podrien 

ser fruit d’un altre tipus de conversa. 

A veure, aquí del que estem parlant no és d’un preu 

bàsic, és a dir, no és un servei bàsic. És a dir, no 

estem parlant del telèfon que tothom l’ha de tenir. 

És a dir, al no ser un servei bàsic també hi ha l’opció 

de donar-se de baixa i de no tenir aquest increment 

de cost, tenint els mateixos canals i tenim aquests 

altres que li he comentat de la fibra. 

Sí que tinc el preu de cost, però m’estimaria més de 

no haver-los de fer públics. En tot cas, si vostè ho 

considera adient, li puc fer el comentari o em pot fer 

una demanda d’informació i li passaria aquests 

costos, doncs, perquè no es fessin públics. Ara 

mateix li podria fer els càlculs, perquè els tinc fets, 

però considero que no és adient que siguin públics. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passem a la següent de les preguntes presentades. 

8- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Ferran Costa 

Marimon, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a les obres 

detectades a l’estranger que formen part del 

patrimoni cultural d’Andorra. 

Fou registrada amb el número 1057 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ferran Costa. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que la Llei del Patrimoni Cultural d’Andorra 

estableix que l’Estat ha de dur a terme les accions 

necessàries per al retorn de béns integrants del 

patrimoni cultural andorrà que es troben a l’exterior. 

Atesos aquests antecedents, es pregunta: 

Quins béns mobles que formen part del patrimoni 

cultural andorrà i no són de titularitat pública té el 

Ministeri detectats a l’estranger en aquests 

moments? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula la ministra, Sra. 

Olga Gelabert. 

La Sra. Olga Gelabert:  (2.59’.20’’) 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Una consideració prèvia abans de respondre a la 

pregunta. 

Hi ha dos tècnics de Patrimoni Cultural que 

supervisen regularment les webs de les principals 

cases de subhastes per detectar la venda d’alguna 

peça procedent d’Andorra. Així és com es va 

descobrir la venda de les famoses destrals neolítiques 

de Juberri. 

El Departament de Patrimoni Cultural sap de 

l’existència de les peces següents: La taula de la 

predel.la del retaule de Sant Joan de Caselles, El 

Camí del Calvari. De fet es va recuperar el 1948 la 

majoria del retaule, l’únic que queda pendent seria el 

Camí del Calvari, però se n’ha perdut la traça. 

Pintura mural romànica de Sant Cristòfol d’Anyós. 

Van ser comprades pel baró Van Cassel per una 

subhasta a París, però les va tornar a vendre i es creu 

que poden estar en una col·lecció de Madrid, però 

tampoc se’n té certesa. 

El retaule de Sant Miquel de Prats, les quatre taules 

que falten, de fet l’aparició de Sant Miquel del Bisbe, 

Sant Miquel pesant les ànimes, l’Apuració 

d’Aquilinus i el miracle del Mont Saint Michel. De 

fet la majoria d’elles van estar durant molts anys a 

Mallorca però se n’ha perdut també la traça. Però es 

pensa també que segurament encara estan a 

Mallorca. 

Les pintures murals de Santa Coloma, de Sant 

Gregori, justament amb la figura de Sant Silvestre 

que es troba al Mead Art Museum de Massachussets, 

que decoraven l’intradós de l’arc triomfal a l’era París 

de l’any 1956. També es pensa que està 

probablement en mans d’un col·leccionista privat, 

però que també se n’ha perdut la traça. 

I les úniques que estan localitzades són les que estan 

en propietat de la família Bosch a Barcelona, que és 

el conjunt de pintura mural romànica de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella. Part d’aquest conjunt també es 

troba al MNAC i al Prado. 

Aquí sí que voldria fer un incís perquè en el moment 

en què el Sr. Juli Minoves era ministre de Cultura, i 

amb el secretari d’Estat aquí present el Sr. Jordi 

Gallardo, es va dur a terme unes primeres trobades el 

2008, on es va arribar a signar a la Seu d’Urgell el 

contracte de promesa i compra-venda amb el Sr. 

Joan i Enriqueta Bosch de García Bravo. I el que 

passa és que el Consell General va desestimar, o no 

va prosperar en tot cas el vot en la sessió de l’11 de 

desembre del 2008 per un import de 3.959.040 

euros. 

En aquell moment es va quedar tot bloquejat perquè 

hi van haver eleccions, com recordareu, va ser quan 

va entrar el Partit Socialista, al capdavant del 

Ministeri de Cultura amb la Sra. Susana Vela, que va 

seguir les negociacions amb la família Bosch. S’ha de 

dir que la família Bosch en aquell moment es va 

enfadar molt, per no dir una altra paraula, perquè la 

Sra. Susana Vela va arribar amb una proposta de 

compra d’1.900.000 euros. A més a més, amb unes 

exigències de peritatges, la qual cosa no va agradar 

gens a la família. El Sr. Albert Esteve quan va arribar 

al 2013 va provar de seguir aquestes negociacions. Sí 

que és veritat que la conjuntura econòmica d’aquell 

moment, com recordaran molts dels que estem 

presents en aquesta sala, tant ministres com 

consellers, va ser la pitjor època econòmica del país, i 

no vam poder tirar endavant aquella proposta de 

compra dels frescos de Sant Esteve. 

Jo reconec que tot just m’he posat al cas fa tres o 

quatre mesos en relació amb aquest arxiu, i 

properament intentarem de tornar a parlar amb la 

família Bosch si encara tenen ganes de parlar amb el 

Govern d’Andorra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sra. Gelabert per aquest inventari exhaustiu 

que celebro, que celebro que es pugui reprendre el fil 

d’unes negociacions antigues que han de servir per 

recuperar el nostre patrimoni cultural. Com és ben 

sabut no respon pas a una casualitat, sinó que és un 

mandat legal. Però també coneixent-la a vostè ja li 

puc dir que compartim aquesta inquietud que cal 

posar en relleu i donar la importància que toca a la 

recuperació del nostre patrimoni. 

En aquest sentit i també amb la motivació de la 

pregunta que avui li plantejo, em va sobtar que, i 

justament avui n’hem parlat vàries vegades del debat 

d’orientació política del Sr. Antoni Martí, que en 

cap moment del seu discurs, doncs, fes referència a 

aquesta possible oportunitat de recuperar part del 

patrimoni. Vostè va fer una defensa aferrissada dels 

valors de la cultura i de la identitat d’Andorra que 
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no només celebro sinó que aplaudeixo, però es va 

deixar en aquell discurs amb molt èmfasi en una part 

cultural, en política cultural, cap mena de referència 

a la recuperació d’aquest patrimoni. 

Amb la qual cosa, justament aquesta era la 

motivació de la pregunta, a veure quin era l’estat de 

la qüestió, si s’havien pogut reprendre les converses, 

ja que avui també s’ha tornat a indicar que sembla 

que la recuperació econòmica, doncs, és un fet, 

doncs, podria ser una molt bona oportunitat per 

tornar a reprendre el fil en aquesta qüestió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert:  (2.57’.30’’) 

Sí, efectivament i com bé li he dit, tot just va ser 

abans de l’estiu que vaig reprendre el tema aquest 

que sincerament no havia tocat. Per això encara no 

n’he informat al gabinet ministerial. És un tema que 

tinc sobre la taula al Departament de Cultura que 

m’estan explicant i estem veient com poder, -com li 

he dit abans-, intentar de reordenar i redirigir 

aquesta compra o venda de la família, perquè pel que 

sabem no van quedar molt contents de l’actuació de 

l’antic govern socialista, i llavors estem intentant de 

veure com reconduïm la situació. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta, Sr. conseller... 

El Sr. Ferran Costa: 

Faré la primera repregunta Sr. síndic. 

Moltes gràcies. 

Gràcies per aquestes explicacions. Farem el 

seguiment oportú i preceptiu, també s’hi pot avançar 

en aquest tema, primer n’estarem atents si hi ha 

alguna partida pressupostària assignada en aquest 

sentit en el pressupost del proper any, potser és molt 

preliminar, però sinó més endavant. 

Ja que també vostè ho ha esmentat en aquesta fase 

de recuperació del nostre patrimoni, i n’ha fet, 

doncs, esment tot just ha començat la seva 

exposició, recordem com a mínim l’episodi, diríem 

desafortunat d’aquest estiu de l’adquisició per un 

import molt mínim d’una suposada destral d’origen 

neolític que provenia de la Feixa del Moro, 

suposadament del jaciment neolític de Juberri, que 

es va decidir tirar endavant. 

I en aquests moment em sembla que encara no està 

clar si realment es tracta, doncs, d’això, d’una destral 

neolítica, amb la qual cosa, doncs, això, recuperem 

patrimoni andorrà o d’un simple còdol del riu, és a 

dir, per dir-ho clar, una pedra. 

Per tant, hauríem de ser curosos a l’hora d’adquirir 

aquest patrimoni, perquè és clar, aquesta vegada 

estem parlant de 45 euros, però les quantitats que 

vostè ha esmentat anteriorment per frescos estem 

parlant de milers, milers i milers, i centenars de 

milers d’euros, i per tant, aquests protocols haurien 

de ser molt curosos. 

Deixi’m centrar aquesta primera repregunta amb el 

tema de la hipotètica destral neolítica. Com es 

decideix comprar i quin és el protocol d’actuació i 

com es fan aquestes adquisicions? Quina mena de 

protocols poden garantir la genuïtat de les peces que 

adquirim? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Estem una mica al límit de la pregunta, però Sra. 

ministra si voleu contestar... 

La Sra. Olga Gelabert: 

Com bé he dit, he començat la meva intervenció 

dient que hi havia dos persones que regularment 

revisaven webs on es fan subhastes i per detectar 

vendes de patrimoni o de peces que poguessin ser o 

pertànyer a Patrimoni Cultural andorrà. 

Els tècnics i els experts que treballen a Patrimoni 

Cultural mereixen tot el meu respecte, per això han 

estudiat, són historiadors, arqueòlegs o altres. De fet, 

en el moment de la pedra, en el cas de la pedra o de 

la destral de Juberri, és veritat que vaig rebre una 

trucada dels tècnics de Patrimoni i em vam dir que 

hi havia la possibilitat de comprar una destral però 

sempre possible destral. En cap cas em van assegurar 

que fos una destral.  

És veritat que potser va ser una mica precipitat, no 

diré que no, però sí que és veritat que veient els 45 

euros vam decidir de comprar la destral. No només 

vam comptar amb els experts de Patrimoni Cultural 

sinó que també va haver-hi un expert que tenim al 

consell assessor de patrimoni, un arqueòleg que és 

andorrà però que ara mateix resideix fora del país, 

que també ens va aconsellar que compréssim aquesta 

destral. 
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El mateix arqueòleg de patrimoni quan va veure i 

també va detectar alguns dubtes, es va posar en 

contacte amb el seu professor de màster 

d’arqueologia de la Universitat de Barcelona, amb 

qui havia compartit aula amb la persona que li va 

vendre la destral. Va ser d’aquí on va sorgir tota la 

investigació policial a Barcelona. Nosaltres en aquell 

moment quan realment vam detectar que era 

possible que hi hagués un problema de malversació 

diríem, nosaltres vam posar una denúncia, des de 

Patrimoni Cultural es va posar una denúncia a la 

Policia andorrana. Ara mateix aquest tema està 

judicialitzat, nosaltres hem quedat una mica al marge 

i ara per ara són els mossos d’esquadra que estan en 

contacte amb la policia i de moment no podem 

donar més resposta. Però sí que creiem... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau. 

La Sra. Olga Gelabert: 

...sí que creiem que podria ser una destral falsa pel 

que ens han dit els arqueòlegs de Govern. I avui en 

dia aquesta destral de moment, fins que la policia 

nos ens digui el contrari, la tenim custodiada 

nosaltres a Patrimoni Cultural. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Ferran Costa: 

Una darrera repregunta Sr. síndic i permeti’m amb 

tot el respecte discrepar del seu posicionament. 

Penso que estem parlant de la recuperació del 

patrimoni cultural i és un cas ben recent que implica 

justament aquesta temàtica però ja li dic, respecto 

òbviament el seu criteri. 

Una darrera repregunta en aquest sentit i també 

lligada amb això, amb la protecció del nostre 

patrimoni. 

En el cas suposat, i jo li demano per desconeixença i 

per assegurar i per garantir que episodis com aquest 

no puguin passar. En el suposat que ens ocupa, que 

estem recuperant una possible destral neolítica d’un 

jaciment andorrà, estaríem pressuposant que hi va 

haver un espoli anterior, i en aquest sentit em 

preocupa quina és la prevenció que es fa envers això, 

el nostre patrimoni i com es pot evitar doncs que no 

s’estigui espoliant el patrimoni andorrà. Quines són 

aquestes mesures que es prenen des del ministeri? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert: 

De fet, en el cas aquest que ens ocupa de la destral, 

és fàcil de contestar perquè quan es va fer 

l’excavació de Juberri, era anterior a l’aprovació de la 

llei de patrimoni, és a dir que en cap cas és un espoli. 

Pel que fa a les obres d’art que estan fora del país, la 

majoria es van vendre en el seu moment i totes 

tenen una factura corresponent a les obres. És a dir 

que en aquest cas, sí que estem fora de la llei en el 

sentit si la destral aquesta en concret no és 

autèntica. Aquí sí que farem la denúncia pertinent i 

intentar recuperar els 45 euros. Però pel que fa 

l’espoli de l’excavació de Juberri, jo crec que hi ha 

molta gent aquí a la sala que sap del coneixement de 

les destrals aquestes i estan als voltants d’Andorra, 

no aquí a Andorra mateix però sí als voltants 

d’Andorra, en cases particulars o fins i tot d’alguns 

arqueòlegs, però difícilment les podrem tornar al país 

perquè no sabem exactament també, moltes de les 

peces que es van excavar no sabem de l’existència i 

eren anteriors a la llei. És a dir que és molt complicat 

de poder-ho tornar a recuperar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Ja patíem perquè feia dos preguntes que no hi havia 

alguna cosa que no fos culpa del PS, i ja tardava que 

arribés però sempre hi ha la justificació, van passant 

els anys. Però bé, en tot cas, jo no voldria entrar en 

aquesta compra tan destacada que s’hi referia el Sr. 

Costa, però sí que m’ha semblat entendre que vostè 

li semblava que era com una crítica, que per una 

compra d’1.900.000 des del Govern es demanessin 

uns peritatges i uns estudis en relació al preu d’unes 

obres. No he acabat d’entendre aquesta crítica. Em 

sembla que pel volum que representava, -ja sé que 

vostès a vegades fan les coses amb una mica més de 
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lleugeresa, com hem pogut comprovar en les 

preguntes anteriors-, però no sé si vostè entén que 

en una compra d’aquest import és una mala cosa o és 

una mala idea demanar peritatges o demanar estudis 

que certifiquin que la compra és real d’una banda, i 

de l’altra, que el preu que es paga o que es pagaria 

seria un preu correcte. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert: 

En aquest cas no només van ser els peritatges que es 

van demanar sinó que són les formes amb què es va 

arribar a la família i que es va actuar vis a vis d’uns 

particulars que l’únic que volien fer era poder ofertar 

els frescos de Sant Esteve al Govern d’Andorra. 

He vist unes actuacions que hi havien hagut prèvies. 

Hi ha diferents peritatges que existeixen, que ja 

s’havien fet amb experts tant del país com externs al 

país. De fet, els del país eren els mateixos tècnics del 

Ministeri de Patrimoni Cultural, i pel que tinc entès 

van ser les formes que es van perdre. 

De fet estem parlant de menys de la meitat de 

l’import que es demanava en un inici. La veritat és 

que aquí em sorprèn una mica perquè sí que és 

veritat que fa un  moment tot just estàvem parlant 

de luxes, del fet de poder tenir o no una cadena amb 

un preu de vint euros o no, quan al final és un luxe 

que la gent pugui tenir una televisió. Però que pugui 

retornar el patrimoni cultural al nostre país, jo crec 

que és un bé important del nostre patrimoni. Que es 

volgués rebaixar menys de la meitat amb unes formes 

una mica desagradables, jo crec que no eren formes 

d’actuar i menys venint de part del Govern 

d’Andorra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

Hauria de ser per posar una repregunta. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Jo, per fer una repregunta en relació a aquest tema, 

jo crec que vostè no hi era en aquestes reunions però 

potser em pot contradir, potser sí que hi era en 

aquestes reunions però en tot cas, vostès han tingut 

sis anys i mig per reconduir aquesta situació. Per 

tant, no sé, suposo que les seves formes deuen ser 

molt més agradables i amables, però sis anys i mig 

tampoc són quatre dies. Per tant, com és que amb sis 

anys i mig no han estat capaços amb la seva 

amabilitat que els caracteritza de reconduir aquesta 

situació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert: 

La repregunta és si no hem pogut durant sis anys... 

Ho he dit abans, el 4 d’abril del 2013 el ministre 

Albert Esteve va mantenir una reunió amb el 

propietari dels frescos, el Sr. Xavier Bosch, i el 21 de 

maig es va veure en l’obligació d’adreçar-li una carta 

expressant-li que per motius econòmics en moments 

en què la nostra població es troba en dificultats 

econòmiques urgents en la seva vida quotidiana, 

se’ns fa molt difícil justificar imports d’aquestes 

magnituds. 

Com bé li he dit, nosaltres quan vam entrar al 2011, 

ens vam trobar amb el pitjor moment de la crisi, -que 

li recordo que va ser situat entre el 2012 i el 2013-, i 

ens vam trobar en un moment molt complicat per 

poder comprar i fer tornar uns valors tan importants 

pel nostre país en aquell moment. 

I com també li he dit, és veritat que avui en dia que 

ara estem en un moment de recuperació econòmica, 

doncs ara començarem a entaular noves converses 

amb la família Bosch. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Em sembla Sra. Gelabert que els seus discurs en 

alguns casos no s’adiuen a la realitat. Nosaltres no 

vam tenir ni pressupost. Però vostè està dient que 

vostès han tingut uns pressupostos generosos, han fet 

unes inversions molt quantioses, estem parlant d’uns 

projectes d’inversió de 40 milions d’euros d’un 

edifici, i que vostè em digui que no han tingut dos 

milions d’euros per comprar això que és tan 

important i que no es pot considerar cap luxe sinó 
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que és essencial per la nostra identitat, em sembla 

que és una hipocresia perquè vostè està dient una 

cosa que no s’adiu amb la realitat.  

Vostès han tingut 40 i 50 milions d’inversions cada 

any amb uns pressupostos aprovats, no com els 

nostres que ens els tombaven en cada un dels 

exercicis. I per tant, han tingut la possibilitat de fer-

ho sobradament. A més, compto amb la seva 

amabilitat i el seu saber fer i la seva mà esquerra al 

llarg d’aquestes reunions. Per tant, si no ho han fet 

fins ara, en una carta del 2013 dir que hi havia una 

gran crisi econòmica, no és una excusa perquè al 

2017 vostè digui que el motiu de què això no s’hagi 

fet és perquè el PS, -que sempre és el culpable de  

tot-, va trencar unes negociacions. Vostès han 

prioritzat altres projectes, ens han fet el país de les 

rotondes i altres inversions, i han preferit fer això a 

comprar aquesta inversió que ara ens diu que és tan 

important, i que al llarg dels sis anys... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, si us plau. 

El Sr. Pere López: 

...no ha trobat cabuda al pressupost. Per tant, per 

què han prioritzat altres inversions en relació a 

aquesta inversió que ara ens vol fer creure que és tan 

important i que la mala gestió del PS... 

El Sr. síndic general: 

Sr. López, teniu una pregunta a posar o sinó ho 

deixem estar aquí... 

El Sr. Pere López: 

Sí, sí... 

El Sr. síndic general: 

Quina és la pregunta... 

El Sr. Pere López: 

Per què durant aquests sis anys no s’ha pogut posar 

al pressupost aquesta partida per fer aquesta compra? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert: 

Gràcies Sr. síndic. 

Em sembla que la primera part ja li he contestat 

abans. Que al 2012 i al 2013 va ser en el moment de 

crisi més important que ha viscut Andorra i que 

difícilment podríem justificar la compra d’uns 

frescos. 

I també he dit abans quan he contestat al Sr. Ferran 

Costa que tot just vaig començar i vaig agafar aquest 

dossier abans de l’estiu, és a dir que difícilment 

també ho he pogut fer anteriorment. I sí que és 

veritat que a partir d’ara doncs començarem una 

altra vegada a tramitar i a començar a fer converses 

amb aquesta família, a veure si és possible retornar 

aquestes obres a Andorra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passem a la següent pregunta, que és la pregunta 

número 9. 

9- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jordi Gallardo 

Fernàndez, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a la transparència 

pressupostària al SAAS i a la CASS per a 

l’exercici 2018. 

Fou registrada amb el número 1058 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017 del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Gallardo. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Pot informar el Govern quina és la transferència que 

preveu incloure al pressupost 2018 per al SAAS i la 

CASS? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Jordi Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs no, no podem encara informar de quina és la 

transferència que tenim prevista en el pressupost del 

2018 perquè com sap estem en plena elaboració 

d’aquest pressupost del 2018. 



Diari Oficial del Consell General Núm. 18/2017 Sessió ordinària del dia 28 de setembre del 2017 

50 

El procés d’elaboració del pressupost implica que 

prèviament cada una de les parapúbliques doncs 

també elaboren els seus pressupostos igual que ho 

fan els diferents departaments de Govern. Tot això 

es consolida i a partir d’aquí, doncs hi ha tota una 

anàlisi que s’està produint en aquest moment per 

acabar doncs ajustant el pressupost o el projecte que 

s’acaba presentant. 

Com vostè sap, el projecte de llei s’ha de presentar 

abans del... o es pot presentar fins el 30 d’octubre. El 

Govern té intenció de fer-ho dins els terminis 

establerts a la llei i serà en aquest projecte on 

podrem concretar quina és la quantitat que es 

transferirà o que es proposarà transferir al SAAS i a 

la CASS. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament entenc que hi ha de límit de temps fins 

el 30 d’octubre per poder entrar el pressupost. Ja 

queda reflectida la quantitat que el Govern ha 

previst, però entenc també que les demandes o les 

propostes en aquest cas de la CASS i del SAAS 

s’han enviat suposo al ministeri i a partir d’aquí 

doncs vostè analitzarà i determinarà si s’augmenten, 

si es redueixen o si es mantenen. 

En tot cas, durant el torn de rèplica o repreguntes 

intentaré saber cap on orienta vostè o el Govern 

aquestes transferències. Si cap a augmentar-les, 

mantenir-les o rebaixar-les. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Jo crec que ho ha descrit bastant ajustat a la realitat 

el propi Sr. Gallardo. Els diferents departaments i en 

aquest cas dues parapúbliques elaboren el seu 

projecte de pressupost, s’envia a finances i a partir 

d’aquí s’estableixen un seguit de reunions per 

entendre més bé el pressupost: quines són les 

propostes que aquest encabeix, quines novetats hi 

ha, quins projectes nous, els creixements i les 

disminucions que hi hagi en relació a l’anterior a què 

es deuen? S’analitza el projecte en relació a la 

liquidació de l’any anterior, un sèrie de coses que 

porten a no imposar un pressupost però sí a ajustar-

lo a través d’aquesta “negociació” entre els 

promotors del pressupost i el ministeri que és el que 

ha d’acabar consolidant i presentant un projecte 

d’abast nacional. 

Doncs insisteixo, jo no puc avançar ara el debat 

sobre el pressupost. Quan el Govern presenti aquest 

pressupost tindrem aquest debat i analitzarem 

aquestes i altres partides que puguin ser del seu 

interès. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, entenc que en la fase en què es troben ara és de 

posar-hi filtre polític o el criteri polític a allò que els 

hi han proporcionat o enviat o els hi han presentat 

els diferents departaments o organismes com en 

aquest cas el SAAS i la CASS. 

La pregunta seria concreta: el ministeri ha rebut la 

proposta de pressupost, en aquest cas del SAAS i de 

la CASS a dia d’avui? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

El Govern ha rebut els esborranys, de fet en alguna 

de les parapúbliques com és el cas del SAAS n’han 

treballat ja més d’un i més de dos i estan ja per la 

versió tres o quatre, i es va treballant a partir 

d’aquestes versions. 

Però l’insisteixo, em sembla que tenir abans de 

presentar el pressupost el debat sobre el mateix, 

doncs acabarà portant engany perquè debatrem 

sobre unes xifres que no són les concretes. Per tant, 

no crec que a hores d’ara tingui cap validesa ni cap 

sentit parlar sobre projectes que encara no estan 

aprovats. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en tot cas és la seva opinió i el seu criteri, que 

evidentment jo respecto però, jo entenc que hi ha un 

filtre polític o un criteri polític que es posarà, que és 

cap on marca les línies polítiques el Govern que en 

aquest cas gestiona aquest pressupost. Però també 

doncs hi ha una primera proposta que en aquest cas 

és tècnica, i que no és política, que marca la 

tendència. I en aquest cas per això, i suposo que ja 

ha intuït la pregunta que jo li volia fer, és: a expenses 

de la revisió o el criteri que pugui aplicar el Govern, 

quina és la transferència que s’hauria de fer si es 

respectés l’import que han presentat en aquest cas la 

CASS i el SAAS al ministeri? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Em sap greu però és que no funciona així això. El 

SAAS i la CASS fan la seva proposta que com molt 

bé diu, i com passa i ho he explicat en moltes 

ocasions en el 90% del pressupost de l’Estat 

bàsicament respon a compromisos, a raons tècniques 

i a compromisos moltes vegades ja contrets o ja 

compromesos. I després tot això s’ha d’ajustar per la 

via de l’anàlisi o el contrast d’aquests projectes de 

pressupost o amb les liquidacions. Pot haver-hi una 

sustentació tècnica a presentar per exemple, un 

seguit d’inversions en relació a qualsevol parapública 

o a qualsevol departament. Però després has de 

veure si aquelles inversions més enllà de tenir raó de 

ser tècnicament, per exemple tenen cabuda o tenim 

capacitat d’executar-les en el període de l’exercici en 

aquest cas 2018. Hi ha molts més factors que no pas 

només l’oportunitat tècnica. No tinc cap dubte que 

totes les propostes que ens arriben, en aquest cas des 

de la CASS i des del SAAS tenen la sustentació 

tècnica suficient, el que hem de fer és posar-los en 

contrast amb la realitat econòmica del país i també 

amb la capacitat d’execució pressupostària que 

tinguin cada una d’aquestes dues parapúbliques 

perquè vostè em pregunta per aquestes dues, però el 

procediment seria exactament igual per qualsevol 

ministeri o per qualsevol altra parapública... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Cinca: 

...en el cas de la CASS encara el component tècnic,  

-vaig acabant Sr. síndic-, és més evident perquè està 

molt parametritzat, i aquí el que cal és ajustar dues 

qüestions que tenen la seva rellevància, i és 

l’evolució de la despesa durant l’exercici anterior, en 

aquest cas el que està en curs, el 2017, que encara la 

liquidació a 30 de juny, doncs tot just ara s’acaba 

d’entrar. I en segon lloc, les expectatives de 

creixement. En aquest cas estem parlant de dos 

àmbits, el de la salut i el de la CASS per les seves 

dues vessants, doncs íntimament lligades a l’evolució 

econòmica del país i a la població del mateix. Per 

tant, hi ha molts paràmetres que són els que anem 

ajustant durant aquests mesos. Per tant, insisteixo, jo 

no voldria ara aquí llençar una xifra que al final 

doncs si no és la que respon al projecte que 

acabarem presentant, l’únic que farem és reobrir un 

debat perquè la xifra no és la que vam dir en el seu 

moment. 

Escolti, d’aquí encara no un mes presentarem el 

projecte, i allà hi haurà la xifra del SAAS, la 

transferència al SAAS i la transferència a la CASS. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, primer dir-li que jo no he qüestionat que el 

pressupost que de fet, haurien d’haver presentat 

abans del dia 20 de setembre, que segur ha estat així 

la CASS i el SAAS. S’han tingut en compte amb uns 

criteris tècnics que jo en cap moment he qüestionat. 

La primera apreciació que volia fer és aquesta. 

Jo el que li estic demanant i sé, -he tingut també 

doncs una etapa al Govern com abans em recordava 

la ministra Gelabert-, que abans del 20 de setembre 

els departaments o les parapúbliques han de 

presentar el projecte de pressupost i que després aquí 

doncs hi ha una fase de revisió, que és normal, que 

sempre s’ha fet i que trobo lògica que s’hagi de fer. 

Però hi ha una xifra que ja s’ha presentat. Aquesta 

xifra vostè la coneix, estic convençut que la sap 
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perquè la CASS i el SAAS ja l’han fet arribar. Jo li 

estava demanant per aquesta xifra, vostè em podrà 

dir que no em pot dir si finalment serà aquesta que 

es mantindrà o no. Jo això ja li accepto però vostè 

sap quina és la xifra que han presentat la CASS i el 

SAAS. Que és el que li estic demanant i que pel que 

intueixo, no em vol dir. 

Torno a repetir. És coneixedor el ministre de quina 

és la xifra que han presentat o que haurien de 

representar la transferència si no hi hagués cap canvi 

en relació al programa de pressupost que han 

presentat la CASS i el SAAS? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Cinca: 

Gràcies Sr. síndic. 

La pregunta no era en condicional com vostè l’està 

plantejant ara. Vostè em demanava quina era la xifra 

de la transferència en el pressupost del 2018. Si no 

està elaborat el pressupost o no està tancat el 

pressupost no li puc dir la xifra. 

Si vostè es queda més tranquil li diré que el 

pressupost de la CASS no crec que sigui massa 

diferent del de l’any passat quant a la xifra de 

transferència, i el del SAAS crec que serà una mica 

superior quant a transferència en relació al de l’any 

passat, tant pel que fa a inversió, -per tant, 

transferència de capítol 7 “transferència de capital”, 

com transferència corrent, per tant, capítol 4. 

Però insisteixo, no em faci dir una xifra que després 

no respondrà a la que acabarem presentant i que, en 

el cas del SAAS particularment, està en plena fase 

d’elaboració. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Àlvarez, voleu afegir alguna cosa... 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, simplement també recordar que a primers de 

setembre s’ha incorporat el nou director econòmic al 

SAAS. Bé, aquesta persona que s’acaba d’incorporar 

s’ha trobat amb tot el pressupost i també la 

catalogació d’aquests ajustaments, potser en un altre 

context serien més ràpids, aquesta vegada potser 

estan una mica més feixucs i cal que hi hagi més 

atenció en donar una xifra perquè s’han de revisar 

aquestes versions, tal com ha dit el Sr. Cinca. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, si no hi ha més repreguntes passem a la següent 

pregunta presentada. 

10- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Josep Majoral Obiols, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Liberal, per escrit de data 19 de setembre del 

2017, relativa a la construcció de l’edifici 

“The Cloud”. 

Fou registrada amb el número 1059 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Josep Majoral. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Josep Majoral: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat mes de gener, vaig entrar una demanda 

d’informació en relació a l’edifici conegut com “The 

Cloud” en la qual, entre altres, sol·licitava el 

següent: els contractes que existeixen amb els privats 

si és el cas; detalls dels costos estimatius de la 

construcció de l’edifici totalment acabat, així com el 

pla de viabilitat econòmica del mateix i el detall de 

totes les factures pagades a data d’avui. 

Vist l’exposat anteriorment i un cop analitzada la 

documentació facilitada pel Govern, es pregunta: pot 

el Govern calendaritzar l’execució dels treballs, així 

com anunciar el cost total per a la realització dels 

treballs de construcció del ja mencionat edifici? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel Govern té la paraula el ministre, Sr. Jordi Torres. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

El projecte “The Cloud” es troba en aquests 

moments immers en la Fase 2.2, i em dirà vostè: “I 

què és la Fase 2.2?” 

Al Consell d’Administració que vam celebrar el 

dijous passat es va aprovar la licitació de l’enderroc 
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de l’edifici administratiu; la Fase 2.1 era el buidat de 

l’edifici administratiu que està situat al número 112 

de l’avinguda Meritxell, i la licitació apareix 

publicada allà mateix al BOPA. 

S’espera que els treballs aquests puguin iniciar-se a 

finals del mes d’octubre i s’acabin a finals d’any, això 

pel que fa a la desconstrucció. 

A títol informatiu, vull recordar que el solar quedarà 

tan sols ocupat per l’edifici de serveis, -que és on hi 

ha totes les línies de fibra òptica que arriben allà-, i 

que concentren gran part de les xarxes de 

telecomunicacions de la vall central. Aquest edifici 

quedarà plenament integrat a l’estructura del futur 

edifici. 

En paral·lel l’equip de projecte està treballant per 

tancar els requeriments que els hi hem fet de la Fase 

3, que ha de permetre bastir l’estructura de l’edifici. 

La licitació de la construcció pròpiament de 

l’estructura de l’edifici s’iniciarà el mes de març del 

2018..., -la licitació, dic bé-, amb la perspectiva 

posada en l’inici de les obres durant l’estiu del 2018. 

Un cop en marxa la Fase 3, s’entrarà de ple en la 

definició dels requeriments de la Fase 4, els acabats 

interiors de l’edifici per adjudicar-la al llarg del 

primer semestre del 2019. 

Els terminis globals que es preveuen perquè l’edifici 

estigui totalment acabat seran al desembre del 2020. 

I com ja li hem passat en la informació anterior, el 

cost previst de l’edifici és de 39,1 milions d’euros. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Josep Majoral: 

Gràcies Sr. síndic. 

Moltes gràcies Sr. ministre per les seves explicacions. 

Primer de tot volia fer-li palès la meva sorpresa 

quant a la publicació d’ahir a un mitjà escrit de 

comunicació de la resposta, o part de la resposta, a la 

pregunta inicial que li he fet avui. I també que m’ho 

posa difícil per dur a terme la tasca que tinc 

assignada, la de control al Govern, quan al meu 

entendre no ens facilita, ni de bon tros, tota la 

documentació que existeix en referència a la 

construcció de l’edifici conegut com “El Núvol”. 

No em puc creure que un Pla de viabilitat per un 

edifici que preveu costar 39 milions d’euros es 

compon només de 5 fulls que són els que vostè m’ha 

fet arribar. 

Vagi per endavant que el Grup Parlamentari Liberal 

està a favor de la construcció del mencionat edifici 

però també està a favor, com no pot ser d’una altra 

manera, de què els procediments siguin rigorosos, 

que es tingui clarament un projecte tant d’obra com 

comercial clar i concret, que Andorra Telecom, -és a 

dir, el poble andorrà-, pugui assumir la tan elevada 

despesa, i que els altres sectors públics com pot ser la 

sanitat, la cultura i el social, -per citar-ne alguns-, no 

hagin de patir les conseqüències. 

Si em permet ens centrarem en la següent pregunta, 

i aprofito Sr. síndic ja per fer-la. Amb el pla de 

negoci que vostè em va facilitar i que pugui contestar 

alguns punts que voldria que vostè m’aclarís. 

Dit pla no té en compte els impactes fiscals que 

afecten a l’impost de societats; no s’ha tingut en 

compte els extres tecnològics interiors i exteriors; no 

s’ha tingut en compte l’explotació de l’aparcament; 

no s’ha tingut en compte l’atri. Quatre punts que, al 

nostre entendre, representen impactes importants 

econòmics en el projecte. 

Pot dir per quins motius no estaven inclosos aquests 

aspectes en el Pla de negoci? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs bé Sr. conseller, aquí per la part d’informació, 

nosaltres sempre que se’ns ha requerit la informació 

hem intentar passar la informació que era vàlida en 

el moment que facilitàvem la informació, vostè se 

sent una miqueta enutjat pel fet de què hagués sortit 

a la premsa la resposta a la pregunta que vostè feia. 

Vostè va entrar la pregunta aquesta el mateix 19 de 

setembre i el dijous 21 nosaltres vam fer aquesta 

aprovació amb el Consell d’Administració d’Andorra 

Telecom, vam fer l’aprovació d’aquest Pla de 

viabilitat i d’aquest calendari el qual ja es va aprovar, 

és a dir, no s’estava esperant la seva pregunta 

parlamentària per fer aquesta aprovació del Pla de 

viabilitat. 

Llavors, seguint amb el que fem en general amb el 

Consell d’administració d’Andorra Telecom, doncs 

després comuniquem les decisions importants preses 

com va ser, per exemple, la decisió reprenent el tema 

d’abans del canvi de les tarifes de la televisió. 

Vostè parla de què els processos no són rigorosos, 

això penso que no és cert doncs, perquè nosaltres 
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aquí havíem estat treballant, com vostè sap, estem 

treballant en aquest projecte des de fa molt temps 

perquè realment volem que sigui un projecte que 

sigui rendible, per això hem fet algun tipus 

d’adaptació dins del projecte el qual ara si vostè 

sol·licita la informació doncs, també se li facilitarà el 

nou Pla de viabilitat el qual té inclosos molts dels 

aspectes que vostè ha dit que no teníem i, hi ha 

hagut una sèrie de canvis perquè com vostè sap 

també hi havia la voluntat, o l’estudi, o les ganes 

d’estudiar que el casino pogués estar ubicat en el 

mateix edifici per poder augmentar la rendibilitat del 

mateix, per unes qüestions geològiques doncs i 

hidràuliques no ha estat possible i per això hem 

tardat una miqueta més en tenir aquest Pla acabat i 

definit. 

Dins d’aquest Pla doncs, ja tenim molt ben definit 

tots els espais tant de l’atri, com del subsòl, com 

totes les plantes superiors, -les quals li podria 

exposar-, i amb el Pla de negocis farem el mateix. 

També li dic que Andorra Telecom va aprovar la 

creació d’una societat que gestioni la construcció de 

l’edifici i els continguts de l’edifici perquè, amb 

l’experiència que ja tenim en aquest aspecte, quan 

nosaltres hem anat a veure operadors, -i operadors 

de prestigi internacional-, ens han dit que fins que 

l’edifici no comença a estar construït doncs, ells no 

poden agafar un posicionament cert sobre la intenció 

d’obrir un establiment o d’instal·lar-se dins d’un 

edifici que només és un projecte. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Josep Majoral: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre, quant als procediments rigorosos en cito 

un, -sense voler entrar massa al detall perquè tinc 

vàries preguntes a fer-li-, desallotjar el que és... 

desallotjar o canviar d’ubicació les oficines 

d’Andorra Telecom quan encara no teníem, o no 

tenia Govern, definit el projecte... fer l’enderroc 

quan encara no es tenia el projecte definit, crec, o 

almenys jo a això no li dic pas “rigor”. 

Dit això, i si li sembla passo a la següent pregunta, el 

fet de declarar un “Projecte d’interès nacional” 

comporta una sèrie d’avantatges com pot ser la no 

necessària aprovació dels projectes per part del 

comú, no es paga l’impost de construcció, tampoc es 

té en compte la cessió urbanística del 15%, en el cas 

que ens ocupa no tenim cap tipus de restricció quant 

al tipus d’arquitectura degut a les alçades, materials, 

etc. En fi, que al meu entendre a tots els privats els 

agradaria jugar també amb aquestes regles del joc. 

Fent un càlcul aproximat, Andorra Telecom estalvia 

per impostos de construcció i el 15% de cessió un 

import aproximat d’entre 2.000.000 i 2.500.000 

d’euros. Andorra Telecom tampoc ha hagut de fer 

front a l’import de la compra del terreny i és un 

import realment elevat. Puja cinc o sis plantes més 

que el que permet la normativa urbanística en un 

règim normal. Andorra Telecom es permet llogar 

sota preu de mercat, -i així ho posa en la 

documentació que vostè em va facilitar-, i vist 

l’exposat anteriorment, el que li vull demanar Sr. 

ministre: no creu vostè que estaríem en un supòsit de 

competència deslleial tenint en compte que Andorra 

Telecom s’estalvia molts diners respecte a un privat, 

i que a més realitza un edifici d’arquitectura diferent 

i, per tant, possiblement més atractiu per al 

comerciant ja que també els lloguers estaran per sota 

del preu de mercat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, per fer referència als temes de permisos de 

construcció, com bé sap, justament hi va haver la 

declaració aquesta de “Projecte d’interès nacional” 

perquè es tracta d’un edifici emblemàtic i el Govern 

en aquell moment va considerar la idoneïtat de 

declarar el “Projecte d’interès nacional” i doncs, ja 

està previst en la Llei que aquests aspectes no 

estiguin contemplats. 

El que volem com bé sabeu, i a més agraeixo el seu 

posicionament en el qual em diu que ja estan d’acord 

que fem l’edifici però amb rigor, i nosaltres provem 

de ser molt rigorosos perquè Andorra Telecom és 

una societat pública i llavors volem tota la 

transparència. El que tampoc no volem és justament 

fer competència deslleial als comerciants, per això li 

dic que la creació d’aquesta gestora, què ens ha de 

permetre? La creació d’aquesta gestora que s’ocuparà 

d’emplenar els continguts de l’edifici donat que 

aquest edifici està en un dels emplaçaments 

comercials millors de tot Andorra, evidentment ens 

podrà permetre de triar molt bé els llogaters que hi 

puguin haver, i els llogaters que hi han d’haver en 

aquella zona, -ja sigui en les zones comercials o ja 
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sigui en els espais tecnològics, ja sigui en el 

restaurant, o ja sigui en altres equipaments 

complementaris que hi puguin haver-, el que tenen 

la voluntat és de no fer la competència directa als 

veïns de la zona. És a dir, el que no fomentarem és 

que hi hagi comerços que estiguin implantats a la 

zona, treure llogaters als propietaris veïns, i aquesta 

serà una de les premisses que nosaltres donarem als 

gestors de la societat aquesta, perquè pensem que... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Torres: 

Sí, Sr. síndic. 

...pel fet de ser un edifici emblemàtic i amb aquestes 

característiques doncs, tindrem l’opció de poder 

escollir de bona manera els llogaters. 

Li he de dir també que hi ha els llogaters tecnològics 

com s’havia dit. Avui mateix el director general 

d’Andorra Telecom està en desplaçament a Madrid 

per visitar dos grans fabricants de telefonia mòbil 

justament per presentar el projecte perquè ja veiem 

que la fita important de començar-la ja tenim la data 

d’inici que és a l’estiu del 2018, llavors ja estem 

tornant a reiniciar tots els contactes. 

Gràcies Sr. síndic i perdoni. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Josep Majoral: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs Sr. ministre, primer de tot celebrar que 

aquesta primícia sigui aquesta que acaba d’anunciar 

aquí, però compartirà amb mi que un edifici 

emblemàtic, un edifici diferent, uns preus per sota de 

mercat puguin, si més no, generar la suspicàcia o la 

voluntat del propi mercat de què la gent s’interessi 

en el lloguer d’aquests espais comercials. 

Dit això, i passant, ja per anar acabant Sr. síndic, hi 

ha una cosa que ahir sí que llegint la premsa del que 

havia anunciat Andorra Telecom, em va sorprendre 

i és que en la darrera sessió del Consell es va parlar 

d’un “claus en mà”, -“Projecte “claus en mà”. 

La premsa ja parla avui d’imprevistos. Jo entenc que 

un “claus en mà” és un preu cert, sense possible 

desviació pressupostària, amb tot el risc que això 

comporta per a tots els agents implicats. No sé, com 

explica que amb un “claus en mà” ja es parli 

d’imprevistos? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

(El Sr. síndic general deixa la sala) 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs bé, el “claus en mà” no sé de quina manera 

estaven posats els imprevistos que hi puguin haver. 

Jo penso que, més que imprevistos, el que devia voler 

manifestar... nosaltres tenim l’import aquest de 

39.100.000 milions, però evidentment estem definint 

molt bé el projecte, és a dir que tot el projecte 

arquitectònic està molt ben definit doncs, perquè no 

presti a dubte a les empreses constructores a fer-ho. 

D’imprevist, un cop s’hagi adjudicat l’obra quan és 

un “claus en mà” no pot haver-n’hi cap. Doncs, jo 

suposo que dins de l’explicativa que es va fer, és a 

dir, nosaltres tenim el preu estimat que se’ns ha 

passat a través també de la propietat delegada que és 

GESPRO, ens han passat aquest import que 

nosaltres és el que ratifiquem. 

Vostè em deia que els preus estaran per sota de 

mercat segons l’informe que nosaltres li vam passar. 

Evidentment els preus, com vostè sap, van 

evolucionant i el mercat cada cop és diferent, -en 

parlàvem fa un moment de l’habitatge i fa uns anys 

els preus dels lloguers de l’habitatge eren molt més 

reduïts, i ara actualment són més cars-, doncs 

haurem de veure el moment... tindrem el preu de 

mercat en el moment en què estigui en ple 

funcionament i operatiu a l’edifici, i serà aquesta 

gestora la que es cuidi de llogar els locals a preu de 

mercat o bé els equipaments tecnològics a preu de 

mercat. 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Més repreguntes... 

Sí, Sr. Majoral. 

El Sr. Josep Majoral: 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Sr. ministre, hi ha una qüestió que se m’escapa. Jo 

trec aquí d’una autorització amb proposta 

d’adjudicació, que vostè em va facilitar també en una 
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demanda d’informació, en la qual queda clar, -i així 

ho diuen els tècnics-, que cal realitzar un prototip de 

la façana amb la finalitat d’acotar l’abast de la pell de 

l’edifici i poder donar garanties davant d’una 

contractació “claus en mà”, -així ho diu el document 

que li acabo de citar. 

Em sorprèn que pugui tenir, -com bé diu el 

document, un preu, malgrat li hagin facilitat els 

tècnics- sense haver, a data d’avui, encara realitzat 

aquest prototip que em consta, que el té in situ (que 

el té aquí a Andorra), fins i tot em consta que ja té la 

llosa de formigó feta, i està a l’espera de poder 

realitzar... de poder muntar diguem aquest prototip. 

Així doncs, pot explicar si tan necessari per les 

garanties del projecte i també per la definició del 

mateix, com pot donar un import de construcció 

sense haver realitzat el ja mencionat prototip? 

I li faig l’última repregunta perquè ja no en faré més, 

aprofito i li’n faig dos: ha valorat vostè la petició feta 

pels comercials d’obrir una parcel·la... d’obrir la 

parcel·la, perdó, deixant una zona d’aparcament 

durant tot aquest termini abans no comencin les 

obres? 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. ministre si vol contestar, si us plau... 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Doncs bé Sr. Majoral, és veritat que el prototip 

mentre anava fent l’exposició pensava, dic: “El Sr. 

conseller no deu tenir coneixement que tenim 

l’estructura aquí”, i després he vist que evidentment 

en tenia coneixement, fins i tot sap que ja està feta la 

llosa de formigó, -que és una cosa bastant recent. 

L’estructura aquesta doncs, es muntarà les properes 

setmanes i estarà ubicada a baix a Santa Coloma en 

un terreny de la propietat de Govern (l’antic 

càmping Riberaygua), i aquí és on els constructors 

podran anar a analitzar totes les especificitats 

tècniques que tindrà aquest edifici. 

El cost estimatiu que se’ns ha donat, per això un 

pressupost, i a més és un estimatiu de costos, és el 

mateix cas que quan un particular es pot arribar a fer 

una casa i l’arquitecte un cop li prepara l’estat 

d’amidaments li fa una estimació dels amidaments 

del que li pot costar, llavors, es demanen varis 

pressupostos i sempre el cost pot variar. Però, això 

passa amb un edifici doncs, normal d’habitatges, i en 

aquest cas encara pot passar més perquè és un edifici 

molt més complex i justament per això volem 

muntar aquesta estructura. 

Pel que vostè fa referència de poder habilitar la 

parcel·la en zona d’aparcament, o fins i tot, li 

comentaré que la Sra. cònsol d’Andorra també ens 

ha manifestat la voluntat de fer-hi algunes activitats 

durant la temporada de Nadal, però vam haver de 

rebutjar aquest oferiment perquè ara, mentre fem 

aquests edificis, és “Leed Or” i “Leed Gold” -és a dir, 

del tema Regenera-, llavors per fer l’enderroc de 

l’edifici tot es fa realment d’una manera molt precisa 

i es necessiten molts separatius per poder posar tot 

això, i la parcel·la justament on hi havia l’antic 

edifici de Bombers és la que ens servirà per fer tota la 

separació de tots aquests elements, és a dir, és una 

part important que hem de tenir mentre fem l’obra i 

mentre fem l’enderroc. 

Gràcies Sra. subsíndica. 

El Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Més repreguntes... 

El Sr. Marc Ballestà: 

Gràcies Sr. ministre. 

Més repreguntes... 

Sr. Majoral, després la Sra. Rosa Gili i la Sra. Sílvia 

Bonet. 

El Sr. Josep Majoral:  (3.40’.10’’) 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Si ho he entès bé Sr. ministre, així com avui o ahir el 

titular eren 39 milions d’euros, el titular de demà, si 

ho he entès bé, pot ser de 39 milions d’euros a 

l’espera del muntatge del prototip, i la xifra final la 

definirem d’aquí un temps? 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Contesta el Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Espero que demà el titular no sigui un altre que el 

cost que jo li he anunciat avui, que és el pressupost 

estimatiu que nosaltres tenim a data d’avui. Penso 

que he intentat fer un exemple gràfic o entenedor de 

quan algú construeix algun tipus d’equipament, 

doncs els pressupostos després que et poden passar 
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les diferents empreses constructores doncs, hi ha 

unes variacions, i en general no s’allunyen molt de 

les previsions pressupostàries que han fet els 

arquitectes. Però fins i tot aquí, a part dels 

arquitectes, nosaltres vam agafar la propietat 

adequada, que és GESPRO, que és la que ens fa 

també aquests càlculs addicionals i ens ratifiquen les 

xifres aquestes del pressupost. 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Rosa Gili per la repregunta. 

La Sra. Rosa Gili: 

Moltes gràcies Sra. subsíndica. 

A veure, jo volia intervenir ara perquè, voldria 

deixar constància el que per a nosaltres és la poca 

seriositat del Govern en relació amb aquesta obra. És 

a dir, vostès porten sis anys donant voltes al voltant 

d’aquest projecte. Estan hipotecant futurs governs, 

perquè ens ha dit que ho començaran a construir el 

2018 i m’imagino que això durarà moltíssim temps, 

és a dir que deixaran això i els propers s’ho trobaran i 

que s’ho gestionin. Nosaltres tenim molts dubtes que 

sigui legítim, bé, legítim sí, però que sigui correcte 

licitar això en aquestes alçades de la legislatura. 

A veure, jo puc entendre els dubtes que vostès han 

tingut, és una inversió milionària, parlem de 

moltíssims diners. I també puc entendre que assumir 

la responsabilitat de la paternitat d’un edifici, ara ho 

deia, que costarà moltíssims diners i que no aporta 

res de nou, doncs, és complicat de... 

La Sra. subsíndica general: 

Sra. Gili, hauria de formular la repregunta. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, Sra. subsíndica, ara acabo. 

Només voldria dir que, a veure, per deixar 

constància d’això, i serveix per introduir la meva 

pregunta, és a dir, vostè, Sr. ministre, ens va dir que 

durant el debat d’orientació política el cap de 

Govern ens explicaria aquest projecte. El cap de 

Govern no va dir gairebé res. 

Al final nosaltres vam fer una proposta de resolució 

per parar el projecte. Vostès, bé, els consellers 

demòcrates ens ho van desestimar. I pocs dies 

després vostès es reuneixen per planificar tot això. 

Bé, amb tot això que estic dient, a mi em permet 

tenir molts dubtes que vostès realment creguessin 

amb aquest projecte, i, per tant, el que li voldria 

demanar és això, és a dir, és real la percepció 

aquesta, que crec que fins i tot em sembla haver-ho 

llegit en premsa, és a dir, vostès han tingut dubtes 

quant a la viabilitat d’aquest projecte i la idoneïtat 

de tirar-lo endavant. 

Moltes gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres:  (3.43’.30’’) 

Gràcies Sra. subsíndica. 

No hem tingut dubtes en relació a aquest projecte. 

El que sí una cosa és no tenir dubtes i l’altra cosa és 

voler fer les coses ben fetes i parametritzar-ho tot 

molt bé, i fent els estudis adients perquè l’edifici sigui 

rentable. L’edifici, nosaltres el que volem que per ell 

mateix sigui rentable, que no suposi cap despesa per 

Andorra Telecom, és veritat que és una inversió, 

però és una inversió que tindrà un retorn sobre els 

30 anys, i això entra una miqueta dins de la política 

de diversificació d’Andorra Telecom. 

Andorra Telecom té un solar allà, a demés es va 

afegir el solar de bombers, que en som conscients, 

però aquí que pot donar un plus a la societat 

Andorra Telecom, la qual està treballant amb tot el 

tema de diversificació vist que tindrem una baixada 

del roaming, que ja fa molt temps que està 

anunciada, que encara no ens ha arribat, però n’hem 

de ser conscients. I aquí justament, estem fent 

política d’anticipació, diversificar, crear oferta al 

país. Creem un edifici emblemàtic. És a dir, és veritat 

que aquests edificis, doncs, és com els edificis que hi 

puguin haver, com el dia que es va fer Caldea, el dia 

que es fan coses emblemàtiques, evidentment, hi ha 

moltes confrontacions, hi ha moltes diferències 

d’opinió. Però al final els que tenen la responsabilitat 

de decidir, han decidit, doncs, que és un edifici que 

s’ha de fer. Vostè diu que hipotequem les properes 

legislatures. No és cert, perquè Andorra Telecom és 

una societat privada, a demés que té els recursos, 

doncs, per fer aquest edifici, i això és el que farem. 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Rosa Gili, una darrera repregunta. 

La Sra. Rosa Gili: 

Moltes gràcies Sra. subsíndica. 
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A veure, nosaltres continuem tenint moltíssims 

dubtes. Vostè ens diu que havien de verificar si era 

rentable, que havien de fer molts més estudis. A 

veure, ara a dia d’avui em sembla que això no ho 

sabem. 

Ens parla de Caldea. Entenc que Caldea és un 

projecte molt diferent. Caldea ofereix una cosa 

diferent a Andorra que no hi és en un altre lloc. 

Aquí, francament, ja fa dies que hi donem voltes i 

que en parlem i no acabo de veure el què. 

La pregunta que li voldria fer és que, és a dir, vostè 

ara ens ha fet aquí un exercici de prudència i de 

rigor. Bé, que nosaltres evidentment compartim que 

les coses s’han de fer amb aquest rigor i amb aquesta 

prudència, però llavors la pregunta que li faig: com 

és que vostès han enderrocat un edifici emblemàtic 

per molta gent, que fins i tot ha comportat 

moltíssimes crítiques de molts ciutadans que no 

volien que s’enderroqués l’edifici en el qual hi havia 

hagut la caserna dels bombers, i és a dir, com és que 

vostès enderroquen un edifici emblemàtic com 

aquest, tenint tants dubtes com tenen? És a dir, això 

no quadra Sr. ministre, expliqui-m’ho si li sembla 

convenient, però que se li digui d’aquesta manera, és 

a dir, si vostès tenen dubtes, no facin res. És a dir, el 

fet que hagin enderrocat i després facin els estudis, 

posa en evidència la seva improvisació. Em sap molt 

greu, però jo crec que és una evidència. 

Per tant, la pregunta és aquesta, com és que van 

enderrocar l’edifici, tenint tants dubtes com ens està 

dient ara? 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Sra. Rosa Gili, crec que estem fora de la pregunta 

inicial. Jo li demanaria al ministre si vol contestar. 

El Sr. Jordi Torres: 

Sí, Sra. subsíndica, moltes gràcies. 

A veure no posem en dubte. A l’última repregunta 

que vostè m’ha fet sí posàvem en dubte la viabilitat, 

jo li he dit rotundament que no, però que justament 

hi havia un retràs perquè havíem analitzat molt 

millor el projecte, perquè penso que aquests 

projectes d’aquesta envergadura són projectes que 

han d’anar madurant, no es fan del dia a l’endemà. 

A data d’avui ens sentim completament preparats i 

completament segurs, doncs, que aquest edifici és un 

edifici que serà rentable, que donarà un plus a 

Andorra Telecom i un plus a Andorra. 

És un edifici que fins i tot, que li diria, sempre dels 

primers plans de negoci sempre ha estat rentable, el 

que passa és que el que estem buscant és maximitzar 

la rendibilitat de l’edifici. Pensem que estem a un 

bon punt. Pensem que no hipotequem, justament... 

potser la situació fàcil, Sra. Gili, hagués estat de 

renunciar al projecte de l’edifici i de no fer-lo i de 

deixar-lo per la propera legislatura. Durant les 

eleccions vostè mateixa sap que nosaltres ens 

trobarem ben immersos amb el que és el desmunt i 

l’enderroc, haurem fet l’enderroc i estarem amb el 

desmunt de l’edifici. 

En som conscients, però entenem que les decisions 

s’han de prendre. Nosaltres hem pres aquesta 

decisió, doncs, per què? Perquè creiem amb el 

projecte. Jo comprenc que no li pugui agradar, però 

per fer aquest edifici era inevitable d’enderrocar els 

dos edificis, que entenc que per molta gent, doncs, 

tenien un valor sentimental i un valor, jo no diria 

patrimonial, però vull dir un valor de l’època de 

l’arquitectura del granit, i ja està, més enllà d’aquí. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Sílvia Bonet i Sr. Carles Naudi després. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Quan ha parlat del contingut de l’edifici ens ha 

comentat que es crearia una societat per gestionar la 

construcció i els continguts. A mi m’agradaria que 

ens parlés una miqueta d’aquesta societat, com s’ha 

creat, qui la gestionarà, qui se n’ocuparà, si hi haurà 

consell d’administració, quins seran els membres, i, 

evidentment, quin cost tindrà aquesta societat i si 

aquest cost està inclòs dintre dels 39 milions? 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Estem fent repreguntes de contingut que ha exposat 

el Sr. ministre, però ens sortim de la pregunta inicial. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Doncs, de totes maneres contestaré igualment. 

Aquesta societat que va aprovar el consell 

d’administració que es faria la creació d’aquesta 

societat, aquesta societat té l’objectiu de tenir uns 

membres. I aquí l’objectiu quin ha estat? L’objectiu 

ha estat que siguin dos unitats de negoci diferents. És 

a dir, un és el que gestiona el Cloud i Andorra 

Telecom es dedica a gestionar les telecomunicacions 
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d’Andorra, perquè això no pugui interferir en el bon 

funcionament d’Andorra Telecom. 

Evidentment, aquesta societat tindrà un consell 

d’administració integrada, perquè serà 100% 

propietat d’Andorra Telecom, integrada, doncs, per 

directius o per membres, o fins i tot, potser, per 

consellers independents que puguin estar amb 

aquesta societat. 

No ha de suposar un cost aquesta societat perquè, 

fins i tot, Andorra Telecom hauria de tenir un gestor 

o unes persones dedicades a desenvolupar el projecte 

i la recerca de continguts, és a dir que el cost final, és 

a dir, la creació d’aquesta societat no suposarà cap 

sobre cost en la construcció de l’edifici. 

Gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Carles Naudi. 

El Sr. Carles Naudi:  (3.50’.22’’) 

Gràcies Sra. subsíndica. 

En relació a la construcció de l’edifici Cloud i com 

ha dit el Sr. Majoral, que no ens hi oposem pas, el 

que volem és que tingui un contingut i que aquest 

sigui rendible per Andorra Telecom. Analitzant les 

pàgines que hem rebut quant al pla de negoci de 

l’edifici Cloud, arribem a una primera conclusió 

escrita per Andorra Telecom, que generarà un flux 

de caixa positiu d’1.100.000 euros l’any. Que això es 

desprèn d’uns ingressos de 2.172.000 euros a l’any i 

unes despeses d’1.213.000 euros l’any. Això et dóna 

un flux de caixa d’1.100.000. Que per fer-ho ràpid, 

dividir 39 milions, si és que no pugen, dóna com 

vostès diuen al pla de negoci, una rendibilitat del 

2,9%, a mi em dóna 2,81, però no parlarem ara de 

decimals. 

Jo voldria que em fes una consideració, i més després 

del que acaba de dir de la societat gestora. En el pla 

de negoci m’ha cridat l’atenció dos aspectes. 

Comptabilitzen com a ingrés l’estalvi de 

manteniment amb 251.000 euros d’Andorra 

Telecom, quan si estem parlant de rendibilitats netes 

no podem quantificar o sumar un ingrés d’un estalvi. 

Estem d’acord, estalviarem 251.000 euros, però no 

podem sumar com un ingrés. És com si vostè em diu 

ara vaig amb cotxe elèctric i estic guanyant 60 euros 

al mes de gasolina. No els està guanyant, se’ls està 

estalviant. 

I en segon lloc, també es comptabilitzen fins a uns 

445.000 euros d’ingressos de lloguer anual per part 

d’Andorra Telecom a l’edifici. 

És a dir, estem sumant dos xifres que pugen una 

quantitat important, que són l’estalvi del 

manteniment de l’edifici 251.000 euros, i uns 

445.000 euros amb dues partides de 195 i 249 del 

lloguer que pagarà Andorra Telecom a l’edifici. 

Des d’un punt de vista patrimonial, ja no podem 

estar parlant d’una rendibilitat o d’un flux de caixa 

d’1.100.000 a l’any i 2,81... 

La Sra. subsíndica general: 

Sr. Naudi, hauríeu de formular la repregunta, si us 

plau. 

El Sr. Carles Naudi: 

L’estava formulant, a l’inici he dit com ho valoren i 

com arriben a aquesta xifra, perquè en realitat tenim 

un flux de caixa net de 340.000 euros a l’any, 344 

per ser exactes, que donen una rendibilitat interna 

del 0,8%. 

Aleshores, li torno a insistir, com arriben vostès al 

2,81 i com és que imputen uns ingressos d’uns 

estalvis i del lloguer que pagarà la pròpia Andorra 

Telecom per tenir aquest rendiment gairebé del 3%, 

que al nostre entendre és irreal? 

Moltes gràcies Sra. subsíndica. 

La Sra. subsíndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres:  (3.52’.57’’) 

Gràcies Sra. subsíndica. 

Sr. Naudi, l’últim pla de negocis que té, penso que 

no és l’últim actualitzat, doncs, perquè l’últim 

actualitzat és el que nosaltres vam aprovar en l’últim 

consell d’administració, que va ser dijous passat, i en 

aquest pla de negocis, fins i tot, la rendibilitat arriba 

al 4%. 

M’agrada molt que vostè em faci aquesta pregunta, 

doncs, perquè també em consta vostè que és 

coneixedor del mercat immobiliari, i bé, quan es fa 

un edifici, fins i tot, encara que l’ocupin empreses de 

la mateixa societat, evidentment, s’hi ha d’imputar 

un lloguer i hi ha d’haver un lloguer que s’ha de 

pagar. 

I aquí és el que fem. És a dir, aquests espais 

d’Andorra Telecom, ara mateix, Andorra Telecom 

ens trobem que estan llogant unes instal·lacions i, 

fins i tot, els edificis o la part que els treballadors que 

Andorra Telecom haurien d’estar unes altres 
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oficines, vindran a llogar les oficines aquí Andorra 

Telecom. 

Per això li hem de donar un valor i hi ha d’haver un 

pagament. És a dir, Andorra Telecom pagarà a 

aquesta societat, doncs, l’import, perquè pel fet que 

hi hagi Andorra Telecom també hi podria haver una 

altra societat que podria estar, per exemple, en els 

despatxos d’aquesta societat. És a dir, nosaltres hem 

fet un pla de negoci seriós, com es fa un pla de 

negoci, doncs, amb una empresa privada. Vostè n’és 

coneixedor, doncs, que no podem cedir aquests 

espais a Andorra Telecom, perquè és Andorra 

Telecom tot i ser la propietària, sense imputar-hi un 

cost. Per això hem fet el pla de negoci d’aquesta 

manera. 

Gràcies Sr. síndic. 

(El Sr. síndic general s’ha reincorporat a la sala) 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies. 

Bé, si no hi ha més preguntes passem a la pregunta 

número 11. 

11- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Ferran Costa 

Marimon, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa als treballs de 

millores del voral i voravia de la CG2, a la 

zona de la Bartra, a la Parròquia d’Encamp. 

Fou registrada amb el número 1060, i s’ha publicat 

en el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ferran Costa. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que el Consell de Ministres va aprovar el 14 de 

desembre de 2016 treballs de millores del voral i 

voravia de la CG2, a la zona de la Bartra de la 

Parròquia d’Encamp. 

Vist que aquests treballs tenien com a finalitat 

endreçar la connexió per a vianants i de ciclistes pel 

voral i voravia del marge dret de la CG2, entre el 

canal de descàrrega de FEDA i el pas de vianants de 

la Bartra. 

Vist que les obres fa setmanes aparentment han 

conclòs però ha quedat un tram de la voravia 

inacabada, impossibilitant la circulació de ciclistes i 

vianants llevat que envaeixin la calçada destinada 

als vehicles. 

Atesos aquests antecedents, es pregunta: 

Quin motiu existeix perquè aquestes obres 

romanguin inacabades a dia d’avui? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per Govern té la paraula el ministre, Sr. Jordi Torres. 

El Sr. Jordi Torres:  (3.55’.47’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Certament, en la sessió del 14 de desembre del 2016 

el Govern va adjudicar a l’empresa LOCUBSA les 

“Millores del voral i voravia de la carretera general 2 

a la zona de la Bartra”, per un import de 239.000 

euros, i un termini d’execució de 4 mesos. 

La finalitat d’aquesta obra, com bé diu, és crear una 

voravia, adaptada per a persones amb mobilitat 

reduïda, i a la vegada aconseguir un voral més segur 

per a la circulació de bicicletes, entre l’enllaç del 

túnel dels Dos Valires i el pas de vianants que 

existeix a la Bartra. D’aquesta manera s’aconseguirà 

un itinerari segur per a vianants, sobre voravies, des 

de l’enllaç dels túnels, com bé he dit, fins al poble 

d’Encamp, i un voral en calçada per on discorre la 

circulació de ciclistes. En una fase posterior 

s’escometrà donar continuïtat a l’itinerari de 

vianants fins al poble d’Escaldes-Engordany, el qual 

ja està realitzat en la major part. 

L’execució de l’obra adjudicada el 14 de desembre, a 

la que es refereix la vostra pregunta, s’ha retardat 

una mica a causa de la complexitat que suposa 

construir una voravia en una zona inestable 

geològicament, com és una tartera. A data d’avui 

l’obra ja està finalitzada en la seva major part. Manca 

únicament un petit tram d’una trentena de metres, 

de propietat privada, que no ha pogut ser construït 

encara perquè el ministeri ha mantingut 

negociacions, durant un interval de temps, amb el 

propietari per tal d’acordar el corresponent conveni 

que permeti dur a terme l’eixampla de la carretera. 

Aquesta mateixa setmana li puc dir que s’ha pogut 

signar, dit conveni. 

A banda d’aquest petit tram d’uns 30 metres, la resta 

de l’obra, que abasta aproximadament uns 300 

metres de carretera, era de titularitat comunal o bé 

ja es disposava dels corresponents convenis per 

ocupar els terrenys afectats per l’obra. Finalment, 

recentment el ministeri ha assolit aquest acord, que 

li he comentat que s’havia signat, de tal manera que 
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molt aviat es reprendran els treballs per construir la 

voravia i el voral esmentat d’un tram de 30 metres. 

Voldria aprofitar, doncs, aquí, també per manifestar 

l’agraïment a la propietat per la seva predisposició 

que ha tingut en firmar aquest conveni. 

Així doncs, en resposta concreta a la seva pregunta 

us informo que no estan finalitzats els treballs i 

aquesta propera setmana es reprendran els treballs. 

Gràcies Sr. síndic 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sr. Torres. No anem bé, i deixi’m emprar 

aquest plural majestàtic per no haver de fer servir la 

tercera persona del singular. 

Vostè per mèrits propis s’està guanyant que li canviïn 

el nom del ministeri a què es digui ministeri de 

desordenament Territorial. No es pot adjudicar una 

obra, no es pot fer una intervenció pública que 

consegüentment té la seva afectació al trànsit, i per 

tant, als ciutadans, i fer-ho sense una previsió i sense 

el que tota lògica diria, tenir-ho tot preparat per 

poder fer una adjudicació i que es completi l’obra. 

Això, Sr. Torres, perdoni que li digui, és un nyap i 

un nyap evident, que salta a la vista, i que a més a 

més que xoca a molts dels conciutadans que cada dia 

anem per aquesta carretera. Perquè a no ser que no 

siguis un vianant intrèpid o un ciclista que hagi 

perdut el seny, t’hi jugues la vida per emprar una 

voravia que no serveix de res, perquè t’has de llançar 

literalment a la calçada i arriscar a què no estiguis 

atropellat per un vehicle. 

Per tant, vostè ha fet una voravia que és un nyap, tal 

qual. Ara per ara és un nyap, digui-li bunyol, digui-li 

pífia, digui-li com li vulgui, però no està bé. 

Llavors, diríem, home és l’única! Doncs, miri, sé que 

estem parlant de 240.000 euros. A vostè potser li pot 

semblar, doncs, una xifra molt poc important. A mi 

no me’n sembla gens una xifra poc important. I a la 

majoria dels ciutadans del nostre país, molts, molts i 

molts d’ells, una xifra de 1.000 euros ja els hi sona 

com astronòmica. 

Per tant, penso que des del rigor, qualsevol persona 

que encapçala un ministeri ha de tenir dues 

premisses al capdavant prioritàries per damunt de 

tot: una és la gestió del diner públic, i que no es 

caigui amb malbarataments constants i l’altra evitar 

les molèsties als conciutadans. I amb la seva llista de 

nyaps, i aquesta és una que és un exemple i prou, 

però en podríem afegir moltes més.  

Estàvem parlant de solars desocupats després de tirar 

edificis, que això genera un malbaratament de 

recursos públics perquè mentrestant anem pagant un 

lloguer per les oficines comercials d’Andorra 

Telecom. Molts diners que es llencen directament 

perquè no es fa una gestió estratègica de les obres 

que s’han de portar a terme, o per exemple rotondes 

que es fan i es desfan. La rotonda de la Comella jo 

diria que és la tercera vegada que ens hi posem a 

actuar en aquesta rotonda de la Comella. Cada 

vegada anem fent nova inversió, i al cap d’uns anys 

com que no ho hem previst o no ho hem fet bé, 

tornem a gastar diner públic, o l’estació d’autobusos. 

A mi em sembla que la setmana passada va arribar 

una carta amb un reguitzell de deficiències des de 

què la coberta no cobreix, des de què la gent es 

mulla, des de què hi ha humitats, des de què la 

pintura salta. Amb la qual cosa, perdoni que li digui, 

un nyap darrera de l’altre. Ministeri de 

desordenament territorial. I jo penso que la lògica 

faria pensar que a l’hora de projectar qualsevol 

intervenció d’obra pública, s’ha de tenir tot controlat 

fins al darrer extrem d’això, de malbaratar diners i de 

fer molèsties als ciutadans. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sembla mentida havent-li dit que s’acabaran les 

obres properament, jo tinc la sort o la desgràcia de 

no tenir un vocabulari tan extens o tan ric com el 

seu. Jo li’n diré nyap del que m’ha dit vostè perquè 

després m’ha dit un bunyol i després ja no recordo 

molt bé tots els temes que m’ha dit. 

Aquí què es va voler facilitar? Ja li hem dit, és una 

zona geològica, molt complexa. Vostè m’està dient 

que 250.000 euros són molt, però jo penso que si 

haguéssim fet el projecte que potser corresponia per 

aquella zona, potser hagués sigut un projecte que 

hagués superat llargament el milió d’euros perquè hi 

havia una estabilització molt important a fer i el que 

sí que hem fet, els que tenim la sort de no tenir 

mobilitat reduïda, en aquell espai en aquesta voravia 

el que s’ha aconseguit és que la gent pugui anar 

segurament des d’Encamp fins a Escaldes, podran 

anar fins i tot amb un cadira de rodes. I això penso 

que és important. I el ciclista tindrà l’amplada 
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suficient per fer això. A part d’aquests trenta metres 

que vostè em manifesta, nosaltres ja programem 

totes les feines, ja intentem programar. Sempre 

surten imprevistos, quan es fa qualsevol obra sempre 

hi ha imprevistos que s’han de pal·liar. Penso que 

aquí els imprevistos han estat tots pal·liats perquè al 

final hem arribat a un acord amb el propietari, que 

fins i tot el propietari mentre nosaltres vam 

començar les obres ja ens va manifestar que no hi 

hauria problema, que a mig termini ells no volien 

quedar com uns propietaris que no ajudarien amb 

aquest projecte i en tot moment ens ho van dir. 

Vostè m’està parlant de ministeri de desordenament. 

Això em sap greu venint de vostè Ferran Costa. Em 

sap greu perquè nosaltres intentem ser molt rigorós 

en tots els projectes, en totes les coses que fem i a 

vegades s’ha de tenir coneixement de causa de què 

impliquen, per què es fan algunes obres i per què 

vénen implicades.  

Vostè m’estava parlant de la rotonda de la Comella. 

Que sàpiga vostè, aquesta rotonda de la Comella es 

fa més gran perquè el diàmetre és més necessari 

perquè s’ha fet un eixample, que l’eixample ve 

derivat de la unitat d’actuació estadi, el qual s’ha 

eixamplat. I és un propietari privat que ho ha 

eixamplat a les seves costes. La viabilitat aquella serà 

més ampla i llavors nosaltres com a Govern teníem 

l’obligació d’adaptar la nostra rotonda al nou traçat 

de la carretera. 

I vostè em diu que té unes premisses molt clares. La 

gestió del diner públic m’ha comentat, jo penso 

que... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Torres: 

Sí, Sr. síndic. 

Jo penso que gestionem el diner públic amb tot el 

rigor possible. Sempre amb els acords d’intervenció i 

amb els informes favorables, i penso que nosaltres 

estem treballant per fer projectes que estiguin ben 

fets però sempre poden sortir alguns imprevistos com 

ha sortit aquest d’aquí Encamp, però ha estat resolt 

aquest imprevist i el seu nyap, que és veritat que té 

una forma estranya però al cap i a la fi és practicable 

i el nyap aquest quedarà solucionat en alguns dies. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sr. conseller. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sr. Torres. 

Anem a pams. Primer de tot, em disculpo 

públicament si l’he pogut molestar amb aquest 

qualificatiu que pensava simplement que era una 

manera d’evidenciar un seguit de deficiències que 

són francament millorables. Per tant, aquesta era 

una mica la incidència que jo volia fer constar i posar 

en relleu en aquest qualificatiu, que ja li dic, retiro i 

si l’ha molestat ja em disculpo a l’avança. 

Dit això, és lloable òbviament aquesta obra que jo 

també li dono tot el suport i quan estigui acabada, i 

estigui ben acabada i no suposi això un risc per la 

vida del vianant o de la persona amb mobilitat 

reduïda, doncs poder anar per on vulgui del país, i si 

és d’entre les Escaldes i Encamp doncs perfecte, ho 

celebro, hi donarem tot el suport. 

Però entendrà que la manera com s’ha fet no la 

trobem del tot correcta. 

Em parlava de la rotonda de la Comella. Ara per 

exemple vostès han fet un edicte públic relacionat 

amb la planta de cogeneració de la Comella. Aquí hi 

haurà d’haver una xarxa de distribució de calor i 

segurament en algun dels circuits que vostès han 

indicat en aquest plec de bases, passen per allà. Clar, 

jo em pregunto: d’aquí a un quant temps tornarem a 

veure més obres en el mateix indret? En això em 

refereixo, en aquesta planificació que ens faria evitar 

malbarataments d’obres i obres i obres, i cada vegada 

doncs anant actuant sobre els mateixos indrets. No 

ho sé, òbviament jo ho desconec, jo li poso en relleu 

perquè ho tingui en compte perquè ens puguem 

estalviar uns calerons tots plegats. Perquè òbviament 

si ens els estalviem, poden estar millor administrats 

en alguna altra banda. 

Faig la pregunta Sr. síndic. 

Justament anem a parlar d’aquesta adjudicació de 

gairebé 240.000 euros, per menys de 15 euros no 

arribàvem als 240.000 euros que ha suposat aquesta 

voravia, i una obra que ara per ara està com 

finalitzada pendent d’aquest conveni que ja acaba de 

signar. 

Aquest pagament ja s’ha fet? I si ja s’ha fet, ara ens 

costarà més diners fer aquest trosset d’aquests trenta 

metres que falten? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 
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El Sr. Jordi Torres: 

Gràcies Sr. síndic. 

No, el pressupost dels 240.000 euros i escaig o 

menys, amb aquests ja estaven previstos la part 

aquesta. És a dir que no hi ha motiu perquè hi hagi 

d’haver un increment pressupostari, perquè quan es 

va fer el projecte es va comptar amb la totalitat del 

tram. 

Li accepto voluntari les disculpes de desordenament, 

que això sí que podria fer titular demà. El ministeri 

de desordenament, el Sr. Ferran Costa ens parla de 

desordenament, però bé a part d’això, tampoc no li 

tinc en compte, no es preocupi. 

Vostè em parlava de la planificació. Només li donaré 

un exemple perquè realment en favor de tots els 

tècnics, de tota la gent que treballa al Ministeri 

d’Ordenament Territorial que encapçalo, que felicito 

per la feina d’anticipació  i per la feina de 

planificació que fan. Evidentment quan hi ha molts 

projectes sempre n’hi ha alguns que no es poden 

planificar o no et surten de la manera que tu tens 

planificada. 

Pel que fa al tema de les escoles per exemple, que 

tenim uns temps de marge molt petits des de què 

aprovem el pressupost, que fem projectes de les 

escoles, poder adjudicar les obres perquè es faci 

durant l’estiu, que és l’estiu quan hi ha les vacances 

escolars i que estigui acabat al setembre quan els 

nens entren al col·legi, no em digui vostè que això 

no és intentar planificar. Intentem planificar al 

màxim les operacions i les obres que nosaltres fem 

des d’ordenament. 

EL Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Jordi Torres: 

Sí, Sr. síndic. 

...i sempre dins de l’objectiu d’anar millorant i 

sobretot amb els recursos que tenim. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Ferran Costa: 

Una darrera repregunta, potser una valoració. 

Em crec tot el que vostè em diu, no podria ser d’una 

altra manera i també aquesta coincidència en l’espai 

temps en què la signatura d’aquest conveni que 

estava pendent i per això tenim una vorera que és un 

nyap avui en dia, doncs s’ha pogut resoldre aquesta 

setmana. Convindrà amb mi que potser haurem de 

tenir en compte els poders sobrenaturals dels 

companys del Grup Parlamentari Liberal i jo mateix 

perquè ha passat ja més d’una vegada que per pura 

coincidència hi ha una causa efecte, que ja li dic, jo 

confio amb el que vostè em diu però això passa, però 

ho haurem potser de tenir en compte. Ja li dic potser 

no és una repregunta sinó una consideració final. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

No sé si voleu dir alguna cosa Sr. ministre... 

El Sr. Jordi Torres: 

I tant que sí.  

Agraeixo molt al Sr. Costa d’haver-me fet la 

pregunta. El pròxim cop que tingui un problema, li 

trucaré que em faci una pregunta per veure si ho 

podem arreglar abans. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passem a la següent pregunta, és la numero dotze 

de les preguntes presentades. 

12- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jordi Gallardo 

Fernàndez, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a l’Agència 

Europea del Medicament. 

Fou registrada amb el número 1061 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017 del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Gallardo. 

Teniu la paraula. 

El Sr-Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que durant la visita a Andorra de la Ministra de 

Salut del Govern Espanyol el mes d’agost d’enguany, 

el M. I. Ministre de Sanitat, Sr. Carles Àlvarez 

Marfany va manifestar públicament que Andorra 
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donaria suport a la candidatura de Barcelona  per 

acollir l’Agència Europea del Medicament. 

Atès l’exposat es demana: 

Pot informar el Govern quins han estat els criteris 

que ha valorat per donar suport a la candidatura de 

Barcelona com a futura seu de l’Agència Europea del 

Medicament? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre, Sr. 

Carles Àlvarez. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, primerament val a dir que Andorra, no sent 

membre de la Unió Europea, no participa en el 

procés de selecció i, per tant, no pot donar cap 

suport efectiu a cap candidatura. 

La visita del passat primer d’agost de la ministra 

espanyola de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat va 

coincidir amb la notícia de què Barcelona seria una 

de les dinou finalistes per acollir l’Agència Europea 

del Medicament. 

Com a ministre de Salut li vaig reconèixer que està a 

prop de la seu de l’Agència Europea del Medicament 

l’organisme que avalua, autoritza i supervisa l’efecte 

dels medicaments que es consumeixen en l’àmbit 

europeu, podria ser molt positiu per Andorra. 

Tal com és sabut, i així també ens ho va recordar la 

ministra espanyola, l’Agència farà que la ciutat on 

s’instal·li esdevingui referència mundial en el món 

dels medicaments. 

També comporta que en la ciutat on s’instal·li 

aquesta agència farà que sigui una font de riquesa pel 

sector farmacèutic, biomèdic i biotecnològic i en 

general per tota la indústria sanitària i esdevingui un 

imant per a la inversió estrangera i, per tant, la 

creació de llocs de treball. Per altra banda, també 

contribuirà a dinamitzar la investigació, la innovació 

en els hospitals i en les universitats factor que, entre 

altres, beneficiaran els resultats dels ciutadans 

facilitant l’accés a nous processos i teràpies 

avançades. 

En espera que l’Agència Europea del Medicament 

pugui atraure 1.600 empreses vinculades a l’àmbit 

del medicament, la seva distribució i la seva 

avaluació, així doncs, és una gran oportunitat per les 

empreses per convertir-se en proveïdors de l’agència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic i gràcies també al Sr. ministre. 

La cursa per optar a l’Agència Europea del 

Medicament, com vostè deia, doncs ha rebut dinou 

candidatures que juntament amb Barcelona 

intentaran rellevar a Londres com a seu d’aquest 

organisme. Vostè ho comentava ara que Andorra es 

pot beneficiar indirectament en positiu si aquest 

organisme recau sobre la candidatura de Barcelona. 

Entenc, com ha dit, que és aquest el principal suport, 

o motiu de suport, moral del que vostè ha explicat... 

-bé, afegeixo jo el de “moral”, no ho ha dit vostè 

però, entenc que si Andorra no és membre de la 

Unió Europea i, per tant, no pot formar part de 

l’Agència Europea del Medicament i tampoc estem a 

dins de l’espai econòmic europeu, que hi ha països 

que sí que estan, i per tant formen part- el nostre 

suport es limita a un suport, si em permet, moral. 

Amb tot, deixi que li digui que des del meu punt de 

vista i tenint en compte que entre les ciutats que 

estan competint amb Barcelona també es troba la 

ciutat francesa de Lille, crec que fer públic el 

recolzament d’Andorra trenca l’equilibri 

institucional que sempre hem de vetllar de tenir en 

casos com aquest. 

Entendria el suport incondicional a Barcelona, si cap 

ciutat francesa postulés per acollir aquest organisme. 

A partir del moment en què competeixin una ciutat 

espanyola i una francesa, el nostre Govern hauria de 

mantenir-se neutral o recolzar totes dues ciutats. Els 

forts llaços històrics institucionals els tenim amb tots 

dos països sempre que Andorra necessita, o ha 

necessitat, el suport francès ja sigui amb organismes 

internacionals o per temes interns l’hem tingut i 

penso que aquest equilibri l’hem de mantenir i crec 

que manifestant, en aquest cas, com va manifestar 

vostè el suport del Govern a la candidatura de 

Barcelona i no afegir també la ciutat de Lille, crec 

que aquest equilibri el vam trencar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Bé, evidentment ens alegrarem de què Lille, o també 

d’altres ciutats com pot ser Oporto, ciutats de països 

veïns i amics, puguin tenir aquesta agència però, el 

que és evident és que si l’agència s’instal·la a 200 km 

del Principat d’Andorra pot comportar oportunitats 

per Andorra. Però és veritat que es desenvolupin 

empreses andorranes que podrien ser futures 

proveïdores de l’agència apostant per un camp en 

ampli coneixement que és la biomedicina; 

possibilitat que les indústries de les farmacèutiques 

d’arreu del món principalment en l’àmbit de les 

cèl·lules, teixits i teràpies avançades escollissin 

instal·lar-se a Andorra per proximitat en la seu de 

l’agència; i en això estem treballant també en el 

futur projecte de llei de cèl·lules, òrgans i teixits que 

pot ajudar a desenvolupar aquests camps, també 

ajudaria a desenvolupar assajos clínics i investigació 

al país dels quals es podrien beneficiar els nostres 

pacients; i finalment, els professionals andorrans es 

podrien beneficiar de llocs de treball que es crearien. 

El Govern d’Andorra sempre ha mirat cap els seus 

dos estats veïns amb els mateixos ulls, com no pot ser 

d’altra manera, però és evident que una oportunitat 

com aquesta que pot portar un desenvolupament a 

Andorra, un teixit empresarial en un sector amb 

potencial com el biomèdic i tots els beneficis que 

això comporta, estan afavorits per la proximitat 

raonable de la ubicació de la seu de l’Agència 

Europea del Medicament, el més pròxim al nostre 

país. 

De totes formes ho torno a dir, ens alegrarem tant si 

és aquí com si és en un altre lloc. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Passo a fer-li la primera de les preguntes. Entenc els 

motius, repeteixo Sr. ministre, entenc que 

segurament la proximitat és l’element clau perquè 

vostè manifestés públicament que hi havia aquest 

suport moral per part de l’Estat andorrà o del Govern 

andorrà cap a la candidatura de Barcelona però, 

permeti’m que li digui que tot i que ho entenc, crec 

que al no tractar-se més enllà que un suport moral 

hagués estat i hagués quedat molt elegant també 

manifestant que el Govern d’Andorra recolzava totes 

dues ciutats pels llaços històrics que ens uneixen 

amb tots dos països. 

En tot cas, li demanaria si aquests mateixos 

arguments que ara em manifestava que justifiquen 

aquest suport a Barcelona en detriment de Lille, els 

ha fet arribar d’alguna manera o els ha explicat prop 

del Govern francès, mitjançant una carta o algun 

tipus de comunicació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, no em consta aquesta carta. El que sí que diré és 

que amb converses amb l’ambaixadora sí que és 

veritat que va quedar sorpresa pels titulars. 

Evidentment tampoc entenia el perquè? Com 

tothom sap Andorra no forma part d’aquest grup de 

la Unió Europea que pugui decidir amb això, i 

evidentment tot això doncs podria quedar en un cert 

malentès o en una des contextualització d’uns 

titulars de premsa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, potser en un futur si Andorra assoleix un Acord 

d’associació podrem formar, potser, part d’aquesta 

Agència Europea del Medicament i sortir beneficiats 

també de poder participar en organismes d’aquestes 

característiques. 

Entenc però, que a banda d’assolir un acord 

d’associació amb la Unió Europea, caldria complir 

també un altre requisit, entenc jo -potser m’equivoco 

i per això li faig la pregunta i vostè em corregirà si no 

és així-, caldria crear una Agència Nacional del 

Medicament o un organisme similar en el cas 

d’Andorra, però abans de tot caldria, en tot cas, 

desenvolupar la Llei del medicament, una llei que 

vostè va anunciar que a finals del 2016 estaria a 

tràmit parlamentari i que, a més a més, portaven en 

el seu programa electoral, per tant, ja no em limito al 

2016. 

La pregunta és: si pensa el Govern presentar la Llei 

del medicament abans d’esgotar la legislatura? 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Penso que estem fora de l’àmbit de la pregunta, però 

Sr. ministre si voleu dir alguna cosa. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, no hi ha cap problema en contestar aquesta 

pregunta. 

Evidentment la Llei del medicament és una 

assignatura pendent del Ministeri de Salut des de fa 

molts anys. Si tot va bé, espero poder-la entrar a 

tràmit parlamentari l’any que ve. Aquest any tenim 

previstes dos lleis per entrar, que intentarem entrar, 

que són la Llei de teràpies avançades, òrgans i teixits 

que aquesta també té certa repercussió de cara al 

desenvolupament de certs laboratoris farmacèutics. I 

després, com no, la Llei de reproducció assistida. 

De cara a l’any que ve tenim previstes dos lleis més: 

una és aquesta, la Llei del medicament, i l’altra és la 

Llei que regula totes les professions sanitàries. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Bé no hi ha més repreguntes, per tant, passem a la 

pregunta número 13. 

13- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Judith Pallarés 

Cortés, consellera general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a la titulació per 

als informadors turístics i guies turístics que 

oferirà el Govern. 

Fou registrada amb el número 1062 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Judith Pallarés. Teniu la 

paraula. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sr. síndic. 

El cap de Govern ens va informar en el darrer debat 

d’orientació política que “els ministeris de Turisme, 

d’Educació i Cultura estan treballant conjuntament per 

oferir, a partir de l’any vinent i en el marc de la 

Formació Professional, formacions específiques per al 

personal que tracta directament amb els clients”. 

Per això demano si pot el Govern informar quin 

contingut tindrà la titulació que es vol oferir? I, 

quina és la diferència formativa i de titulació que es 

vol donar als informadors turístics i els guies 

turístics? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre Sr. Eric 

Jover. 

El Sr. Eric Jover: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Si a la Sra. consellera li sembla bé, respondré 

conjuntament a les seves dos preguntes. 

Fins el moment existeix una formació de guies 

culturals que des del 1993 el ministeri encarregat de 

la Cultura ha organitzat amb 24 edicions. 

Aquesta formació amb una càrrega lectiva de 40 

hores desenvolupa coneixements bàsics sobre la 

història i el patrimoni cultural d’Andorra. Aquesta 

formació, tot i haver-se mostrat molt útil, era 

insuficient per garantir la correcta atenció als turistes 

que ens visiten. I de fet, la pròpia associació de guies 

turístics d’Andorra porta temps reclamant, entre 

d’altres, una oferta formativa més àmplia que reguli 

la professió i que lluiti contra l’intrusisme. 

Fa poques setmanes el govern, de manera 

transversal, va presentar una primera iniciativa que 

va en la línia d’enfortir la formació turística del país. 

S’ha creat la formació d’informador turístic que ve a 

ampliar la formació de guia cultural ja existent, fins a 

un total de 70 hores lectives, i que incorporant-hi 

continguts associats a l’oferta turística del país i a les 

bones pràctiques professionals que hi estan 

associades. 

També m’agradaria destacar que la formació inclourà 

un mòdul relacionat amb el patrimoni natural que, 

de ben segur, estareu d’acord amb mi que cal posar 

en valor de cara als visitants.  (4.20’.58’’) 

L’objectiu és fer dos primeres proves pilot d’aquesta 

formació, una aquest mateix mes de novembre i la 

segona al maig, juny de l’any vinent. M’agradaria 

destacar que hem inclòs en la pròpia formació 

l’associació de guies turístics d’Andorra a fi de 

potenciar la qualitat d’aquesta mateixa formació. 

També tornar a destacar que aquesta formació era 

una reivindicació històrica d’aquesta associació. 
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Després d’aquestes proves, si escau, ajustarem la 

formació, i el nostre objectiu seria de cara a la tardor 

2018, plasmar per decret el certificat d’informador 

turístic amb els seus corresponents continguts. 

Aquest és un pas necessari per poder exigir aquesta 

formació per als professionals que treballen al país. 

En aquest punt és important que si comencem a 

regular la professió, utilitzem els referents externs i 

en aquest sentit, un guia turístic es correspondria als 

països del nostre voltant en una formació 

d’ensenyament superior. I així, doncs, no pot ser 

comparable i cal, doncs, no generar confusions amb 

les denominacions de la formació que ara ofertarem, 

que és tan sols de 70 hores. De totes maneres, 

aquesta formació que creem, no vindrà per si sola a 

omplir les necessitats associades amb la formació de 

turisme al nostre país. I en aquest sentit, és veritat 

que també estem treballant per, en una segona fase, 

poder desenvolupar aquesta formació pròpiament 

dita de guia turístic. 

En la mateixa línia creiem que hem  d’establir un 

conjunt de titulacions que omplin aquestes 

necessitats. Així, per exemple, m’agradaria destacar 

el postgrau de turisme de muntanya que està 

elaborant la Universitat d’Andorra conjuntament 

amb la Fundació Themis. I que si té èxit, es podria 

consolidar en una formació reglada. 

En el marc de la formació professional, cal comentar 

que estem estudiant arran d’una iniciativa privada, la 

possibilitat de crear el Diploma Professional Avançat 

en Animació Sociocultural i Turística. Aquests 

diplomes vindrien a complementar les titulacions 

que s’ofereixen en l’àmbit públic del diploma 

d’ensenyament professional i del batxillerat 

professional en activitats físiques, esportives i de 

lleure, o altres formacions privades com la impulsada 

pel centre VATEL Andorra en l’àmbit de l’hoteleria. 

També hem de mencionar les titulacions en el 

sistema educatiu francès associades al BacPro 

Commerce, Service restauration ou cuisine. 

Finalment en el marc del pla estratègic del turisme 

de compres, hi ha una demanda del sector per crear 

formacions específiques associades amb el comerç. 

L’objectiu és seguir treballant conjuntament amb ells 

i amb la Cambra de Comerç per detectar les 

necessitats que encara manca per cobrir i establir 

quines tipologies de formació podrien ser les més 

adequades per donar-hi resposta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la rèplica, Sra. consellera. 

La Sra. Judith Pallarés:  (4.23’.22’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sr. ministre també per la seva resposta. És 

cert que a Andorra tenim actualment diferents tipus 

de servei de guies, ja siguin els guies de muntanya, 

els guies de Patrimoni Cultural, que és veritat dels 

que directament depenen de Govern i que veiem 

aquí mateix a Casa de la Vall, o per exemple els 

guies turístics i culturals, als quals m’hi referiré amb 

més amplitud, que és l’Associació de guies turístics 

d’Andorra que durant tot aquest temps ha estat 

reclamant tot això. 

De fet, és cert que fa molt temps que es demana 

aquesta formació que se’ls hi doti d’un 

reconeixement oficial de la seva professió al 

principat. Una de les raons bàsiques és la lluita 

contra l’intrusisme i la formació reglada, és una de 

les peticions originàries d’aquests guies. De fet va ser 

la raó primera de la creació de l’Associació ja fa més 

de 15 anys. L’acreditació que és una identificació 

que ara en podran gaudir, que són petits badges que 

la mateixa associació ha gestionat treballant amb el 

Govern, és veritat que els ha ajudat. S’ha de dir 

principalment, que això es va aconseguir, -el Sr. Pere 

López estarà content- fent referència al seguiment 

que va fer el ministre de Cultura, Comerç i Indústria, 

Sr. Claude Benet en el seu moment, que es va 

interessar molt en poder posar en valor la feina que 

en aquell moment estaven fent els guies turístics, 

que en definitiva són aquells que pugen en aquests 

autobusos que arriben contínuament durant 

setmanes i que els acompanyen i que els hi donen 

tota la informació del país, i els acompanyen arreu.  

(4.24’.50’’) 

Aquest petit badge, es feia, doncs, era necessari 

perquè ja es feia estrany als turistes rebre l’autobús o 

quan els rebien als hotels un guia que formalment no 

estava identificat, i no ho trobaven gaire habitual. I 

també, perquè, ha estat una eina imprescindible per 

començar a lluitar contra aquest intrusisme que 

contínuament que ells manifesten que succeeix en 

aquest sector, ja que com a mínim es poden 

diferenciar d’aquests guies que arriben al país i que 

no estan acreditats. 

És evident que la formació és imprescindible per 

garantir que la informació que es dóna sigui acurada 

i sigui necessària. La formació de les 40 hores als 

guies culturals que sempre s’havia ofert, doncs, ells 

mateixos reconeixien que no eren suficients, 

sobretot, doncs, per gent que al final es quedava al 

nostre principat i també volia fer de guia i no tenien 

com acreditar la informació que estaven donant. 

Amb aquesta formació s’ha d’aconseguir aquest 

reconeixement més oficial, com a via que acrediti i 
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professionalitzi aquest sector i que també els ajudi a 

fer créixer. 

El que lamentem és que en un Govern on des de la 

seva primera legislatura va ficar molts esforços i va 

doblar el pressupost en turisme i va tenir tant 

interès, doncs, hagi trigat tant en poder atendre 

aquesta qüestió, tenint en compte la importància del 

turisme al nostre país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Eric Jover: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sempre agradaria tenir ritmes més ràpids. Jo crec que 

el que és important és avançar, avançar en la bona 

direcció, i és veritat que transversalment, tant amb la 

ministre de Cultura com el ministre Camp, doncs, 

hem decidit de fer aquests passos i estarem al 

damunt perquè els ritmes s’accelerin tot el possible. 

Crec que també les coses s’han de fer amb un cert 

ordre i que ara hi ha hagut un treball de fons que 

segurament ha fet poc soroll, però d’endreçar una 

miqueta o de repensar, sobretot, des del Ministeri de 

Turisme i també del Ministeri d’Educació, 

exactament aquests nivells de formació diferents que 

podien haver-hi en el sector del turisme, i acabar de 

decidir com nosaltres volíem avançar en aquesta 

línia. 

També és important veure que el diploma 

d’informador turístic, ara amb el certificat 

d’informador turístic, ara estem iniciant la formació 

que començarem al novembre, és un pas, però també 

som conscients que primer haurem de ser crítics amb 

aquesta pròpia formació, i per això hem integrat dins 

el propi equip de formadors l’associació de guies 

turístics del país. I que serem crítics i la re 

formularem el que faci falta. 

I de cara a la tardor de l’any que ve, jo crec que això 

també és un punt important, sí que volem establir un 

decret, perquè aquesta formalització a través d’un 

decret ens permetrà, doncs, lluitar de manera més 

eficaç contra l’intrusisme i, també, deixar clar quines 

són les competències d’aquests informadors turístics. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per complementar la informació, el Sr. Francesc 

Camp. 

El Sr. Francesc Camp:  (4.27’.53’’) 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Només puntualitzar sobre l’intrusisme, perquè sí que 

és cert que sempre en qualsevol sector d’activitat 

d’aquí a Andorra se’n parla i sempre hi ha la sensació 

que en qualsevol sector hi ha intrusos que estan fent 

la feina que no haurien de fer. I és normal, perquè 

pot passar. 

Només dir que hi ha un servei d’atenció contra 

l’intrusisme, que també es va crear, si no recordo 

malament, en l’època del govern socialdemòcrata. 

Llavors és un servei que ha anat, evidentment, 

atenent totes les denúncies, i que ha anat baixant 

aquest tipus de denúncies, segurament perquè, 

justament se sap que hi ha un servei que es dedica a 

això i hi ha menys ganes de fer aquest tipus de feines 

sense estar declarades. 

Pel que fa a l’any passat hi va haver en total 16 

expedients oberts, 11 empreses d’aquí al país que 

feien intrusisme i 5 a fora. I en cap cas hi va haver 

una denúncia i un expedient obert en aquest tipus de 

tipologies de guies que estem parlant avui. 

També és veritat que de vegades costa denunciar. 

Nosaltres sempre que parlem amb l’associació que 

ens posen de manifest aquesta problemàtica els 

animem a trucar, és un servei obert 24 hores sobre 

24, 7 dies sobre 7, amb un telèfon anònim. I que en 

aquest cas com en altres sectors, si realment 

detecten aquestes incidències que ens truquin. 

Nosaltres actuarem ràpidament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per les repreguntes, Sra. consellera. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sr. síndic. 

En relació a aquest decret, i el que s’ha dit que 

comentàvem sobre l’intrusisme en aquest sector, el 

decret és en relació a la formació, vull dir quan 

aquests informadors turístics o tots els guies vulguin 

fer aquesta formació i tinguin aquesta acreditació 

després de fer la formació, el decret obligarà a què 

tots els guies del país, o com a mínim s’hi obligarà 

directament a què aquells que exerceixen aquesta 

professió tinguin aquesta formació i vagin acreditats? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Eric Jover: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

La voluntat és aquesta. El que passa és que ho 

haurem d’establir en un termini. Nosaltres pensem 

que segurament hi haurà un pas intermedi que serà 

sobretot pel que fa a la contractació pública. I vostè 

sap que sovint el propi Govern o els comuns 

contracten aquest tipus de persones que 

preferentment és fàcil les persones que tinguin 

aquest certificat. Però la voluntat és anar cap a una 

obligatorietat. Evidentment això no ho podem fer 

fins que no tinguem uns continguts i unes 

competències estabilitzades. Llavors pensem que 

aquest any, aquestes dues proves pilots que farem 

conjuntament amb l’associació seran molt 

importants i podran avançar cap aquesta línia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera. 

La Sra. Judith Pallarés: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies també Sr. ministre. 

Jo diria que també la mateixa associació està molt 

contenta de la feina que ara mateix per fi s’ha 

aconseguit plasmar i treballar conjuntament amb el 

Govern. Sense dubte totes les diferenciacions de 

l’informador, del guia, i arribar a poder tenir un grau, 

penso que també és una opció formativa dins del país 

que també pot donar una sortida professional per a 

altres joves que es vulguin dedicar a aquest sector i 

que puguin donar suport. Per tant, és segurament 

molt més ampli del que ells mateixos en un principi 

havien demanat o segurament esperaven, i penso 

que ells estan contents i penso que és bo encara que 

s’hagi pres el seu temps, que hagi trigat tant. 

Voldria afegir una última pregunta. Quin cost 

tindran aquests cursos si és que en tenen idea? Vull 

dir els mateixos informadors i l’associació de guies 

treballarà o podrà participar en el que sigui la idea 

del cost que tindrà el curs formatiu? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Eric Jover: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

No tinc la informació aquí, li farem arribar. La 

voluntat evidentment és que sobretot aquesta opció 

no pugui ser una limitació perquè la gent d’aquí al 

país es pugui formar en aquesta línia. Llavors vostè 

sap que la formació que oferim tant ocupacional com 

professional molt sovint fins i tot és gratuïta. Llavors 

no sé si amb aquesta formació arribarem fins a aquest 

extrem, si la informació la tenim definida des del 

propi ministeri li farem arribar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, passaríem a la següent pregunta, pregunta 

catorzena. 

14- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Ferran Costa 

Marimon, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa a les obres 

efectuades davant de l’Església de Santa 

Coloma. 

Fou registrada amb el número 1063 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017 del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ferran Costa. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que s’estan portant a terme les obres per a la 

realització de la projecció “Mapping” d’un projecte 

audiovisual per reconstruir l’absis i el frontal de 

l’església de Santa Coloma, dirigides pel 

Departament de Patrimoni Cultural. 

Vist que aquestes obres han requerit l’obertura d’una 

rasa paral·lela a un dels murs frontals que estableixen 

el perímetre de l’església. 

Vist que en l’execució d’aquests treballs s’han trobat 

restes humanes corresponents a tombes de l’antic 

cementiri. 

Atesos aquests antecedents, es pregunta: 

Quines estudis tècnics avalaven aquestes obres a 

l’entorn de l’església de Santa Coloma? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula la ministra, Sra. Olga Gelabert. 

La Sra. Olga Gelabert: 

Gràcies Sr. síndic. 

Cal primer abans de respondre a la vostra pregunta 

compartir amb vosaltres una consideració prèvia. La 

importància que el Departament de Patrimoni 

Cultural ha donat i dóna a les intervencions que fa a 

Santa Coloma perquè puguem situar en un context 

adequat l’obertura de la rasa sense dramatitzar 

aquesta acció en accés. 

El ministeri va convocar el mes d’abril passat un 

concurs internacional per a l’adjudicació d’un vídeo 

mapping a l’església de Santa Coloma. 

L’adjudicatària del projecte va ser la UTE Burzon 

Comenge i Playmodes, autors del mapping de Santa 

Maria de Taüll. 

Paral·lelament en la sessió del mateix mes d’abril del 

consell assessor del patrimoni es va informar d’aquest 

projecte.  

Arran de les successives reunions entre tècnics, 

direcció i l’empresa es va redactar l’informe de 

Patrimoni Cultural de 4 d’agost en què s’especifiquen 

les necessitats per a la implementació del vídeo 

mapping, entre les quals la rasa per subministrar el 

cablejat elèctric i telefònic. 

El dia 7 d’agost es van iniciar els treballs de la rasa de 

prospecció per tal que tant les empreses FEDA i 

Andorra Telecom com l’empresa d’enginyeria 

ATESISA valoressin la viabilitat de passar-hi el 

cablejat. Aquesta prospecció es va fer en presència 

dels tècnics arqueòlegs del Departament de 

Patrimoni, els quals van elaborar un informe detallat 

de la intervenció. 

A partir de la intervenció del 7 d’agost, s’han 

descobert quatre individus que seran objecte 

d’excavació arqueològica properament per part 

d’una empresa especialitzada del país RegirarRocs, 

que elaborarà al seu torn també un altre informe 

sobre la seva actuació. 

Sobre l’actuació concreta de la rasa, en el primer 

informe els tècnics van valorar, hi havia dos opcions 

definitivament. Van valorar fer la rasa a l’interior del 

clos del cementiri situat al sud de l’església, 

aprofitant l’escomesa que hi ha a la plaça, i també 

fer-la a l’altra banda contrària des del pàrquing i 

arribant fins a l’absis. 

Finalment es va optar per la primera opció per 

considerar-la més viable perquè la segona afectava a 

terreny privat i era més invasiva. 

La tercera opció que seria fer-ho via aèria no figura 

en l’informe perquè ja no està prevista que pugui 

estar implementada en cap proximitat de cap pic. 

I com no podia ser d’una altra manera, l’arxipreste 

de les Valls, Mossèn Sàrries i el delegat de 

l’Arquebisbe, Mossèn Mauri han estat informats 

puntualment de totes les informacions. 

Cal dir que hem comptat en tot moment amb el seu 

suport més fervent. 

El Comú d’Andorra la Vella també va donar el 

vistiplau previ en la intervenció de l’obertura de la 

rasa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller teniu la paraula. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sra. Gelabert per les explicacions. 

Òbviament sense poder valorar el contingut 

d’aquests informes que vostè diu que òbviament 

estaven expedits i contemplats. Partint ja del sentit 

comú, si hom pretén obrir una rasa en un antic 

cementiri, de tothom és sabut que hi havia un 

cementiri probablement sabrem que hi trobarem 

restes humanes, com evidentment va acabar passant. 

Em vull referir a tot l’episodi com pot ser un episodi 

en què no s’ha explicat prou bé a la ciutadania quan 

passen coses d’aquesta mena i que la reacció que es 

demana no és potser la pertinent. Jo no sé si ha estat 

fruit de la precipitació. No ho sé, ho desconec, el que 

passa és que els indicis fan pensar que potser sí que 

és d’aquesta manera. El panell informatiu d’aquestes 

obres era un panell informatiu que el Govern 

d’Andorra fa posar en el constructor i era un cartell 

que estava en blanc, sense data d’inici, sense data de 

final, sense el nom de l’empresa adjudicatària. S’obra 

la rasa, surt a la llum que hi ha unes despulles 

humanes. Hi ha gent que s’ha sensibilitzat per aquest 

tema, això és així i tampoc hi ha una resposta a 

aquests fets de part del Govern prou ràpida. En el 

primer moment sembla que hi ha certes declaracions 

des del Comú d’Andorra la Vella però una mica el 

que diríem col·loquialment “traient pilotes fora” i 

arriba una explicació governamental tard i 

malament. 

És potser tot l’episodi amb tots els indicis que 

l’envolten que denoten certa provisionalitat o certa 

pressa a l’hora de fer les coses i no pas responent a 



Sessió ordinària del dia 28 de setembre del 2017 Núm. 18/2017 Diari Oficial del Consell General 

71 

uns patrons molt protocol·litzats que són els que han 

de garantir aquesta mena de votacions. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert: 

Gràcies Sr. síndic. 

És cert que en els panells indicatius no marcava la 

data d’iniciació i de finalització perquè realment no 

sabíem què podríem arribar a trobar-nos, tot i ser un 

cementiri, teníem quasi tota probabilitat que hi 

havia ossos, no sabíem fins a quin punt quina 

importància tindrien. Si són moderns o en aquest cas 

com ha estat, tenen tot l’aspecte de ser medievals. I 

ha sigut a partir d’aquí que hem demanat els 

informes pertinents al consell assessor del patrimoni 

perquè donin el vistiplau per fer l’excavació que és la 

que començarem properament. 

Potser sí que haguéssim hagut d’avisar més a la 

població. El cert és que sí que ens vam posar en 

contacte amb mossèn Sàrries i mossèn Mauri que 

serien els que creiem que potser ens donarien més 

informació si calia anar més enllà o no de poder 

parlar amb el poble o la ciutadania, que poguessin 

tenir els seus antecedents enterrats en aquell espai. 

La veritat és que ells no ens van fer cap mena 

d’apreciació en aquest fet i per això vam tirar 

endavant. Ja dic, sempre la prospecció, en cap cas va 

ser una excavació inicial, va ser una prospecció de 

quaranta centímetres per veure si realment es podria 

passar el cablejat en aquell moment. 

Les obres de fet, ara ja sabem que tindran una 

durada aproximada de dos mesos. Tres setmanes per 

tenir tots els informes tècnics, tant d’Andorra 

Telecom com de FEDA i durant un mes es passaran 

tots els cables per poder iniciar les obres del 

mapping. 

El que sí que em sorprèn és que hi ha hagut, no 

sabria si dir demagògia sobre aquesta rasa. El que em 

sorprèn és que la població de Santa Coloma no s’hagi 

queixat per exemple, -que jo crec que una cosa més 

perillosa-, que ha sigut el fet de penjar les banderoles 

al campanar. I aquí ningú se n’ha fet ressò. Veiem 

totes les portades dels diaris en el moment en què va 

sortir l’església de Santa Coloma i aquesta rasa, i 

molt més perillós era poder penjar les banderoles en 

un campanar que tots sabem únic romànic rodó i 

que ningú va posar en qüestió si era perillós o no 

penjar les banderoles. Però bé també és una cosa que 

deixo aquí palès perquè tothom sàpiga la 

importància del nostre patrimoni. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sra. Gelabert. 

Li he d’admetre que desconec aquest episodi de les 

banderoles, per tant no li puc fer cap apreciació al 

respecte i també li he de ser molt honest dient-li que 

no vull en cap moment ni fer demagògia, ni entrar 

en polèmica amb un tema que per algunes persones 

pot ser sensible i, per tant, jo penso que la resposta 

que jo li preguntava a vostè ja me l’ha proporcionat 

i, per tant, jo em quedo per respost. 

Aprofitant, però, l’avinentesa i ja que és un projecte 

d’aquells que engresca, potser tenir concentrat en un 

mapa el romànic, altra vegada, l’absis de l’església de 

Santa Coloma. Però, també li faré referència a aquest 

projecte paral·lel que va en consonància que és 

justament l’edifici projectat i que vostè ja va 

anunciar repetidament en el qual s’hi hauran 

d’exposar en un futur els frescos de Santa Coloma. 

Sembla que un dels projectes estigui com molt 

avançat i que l’altre sí que hem tornat a sentir 

notícies els darrers dies però tampoc no veiem que es 

materialitzi. 

Amb la qual cosa, la meva pregunta i darrera -si és 

que no em sorprèn amb alguna declaració posterior 

seva-, seria: si ens pot informar de com està el 

projecte en aquests moments de l’edifici paral·lel que 

han de tenir els frescos de Santa Coloma en 

exposició. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Si en voleu dir alguna cosa Sra. ministra. 

La Sra. Olga Gelabert: 

Pel que fa als terminis segurament el ministre Torres 

li serà una mica més extens que jo. 

El que sí que li explicarem és que el projecte 

museístic del contingut de la nova sala d’exposicions, 

veient el poc romànic que tenim al país, vam decidir 

des del ministeri poder-hi encabir tot el que tenim 

del romànic a Andorra. 
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Avui llegia en un mitjà escrit que es queixaven del 

fet que poguessin treure una cosa tan valuosa del 

poble de Pal. És incert perquè les dades ens 

demostren que aquell espai a l’era Torres de Pal, al 

centre d’interpretació del romànic no era gens 

visitat. De fet, les últimes jornades europees em 

sembla que vam tenir només un total de sis persones 

que van visitar aquell espai, i anteriorment ja ho vam 

començar a treballar, és veritat, vam decidir posar 

tot l’art romànic que tenim en aquest espai. El 

ministre Torres s’hi va avenir perquè és veritat que el 

projecte inicial, el concurs inicial era només per 

posar els frescos de Santa Coloma, en aquest cas 

doncs podrem encabir tot el patrimoni romànic que 

tenim al país. 

Aprofito també, ja que dic això i perquè després no 

hi hagi malentesos, que s’està preparant un projecte 

pel poble de Pal que sóc una ministra del poble de La 

Massana i evidentment que hi penso en el poble de 

Pal. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, si no hi ha més repreguntes passem a la darrera 

de les preguntes presentades, que és la pregunta 

número 15. 

13- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jordi Gallardo 

Fernàndez, conseller general del Grup 

Parlamentari Liberal, per escrit de data 19 de 

setembre del 2017, relativa al conveni entre el 

Col·legi Oficial de Metges d’Andorra i la 

Caixa Andorrana de Seguretat Social 

Fou registrada amb el número 1064 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 66/2017, del 19 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist que a data 19 de setembre el conveni entre el 

Col·legi Oficial de Metges d’Andorra i la Caixa 

Andorrana de Seguretat Social està prorrogat. 

Vist que a data d’avui no s’ha concretat la possible 

data de signatura del nou conveni. 

Atès l’exposat es demana: pot informar el Govern 

quins són els motius que expliquen que el nou 

conveni encara no s’hagi pogut signar? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Seré més breu de l’habitual. 

Bé, el conveni ja està signat. S’ha signat aquesta 

setmana com tots vostès saben i s’ha signat de forma 

satisfactòria per ambdues parts. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo no seré tan pretensiós de pensar que s’ha signat 

perquè he fet la pregunta, no gosaré dir això... El que 

sí que faré és congratular-me perquè realment és un 

conveni important i necessari. 

També li diré, ministre, que trobo que s’ha trigat 

massa i per això o d’aquí venia motivada la meva 

pregunta que, la re formularé en tot cas, en el torn 

de repreguntes i l’encarrilaré més als motius del 

perquè s’ha trigat tant en signar-ho, això, 

independentment de quan s’hagi signat. Vostè, crec 

que m’ho podrà contestar, suposo perquè hi havia 

una sèrie de temes que s’havien d’incloure en aquest 

conveni i que finalment doncs hem pogut concretar 

amb el Col·legi de Metges com per exemple el tema 

important del metge referent que també, en el torn 

de repreguntes, m’agradaria de poder revelar alguna 

informació de part seva. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, desitja afegir alguna cosa... 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, evidentment intentaré contestar, de pas, les 

preguntes que pugui formular el Sr. Gallardo. 

Evidentment s’ha tardat, sí, s’ha tardat i és una 

evidència però també s’ha volgut que hi hagi el 

màxim consens. Hi ha hagut un estiu entre mig i és 

difícil de vegades quadrar reunions entre metges que 
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són lliberals, que tenen horaris de vegades ajustats, 

amb gent que està treballant de forma assalariada a 

la CASS i de vegades no coincideixen els horaris, i 

gent que també està sobrecarregada de feina, i tot 

això doncs, bé, han estat motius, i dels principals 

també el no poder dedicar de vegades més estona a 

reflexionar i a meditar aquest conveni que 

evidentment inclou moltes novetats. És un conveni 

que va una mica més enllà del pur acord econòmic 

entre la Caixa Andorrana de Seguretat Social i els 

metges, -els prestadors dels serveis-, en aquest cas els 

metges lliberals, i bé jo crec que s’ha resolt de forma 

exitosa, només caldrà la fotografia del diari que 

ambdues parts semblava que estaven somrient. 

I bé, res més a dir. Espero la pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, és un conveni satisfactori i jo ja li he 

comentat que penso que arriba tard. No crec que 

sigui exclusivament atribuïble a la dedicació 

important i intensa que tenen els responsables o els 

representants del Col·legi de Metges, sinó que també 

crec que hi ha una part en el retard del perquè no 

s’ha signat abans, penso jo en el fet de què hi ha una 

sèrie de temes, un seguit de temes que s’havien 

d’incloure en aquest conveni, repeteixo, com la 

figura del metge referent i que potser no havien 

acabat d’aclarir des del ministeri. 

Per tant, la pregunta seria: si el conveni fa referència 

a la figura del metge referent i a les seves atribucions, 

determina quina ha de ser l’activitat del professional 

sanitari referent en aquest conveni? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, aquest conveni és un conveni que s’adapta i és 

homologable o intentarà ser homologable al que és el 

desplegament de la reforma sanitària que estem 

implementant poc a poc, i evidentment parla del 

metge referent com aquesta figura a contemplar i a 

tenir en compte que anirà regulada pel decret 

d’ordenament del sistema sanitari públic que 

properament aquest decret s’aprovarà per Govern. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Aquest decret al que fa vostè referència és la cartera 

de serveis? Perquè, entendria que per establir o fixar 

les atribucions del metge referent caldria tenir 

definida la cartera de serveis. Altrament sinó, no és 

quines atribucions hi podríem atribuir al metge 

referent. 

Per tant, aquest decret del que parla vostè és el 

decret de la cartera de serveis? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, hi ha dos decrets que estan pendents i que espero 

que s’aprovin durant aquest pròxim mes, a molt 

tardar al novembre, i espero que sigui a l’octubre si 

tot va bé. Un és el decret de cartera de serveis, té raó 

vostè, és un que s’ha de fer que és el que dirà el que 

es finança o no es finança amb diners públics i donar 

les grans línies del que paga o no paga el sistema 

sanitari públic; i l’altre és el reglament d’ordenament 

del sistema sanitari públic. Aquest reglament és el 

que ordena com seran els circuits, els accessos als 

metges referents, com s’accedirà al metge especialista 

referent, quines seran les obligacions dels metges 

quant a participar en campanyes de prevenció de 

malalties, promoció de la salut, abordar de forma 

integral les malalties cròniques, etc., etc. 

Aquest decret ja està llest i properament el 

presentaré al Govern per la seva aprovació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 
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El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Per tant, entenc que han signat el conveni on es 

parla del metge referent, que hi ha una part de les 

atribucions del metge referent doncs, que suposo que 

queden plasmades en aquest conveni però no en la 

seva totalitat perquè està... o l’activitat que hauran 

de realitzar els professionals sanitaris que acabin sent 

“referent” doncs, quedarà fixada en la cartera de 

serveis, però el preu que acabaran rebent en aquest 

cas o la compensació econòmica que acabaran 

rebent els professionals que acabin sent “referent” 

deu estar calculada ja perquè... i deu estar 

comentada ja amb el Col·legi de Metges perquè sinó, 

dubto molt doncs, que s’hagués arribat a un consens. 

És a dir, trencar un conveni on es parla de què hi 

haurà una compensació econòmica sense saber quina 

serà entenc que... a mi em sorprendria molt, però en 

tot cas esperaré la resposta. 

Per tant, s’ha fixat ja la compensació que rebran els 

professionals sanitaris que acabin sent “referent” 

degut a aquest increment de l’activitat que hauran 

de realitzar? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, aquesta quantitat no s’ha fixat. Sí que el decret 

en parla, el decret parla que hi haurà una quantitat 

que la seguretat social pagarà directament als metges 

per tal de ser referents, ja que la seva activitat 

comportarà una sèrie de compromisos amb el sistema 

sanitari públic. I aquesta quantitat tindrà uns barems 

que s’han d’acabar de perfilar, en els quals es 

valorarà l’eficiència, els resultats, l’adhesió als 

protocols i a tot el que marqui el sistema sanitari 

públic, que marqui una eficiència i una augment de 

la qualitat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo:  (4.50’.47’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Per tant jo ho he entès bé. És a dir, s’ha signat el 

conveni però encara no s’ha parlat del preu que 

acabaran reben els professionals sanitaris que acabin 

desenvolupant aquesta figura de metge referent, i 

que això vindrà determinat, doncs, per aquest decret 

de la cartera de serveis. 

Vostè em parlava de quins paràmetres es tindran en 

compte, però suposo i amb la resposta ja m’ho ha 

donat, el que sí que queda descartat és que la 

compensació que rebi el metge referent pugui venir 

per un increment del preu de la visita que hauria 

d’assumir el pacient? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Té raó, Sr. Gallardo, no hi haurà increment pel 

pacient del preu de la visita, i serà una compensació 

que donarà directament la Caixa Andorrana de 

Seguretat Social al metge, directament. A banda, el 

metge cobrarà la visita com sempre al pacient. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. conseller. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sr. ministre, penso que aquest és un tema 

important que valia la pena, doncs, clarificar perquè 

podia donar peu a neguit, sobretot per part dels 

pacients o usuaris, que poguessin pensar o entendre 

que amb aquest nou conveni, si hi havia una 

compensació, normal, perquè hi ha un increment de 

l’activitat al metge referent producte de l’activitat 

que desenvoluparà de més a més, doncs, vingués per 

un possible augment del preu de la visita. 

Penso que això és una bona notícia. 

Vostè em comentava i ara li faré la repregunta. 

Doncs, que no, que això vindrà fixat directament, 

doncs, per via la Caixa Andorrana de Seguretat 

Social que compensarà al professional sanitari. 

Entenent, doncs, que la Caixa Andorrana de 

Seguretat Social ja ha elaborat els pressupostos, com 

abans parlava el Sr. ministre, que la transferència ja 

s’ha fet, jo intueixo o estic segur... intueixo no, estic 

segur que la CASS ja ha calculat quan representarà 
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això pel sector. És a dir, que ja ho haurà inclòs en el 

seu pressupost 2018. Per tant, li voldria demanar si 

em pogués dir quin és l’import que ha calculat la 

CASS que haurà d’incloure o que ha inclòs ja en el 

seu pressupost, per poder fer front al pagament 

d’aquesta nova figura del metge referent? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, crec recordar que hi és aquesta partida, ara no em 

faci dir, però estic quasi segur que hi és. L’import 

evidentment no el recordo, no el tinc aquí i no li puc 

donar. Però bé, ja li he dit al Sr. síndic que quan es 

discuteixin, quan tinguem el pressupost per discutir, 

llavors podrà analitzar clarament on està aquesta 

partida i quin és l’import d’aquesta partida. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una altra repregunta... 

Sr. conseller i després la Sra. Sílvia Eloïsa Bonet. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

És que no acabo d’entendre ben bé, doncs, perquè al 

principi m’ha dit el ministre, comentava, doncs, que 

el preu no està fixat, que hi havia una sèrie de 

paràmetres, que havien d’acabar d’analitzar, i que jo 

entenc que són així. I que un cop s’aprovés el decret 

de la cartera de serveis, juntament amb aquest 

anàlisi dels paràmetres, s’acabaria de fixar la 

compensació econòmica que haurien de rebre els 

professionals sanitaris via CASS. 

Però per un altre costat, la CASS ja ha elaborat el 

seu pressupost, i per tant, ha fet una previsió. Llavors 

jo vull pensar que aquesta previsió s’ha fet ja amb 

uns criteris ja calculats i una estimació. Ja li deixo o 

li accepto que no hi ha el preu definitiu perquè pot 

acabar variant, segurament quan s’acabi d’analitzar, 

però hi ha una estimació feta. Per tant, doncs, jo puc 

entendre que la xifra exacta, potser, fins i tot no és la 

que es proposa per la discussió que abans he tingut o 

la conversa que he tingut amb el ministre Cinca, 

però hi ha d’haver un import clar calculat i estimatiu 

del que això representa per la Caixa Andorrana de 

Seguretat Social i que pot representar també, doncs, 

pel Govern d’Andorra. 

Em podria dir si està calculat exactament aquest 

import o no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Carles Àlvarez:  (4.54’.41’’) 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, aquest import és un import que està allà, és un 

import que no està calculat en base, perquè 

evidentment no sabem quina serà aquesta actuació 

encara, però hi ha una partida destinada a això. 

Sàpiga que la implementació d’això serà llarga, és a 

dir progressiva, aquest any no serà tot així, i l’any 

que ve anirà evolucionant tot aquest tema. El que sí 

és que hi ha una partida reservada per començar a 

repartir o a compensar aquesta sobre carga de treball 

que poden patir els metges en la seva tasca com a 

metge referent. 

No li puc dir si serà directament retribució 

econòmica o seran altres tipus d’incentius, doncs 

tipus formació, tipus que incrementin sobretot 

l’eficiència i la qualitat pel mateix metge. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Sílvia Bonet teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Avui he pogut tenir el conveni i li he fet una lectura 

certament ràpida, i bé, li faig la pregunta per si me la 

pot contestar, sinó doncs, ja li faré a través d’una 

altra via. 

Hi ha un paràgraf que parla, bé, diversos paràgrafs 

que asseguren que aquest conveni està desenvolupat 

per garantir la continuïtat assistencial, i fins aquí 

poden estar totalment d’acord. 

El que passa, és que després diu que el metge 

d’atenció primària ha d’oferir la visita domiciliària als 

seus pacients, fins aquí d’acord, i atendre si cal amb 

col·laboració amb altres companys en el termini 

clínicament convenient. 

En cas de no poder atendre’ls haurà d’indicar 

explícitament qui les atendrà per compte seu. I 
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després afegeix “el dret del pacient a l’atenció 

domiciliària està garantit pel sistema de finançament 

públic de la salut i, per tant, per aquest servei no es 

poden percebre retribucions complementàries, 

directes o indirectes, paral·leles. 

Jo aquí tinc diverses reflexions a fer, que seria el cos 

de la meva pregunta. 

Per una banda, si el metge d’atenció primària ha 

d’oferir la visita domiciliària dels seus pacients, vol 

dir que tindrà un horari continuat de 24 hores al dia 

365 dies l’any. Perquè és clar, això de les visites 

domiciliàries i les urgències, no es poden sempre 

cobrir. Això per una banda. 

Si s’ha de fer en col·laboració amb altres companys, 

aquest conveni no especifica de quina manera es 

voldrà aquest tipus de cobertura de tot el que és 

l’atenció domiciliària i l’atenció d’urgència d’atenció 

primària. 

I després, aquest últim paràgraf em dóna la sensació 

que va en contra, perquè diu que el sistema... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu de posar la pregunta, Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Sí. 

El sistema públic garanteix el finançament públic de 

l’atenció domiciliària, cosa que avui en dia a nivell 

primari no és així. I ho estan fent unes empreses que 

se n’ocupen d’això. 

Jo penso que aquest paràgraf va en contra, doncs, 

que es puguin desenvolupar aquestes empreses. 

Doncs, m’agradaria que m’aclarís això. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Bé, com vostè mateixa ha dit al començament, no sé 

si ens estem allunyant una mica de l’objecte de la 

pregunta inicial, però de totes formes si el ministre 

en vol dir alguna cosa. 

El Sr. Carles Àlvarez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, la veritat m’he perdut una mica amb tanta 

pregunta, però jo crec que Sra. Bonet, ens podem 

assentar, li puc aclarir tots aquests temes que la 

preocupen. 

És evident que es vol garantir la continuïtat 

assistencial. Quan parlem de continuïtat assistencial 

no vol dir estar 24 hores al dia tancat a la consulta. 

Evidentment hi ha d’haver una disponibilitat. Una 

forma de treballar en equip que quan un no hi és, 

doncs, dirigeix al pacient cap a un altre metge amb el 

qual ja s’ha pactat aquella substitució o aquell 

suport. Llavors, tot això, va simplement que la 

persona que té un metge referent assignat, el dia que 

no hi és, doncs, sempre tingui una solució i per la 

seva continuïtat assistencial, i no vagi directament al 

servei d’urgències. 

Bé, crec que li puc aclarir això amb més calma i amb 

més paciència. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Tots li agrairíem. 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha més repreguntes i vist que no hi ha 

més preguntes presentades i no hi ha tampoc més 

punts a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió. 

(Són les 21.09h) 
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